
بازگشت به شیوه های قدیمی

وسازان سنگین شد!  پارکینگ خـودر
مجری طرح خودکفایی گندم:مجری طرح خودکفایی گندم:

واردات گندم به صفر رسیدواردات گندم به صفر رسید

صفحه 3

ما را دنبال کنیدسه شنبه      17 مهر1403     سال نهم     شماره 1699      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y

پزشکیان در اولین جلسه شورای عالی آموزش و پرورش دولت چهاردهم 
مطرح کرد

و اصلاح و اجرای عدالت  آبادانی کشور در گر
 در نظام آموزشی

ضمن تقدیر از بیانات رهبری در نماز جمعه نصر صورت گرفت
 نامه علمای اهل سنت به رهبـر انقلاب

  در حمایت از عملیات وعده صادق ۲

رئیس سازمان هواشناسی:
بارش ها در ایران سالانه یک میلیمتر کاهش می یابد

وزیر نیرو خبر داد
وژه   برنامه ریزی برای تدوین ۱۴ مگاپر

برای گذر از اوج بار سال آینده

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 5

 نقش تئاتر مستند در رشد اجتماعی و بهینه سازی
 وضعیت فرهنگی جامعه

 محمدرضا دلیر، منتقد و پژوهشگر تئاتر  تئاتر مستند، زیر شاخه ای از تئاتر سیاسی 
و درام تاریخی اســت که با تکیه بر اطلاعات مســتدل در مورد یک واقعــه به بازنمایی 
صحنه ای آن رویداد می پردازد و در دورانی خلق می شــود که نیاز به شکستن تابوهای 

اجتماعی بیش از پیش احساس می شود.

یادداشت

برندها ساماندهی می شوند

صفحه 3

  مزایده سراسری املاک تملیکی
 و مازاد بر نیاز بانک سپه استان چهارمحال و بختیاری

مدیریت بانک سپه استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد املاک مازاد تحت اختیار خودرا به شرح جدول ذیل از طریق برگزاری فرآیند 
مزایده با جزئیات مندرج در اسناد مربوطه و بهرهگیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی الکترونیکی  www.setadiran.ir و با 

شماره مزایده 2003004613000004 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.
 تاریخ انتشار مزایده در سامانه ستاد: ساعت 08:00 صبح روزسه شنبه به تاریخ1403/07/17.

 آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: ساعت 18:00روز سه شنبه به تاریخ 1403/07/24.
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد: ساعت 18:00روز یکشنبه به تاریخ1403/08/06.

 تاریخ بازگشایی پاکات پیشنهادی: ساعت 10:00صبح روز دوشنبه به تاریخ1403/08/07.
 تاریخ بازدید: از ساعت 08:00صبح روز سه شنبه به تاریخ1403/07/17لغایت ساعت 14:00روز یکشنبه به تاریخ1403/08/06)بازدیدهمه روزه به جز ایام 

تعطیل مقدور می باشد(.
 نحوه فروش: نقدو اقساط

  توجه :لطفاً به اصلاحات احتمالی مزایده که در آگهی نوبت دوم در روز شنبه مورخ1403/07/21در روزنامه وسایت بانک سپه به نشانی الکترونیکی
 www.banksepah.ir/ta مندرج میگردد و تا پایان آخرین مهلت ارائه پیشنهادات ملاک عمل می باشد، توجه فرمایید.

 توضیحات و شرایط:
1- متقاضیان جهت کسب اطلاع از جزئیات املاک و با توجه به توضیحات مندرج در شرایط مزایده می توانند هماهنگیهای لازم را به عمل آورند.

2- شرکت در مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد« می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، 
پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکانپذیر می باشد.

3-  علاقمندان به شرکت در مزایده میبایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با دفتر ثبت نام سامانه ستاد به شماره تلفن1456 
تماس و یا به آدرس اینترنتی  www. setadiran.ir مراجعه نمایند. کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان 

عمومی سامانه مزایده قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.
»لیست املاک مازاد بر نیاز مورد مزایده بانک سپه بشماره مزایده مرجع : 683/1403/04 و شماره مزایده در سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت 2003004613000004«

 بانک سپه – استان چهارمحال و بختیاری 

نام منطقه/ردیف
شماره پلاک آدرسشعبه

نوع نوع ملکثبتی
قیمت پایه کارشناسی اعیانعرصهکاربری

وضعیت نحوه فروش)ریال(
توضیحاتملک

چهارمحال و 1
بختیاری

بروجن 
، خیابان 
فردوسی 
شرقی 
، پلاک 
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تخلیه نقد و اقساط420480121.600.000.000مسکونیساختمان182/1924

ملک دارای سند تک 
برگ بنام بانک در 
دو طبقه با کاربری 
مسکونی با دو امتیاز 
آب ، دو امتیاز برق و 
یک امتیاز گاز موجود 
می باشد و با وضع 
 موجود به فروش 

می رسد .

شناسه آگهی: 1801961

نوبت اول

 کارفرما : شركت گاز استان خراسان رضوي
 موضوع :  خدمات نظارت کارگاهی برعملیات اجرایی و پشتیبانی فنی پروژه های ساختمانی 

در سطح استان خراسان رضوی
 شرایط اولیه متقاضیان:

الف- دارا بودن صلاحیت درگروه نفت و گاز ، پایه یک در گروه شهرسازی و معماری در یکی 
از دو تخصص 1- ساختمانهای مسکونی ، تجاری ، اداری ،صنعتی و نظامی 2- ساختمان 

)بالحاظ تبصره 3 ماده 5 آیین نامه تشخیص صلاحیت مشاوران تصویب نامه هیأت وزیران 
20637/ت 28437 مورخ 1383/04/23(

ب- دارا بودن ظرفیت خالي ارجاع كار از نظر ریالي و تعداد 
ج - ثبت نام در سایت www.setadiran.ir و دریافت گواهي امضاي الكترونیكي

مورخ   08:00 ساعت  از  مذکور  سایت  از   : کیفی  ارزیابی  استعلام  کاربرگهای  دریافت 
1403/07/14 تا مورخ 1403/07/22 اعلام شده در سامانه ستاد

بارگذاری اسناد استعلام ارزیابي كیفي به همراه مستندات مربوطه مطابق مندرجات آن : تا  

ساعت 08:00 مورخ 1403/08/06 اعلام شده در سامانه ستاد
 نوع و مبلغ تضمین: مطابق مصوبة شماره 123402/ت50659 هـ  هیأت محترم وزیران 

و اصلاحیه هاي بعدي آن مي باشد.
یادآورد مي گردد كلیه مراحل مناقصه از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت)ستاد( 

به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
رعایت قانون حداكثر استفاده از توان تولیدي و خدماتي كشور و حمایت از كالاي ایراني الزامي 
است و صرفا موسسات و شركتهاي ایراني ثبت شده در فهرست توانمندي هاي مندرج در 

سامانه توانیران مجاز مي باشد. 

شایان ذكر است دسترسي به متن  این آگهي، در سایت www.nigc-khrz.ir  امكان 
پذیربوده و در صورت  نیاز به كسب اطلاعات بیشتر با تلفن: 37072212-051 تماس بگیرید. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/17  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/18

آگهي ارزیابي كیفي مشاوران   آگهي ارزیابي كیفي مشاوران   
شماره فراخوان سامانه ستاد       شماره فراخوان سامانه ستاد       20030924090000652003092409000065

روابط عمومی شرکت گاز خراسان رضوی

شناسه آگهی: 1801361

نوبت اول
شرکت ملی گاز ایران

 شرکت گاز استان خراسان رضوی ) سهامی خاص(

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ایآگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای
 ) همراه با ارزیابی کیفی( ، شماره   ) همراه با ارزیابی کیفی( ، شماره  14031403--1313

 کار فرما : اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان
اداره کل راه و شهرسازي استان لرستان در نظر دارد عملیات اجرایي  پروژه ی زیر  را بر اساس شرایط ذكر شده به شرح اطلاعات 
و جزئیات مندرج در اسناد مناقصه از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی  به شرکت  پیمانکاري واجد 

شرایط واگذار نماید.

عنوان پروژهردیف
قیمت برآورد

قاد)ریال(
 انع

حوه
 ن

داد
رار

 مبلغ تضمین شرکت درق
مناقصه
مشاور برآورد پروژه)ریال (

 تکمیل تقاطع پتروشیمی1
553.892.019.449 )محور خرم آباد - کوهدشت(

ده
ع ش

می
تج

 
اند

 و ب
راه

 
14

03

یلدا سازه خرم        23.700.000.000

فلک اسکان162.191.002.8878.110.000.000احداث تکمیل محور دوره - ویسیان2

   تاریخ انتشار در سامانه : 1403/07/15
 مهلت دریافت اسناد مناقصه : 1403/07/19

 مهلت  تحویل پیشنهادات مورخ : 1403/07/29
 تاریخ بازگشایی پاکات مناقصه عمومی مورخ : 1403/07/30  

 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد  مناقصه تا ارائه   پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
ی تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریاقت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 
سازند . و نیز دستورالعمل شماره 94/158764 مورخ 1394/07/13 با موضوع تعیین دامنه قیمتهای متناسب پیشنهادی ، در 
مناقصات فوق به منظور حذف قیمتهای پیشنهادی نا متناسب اعمال خواهد شد. ارائه ی آنالیز بهای قیمت پیشنهادی براساس 
بخشنامه  شماره 96/1232579 مورخ 1396/03/31 الزامی است و در صورت عدم بارگذاری در پاکت ج مردود اعلام خواهد 
شد. قابل توجه کلیه شرکت کنندگان، ظرفیت ریالی مجاز مناقصه گران طبق بخشنامه ابلاغی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

کشور لحاظ می گردد.

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

  مزایده سراسری املاک تملیکی
 و مازاد بر نیاز بانک سپه استان چهارمحال و بختیاری

مدیریت بانک سپه استان چهارمحال و بختیاری در نظر دارد املاک مازاد تحت اختیار خودرا به شرح جدول ذیل از طریق برگزاری فرآیند 
مزایده با جزئیات مندرج در اسناد مربوطه و بهرهگیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی الکترونیکی  www.setadiran.ir و با 

شماره مزایده 2003004613000004 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.
 تاریخ انتشار مزایده در سامانه ستاد: ساعت 08:00 صبح روزسه شنبه به تاریخ1403/07/17.

 آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: ساعت 18:00روز سه شنبه به تاریخ 1403/07/24.
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد: ساعت 18:00روز یکشنبه به تاریخ1403/08/06.

 تاریخ بازگشایی پاکات پیشنهادی: ساعت 10:00صبح روز دوشنبه به تاریخ1403/08/07.
 تاریخ بازدید: از ساعت 08:00صبح روز سه شنبه به تاریخ1403/07/17لغایت ساعت 14:00روز یکشنبه به تاریخ1403/08/06)بازدیدهمه روزه به جز ایام 

تعطیل مقدور می باشد(.
 نحوه فروش: نقدو اقساط

  توجه :لطفاً به اصلاحات احتمالی مزایده که در آگهی نوبت دوم در روز شنبه مورخ1403/07/21در روزنامه وسایت بانک سپه به نشانی الکترونیکی
 www.banksepah.ir/ta مندرج میگردد و تا پایان آخرین مهلت ارائه پیشنهادات ملاک عمل می باشد، توجه فرمایید.

 توضیحات و شرایط:
1- متقاضیان جهت کسب اطلاع از جزئیات املاک و با توجه به توضیحات مندرج در شرایط مزایده می توانند هماهنگیهای لازم را به عمل آورند.

2- شرکت در مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت »ستاد« می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، 
پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکانپذیر می باشد.

3-  علاقمندان به شرکت در مزایده میبایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( با دفتر ثبت نام سامانه ستاد به شماره تلفن1456 
تماس و یا به آدرس اینترنتی  www. setadiran.ir مراجعه نمایند. کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان 

عمومی سامانه مزایده قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.
»لیست املاک مازاد بر نیاز مورد مزایده بانک سپه بشماره مزایده مرجع : 683/1403/04 و شماره مزایده در سامانه تدارکات الکترونیک 

دولت 2003004613000004«

 بانک سپه – استان چهارمحال و بختیاری 

نام منطقه/ردیف
شماره پلاک آدرسشعبه

نوع نوع ملکثبتی
قیمت پایه کارشناسی اعیانعرصهکاربری

وضعیت نحوه فروش)ریال(
توضیحاتملک

چهارمحال و 1
بختیاری

بروجن 
، خیابان 
فردوسی 
شرقی 
، پلاک 
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تخلیه نقد و اقساط420480121.600.000.000مسکونیساختمان182/1924

ملک دارای سند تک 
برگ بنام بانک در 
دو طبقه با کاربری 
مسکونی با دو امتیاز 
آب ، دو امتیاز برق و 
یک امتیاز گاز موجود 
می باشد و با وضع 
 موجود به فروش 

می رسد .

شناسه آگهی: 1801961

نوبت اول

 کارفرما : شركت گاز استان خراسان رضوي
 موضوع :  خدمات نظارت کارگاهی برعملیات اجرایی و پشتیبانی فنی پروژه های ساختمانی 

در سطح استان خراسان رضوی
 شرایط اولیه متقاضیان:

الف- دارا بودن صلاحیت درگروه نفت و گاز ، پایه یک در گروه شهرسازی و معماری در یکی 
از دو تخصص 1- ساختمانهای مسکونی ، تجاری ، اداری ،صنعتی و نظامی 2- ساختمان 

)بالحاظ تبصره 3 ماده 5 آیین نامه تشخیص صلاحیت مشاوران تصویب نامه هیأت وزیران 
20637/ت 28437 مورخ 1383/04/23(

ب- دارا بودن ظرفیت خالي ارجاع كار از نظر ریالي و تعداد 
ج - ثبت نام در سایت www.setadiran.ir و دریافت گواهي امضاي الكترونیكي

مورخ   08:00 ساعت  از  مذکور  سایت  از   : کیفی  ارزیابی  استعلام  کاربرگهای  دریافت 
1403/07/14 تا مورخ 1403/07/22 اعلام شده در سامانه ستاد

بارگذاری اسناد استعلام ارزیابي كیفي به همراه مستندات مربوطه مطابق مندرجات آن : تا  

ساعت 08:00 مورخ 1403/08/06 اعلام شده در سامانه ستاد
 نوع و مبلغ تضمین: مطابق مصوبة شماره 123402/ت50659 هـ  هیأت محترم وزیران 

و اصلاحیه هاي بعدي آن مي باشد.
یادآورد مي گردد كلیه مراحل مناقصه از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت)ستاد( 

به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
رعایت قانون حداكثر استفاده از توان تولیدي و خدماتي كشور و حمایت از كالاي ایراني الزامي 
است و صرفا موسسات و شركتهاي ایراني ثبت شده در فهرست توانمندي هاي مندرج در 

سامانه توانیران مجاز مي باشد. 

شایان ذكر است دسترسي به متن  این آگهي، در سایت www.nigc-khrz.ir  امكان 
پذیربوده و در صورت  نیاز به كسب اطلاعات بیشتر با تلفن: 37072212-051 تماس بگیرید. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/07/17  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/07/18

آگهي ارزیابي كیفي مشاوران   آگهي ارزیابي كیفي مشاوران   
شماره فراخوان سامانه ستاد       شماره فراخوان سامانه ستاد       20030924090000652003092409000065

روابط عمومی شرکت گاز خراسان رضوی

شناسه آگهی: 1801361

نوبت اول
شرکت ملی گاز ایران

 شرکت گاز استان خراسان رضوی ) سهامی خاص(

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ایآگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای
 ) همراه با ارزیابی کیفی( ، شماره   ) همراه با ارزیابی کیفی( ، شماره  14031403--1313

 کار فرما : اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان
اداره کل راه و شهرسازي استان لرستان در نظر دارد عملیات اجرایي  پروژه ی زیر  را بر اساس شرایط ذكر شده به شرح اطلاعات 
و جزئیات مندرج در اسناد مناقصه از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی  به شرکت  پیمانکاري واجد 

شرایط واگذار نماید.

ف
عنوان پروژهردی

قیمت برآورد
قاد)ریال(

 انع
حوه

 ن
داد

رار
 مبلغ تضمین شرکت درق

مناقصه
مشاور برآورد پروژه)ریال (

 تکمیل تقاطع پتروشیمی1
553.892.019.449 )محور خرم آباد - کوهدشت(

ده
ع ش

می
تج

 
اند

 و ب
راه

 
14

03

یلدا سازه خرم        23.700.000.000

فلک اسکان162.191.002.8878.110.000.000احداث تکمیل محور دوره - ویسیان2

   تاریخ انتشار در سامانه : 1403/07/15
 مهلت دریافت اسناد مناقصه : 1403/07/19

 مهلت  تحویل پیشنهادات مورخ : 1403/07/29
 تاریخ بازگشایی پاکات مناقصه عمومی مورخ : 1403/07/30  

 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد  مناقصه تا ارائه   پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
ی تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس  www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریاقت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 
سازند . و نیز دستورالعمل شماره 94/158764 مورخ 1394/07/13 با موضوع تعیین دامنه قیمتهای متناسب پیشنهادی ، در 
مناقصات فوق به منظور حذف قیمتهای پیشنهادی نا متناسب اعمال خواهد شد. ارائه ی آنالیز بهای قیمت پیشنهادی براساس 
بخشنامه  شماره 96/1232579 مورخ 1396/03/31 الزامی است و در صورت عدم بارگذاری در پاکت ج مردود اعلام خواهد 
شد. قابل توجه کلیه شرکت کنندگان، ظرفیت ریالی مجاز مناقصه گران طبق بخشنامه ابلاغی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

کشور لحاظ می گردد.

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

جمهوری اسلامی ایران
وزارت راه و شهرسازی

اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان



در همایش تجلیل از موکب داران اربعین حسینی

وی قدس: سردار قاآنی در صحت و سلامت مشغول فعالیت است معاون هماهنگ کننده نیر

پزشکیان در اولین جلسه شورای عالی آموزش و پرورش دولت چهاردهم مطرح کرد

و اصلاح و اجرای عدالت در نظام آموزشی  آبادانی کشور در گر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      17مهر 1403    شماره 1699

رهبرمعظم انقلاب:
طوفان الاقصی رژیم صهیونیستی را ۷۰ سال به 

عقب برگرداند
جمله ای از بیانات رهبر انقلاب همزمان با عملیــات طوفان الاقصی به 

زبان عبری منتشر شد.
 همزمان با ســاعت آغاز عملیات طوفان الاقصی در سال گذشته، رسانه 
KHAMENEI.IR جمله ای از بیانات حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 
معظم انقلاب اســلامی را به زبان عبری در صفحــه توئیتر )ایکس(به 
شرح زیر منتشر کرد:عملیات طوفان الاقصی رژیم صهیونیستی را ۷۰ 

سال به عقب برگرداند.

ضمن تقدیر از بیانات رهبری در نماز جمعه نصر صورت گرفت
 نامه علمای اهل سنت به رهبر انقلاب

 در حمایت از عملیات وعده صادق ۲
۳ هزار نفر از علمای اهل ســنت کشــور در نامه ای خطاب به حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اســلامی مراتب قدردانی و حمایت خود 

را از عملیات ظفرمند وعده صادق ۲ اعلام کردند.

۳ هزار نفر از علمای اهل ســنت کشــور در نامه ای خطاب به حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اســلامی مراتب قدردانی و حمایت خود 

را از عملیات ظفرمند وعده صادق ۲ اعلام کردند.
در ایــن نامه خطاب بــه رهبر انقلاب آمده اســت: حال کــه با زعامت 
مقتدرانــه و حکیمانــه حضرتعالی و پــس از مدتی خویشــتنداری 
عزتمندانه، با دست توانمند سپاه دلیر پاسداران انقلاب اسلامی ایران، 
قلب سرزمین های اشغالی در شــامگاه دهم مهر ماه با آتش خشم ناشی 
از خشم امت اســلامی و جنود الهی مورد هدف قرار گرفت، قلب داغدار 
خاندان شــهدا، مردم بی پناه فلســطین و همه آزادگان عالم تسکینی 
دوباره یافت و مبارزان نســتوه قدس شــریف را برای مقابلــه با رژیم 
منحوس صهیونیســتی تا پایان عمر ناشریف این ولد نامشروع استکبار 

جهانی، جانی دوباره و عزمی خستگی ناپذیر بخشید.
این جانبان، جمعی از امامان جمعه و جماعت و مبلغان اهل سنت کشور 
به عنوان خادمان قرآن و معارف اســلامی و رهرو مسیر وحدت و جهاد 
تبیین، ضمن تقدیر وافر از بیانات روشنگرانه و خطبه های دشمن شکن 
حضرتعالی در نماز جمعــه اخیر تهران و تجدید پیمــان با آرمان های 
امام خمینی )ره( و شــهدای والامقام و پیروی از آن قائد عظیم، مراتب 
ســپاس و امتنان قلبی خود را از عملیات ظفرمند وعده صادق ۲ سپاه 
قهرمان و نیروهای مســلح پرافتخار جمهوری اسلامی ایران علیه رژیم 
غاصب و کودک کش به محضر آن رهبر فرزانه و فرماندهان و مجاهدان 

فی سبیل الله اعلام می داریم.

در پیامی به همایش تجلیل از موکب داران نمونه کشور
وی اربعین همبستگی   رئیس جمهور: پیاده ر

و همدلی ملت ها و مذاهب را به تصویر کشید
رئیس جمهور در پیامی به همایش تجلیل از موکب داران نمونه کشــور 
بیان کرد: پیاده روی اربعین به نمادی بزرگ از وحدت، همبســتگی و 
همدلی ملت ها و مذاهب مختلف تبدیل شــده و هر ســاله صحنه های 

باشکوه و به یادماندنی در سطح جهانی به تصویر می کشد.  
 در پیام مســعود پزشــکیان به این همایش که صبح امروز دوشنبه در 
مجتمع فرهنگی شهید بهشتی برگزار شــد، آمده است: رویداد آئینی 
و معنوی پیاده روی اربعین به برکت ســرور و ســالار شهیدان و حضور 
پرشور، عاشــقانه و عارفانه دلدادگان مکتب آزادگی و ظلم ستیزی، به 
نمادی بزرگ از وحدت، همبستگی و همدلی ملت ها و مذاهب مختلف 
تبدیل شــده و هر ســاله صحنه های باشــکوه و به یادماندنی در سطح 

جهانی به تصویر می کشد.
رئیس جمهور اضافــه کرد: باور داریم توفیق حضــور و خدمتگزاری در 
این مســیر نورانی بدون عنایت الهی و خلوص قلبی و عملی امکان پذیر 
نیســت و هر قدمی در هر جایگاهی برای خدمتگــزاری به خیل عظیم 
مشتاقان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( در دفتر عاشقان حسینی ثبت 

و ضبط بوده و در پیشگاه پروردگار مهربان ماجور خواهد بود.
پزشــکیان در ادامه افزود: امیدوارم با اتکال به ذات اقــدس الهی و در 
ســایه تلاش هایی که در این حرکت مردمی و پرفیض انجام می شود، 
شاهد عشــق و علاقه روزافزون همه ملت های آزاده جهان به ویژه ملت 
ولایت مدار ایران اسلامی به سرور و سالار شهیدان و برگزاری پرشورتر 
این مراسم باشیم.وی افزود: فرصت را مغتنم می شمارم بار دیگر مراتب 
ســپاس و قدردانی خود را از همه عوامل و دســت اندرکاران اجرایی، 
امنیتی و رســانه ای این همایش بــزرگ معنوی به ویــژه تلاش های 
ارزشمند و شــبانه روزی موکب داران، عزیز مردم متدین و مهمان نواز 
اســتان های مرزی کشــورمان و همچنین از میزبانی صمیمانه ملت و 
دولت دوســت عراق در تامین امنیت، نیازها و شــرایط مناسب اسکان 
بــرای میلیون ها دلدادگان حســینی اعــلام می نمایم.رئیس جمهور 
خاطرنشان کرد: سلامتی و دوام توفیقات همه خدمتگزاران این مسیر 

روشنایی بخش را از درگاه خداوند متعال خواستارم.
 این پیام توســط محمدطیب صحرایی اســتاندار کرمانشــاه در این 

همایش قرائت شد.
 

قالیباف: 
عملیات طوفان الاقصی شکست غیرقابل ترمیم 

برای رژیم صهیونیستی بود
رئیس مجلس شــورای اسلامی به مناســبت فرارســیدن ۷ اکتبر در 
توییتی نوشت: عملیات طوفان الاقصی یک شکســت غیرقابل ترمیم 
برای رژیم صهیونیســتی بود. محمد باقر قالیباف در صفحه شــخصی 
خود در پیام رسان ایکس نوشت: عملیات طوفان الاقصی یک شکست 
غیرقابل ترمیم بــرای رژیم صهیونیســتی بود.وی افــزود: مجاهدان 
فلسطینی در پی قریب به هشتاد سال اشــغال و آوارگی و نسل کشی، 

توهم امنیت را به ترس پایدار برای اشغالگران تبدیل کردند.
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: اجازه ندهید ظلمی را که حتی پیش از 

روز نکبت ۱۹۴۸ آغاز شده از میانۀ تاریخ روایت کنند.
نیروهــای مقاومت فلســطین روز شــنبه ۷ اکتبــر ۲۰۲۳ )۱۵ مهر 
۱۴۰۲( در یک عملیات هماهنگ ضمــن عبور از مرزهای غزه و ورود به 
شهرک های اشــغالی در اطراف نوار غزه، در کمتر از نیم ساعت بیش از 

۵ هزار راکت و موشک به سمت سرزمین های اشغالی شلیک کردند.
»محمــد الضیــف« فرمانده شــاخه نظامــی حماس صبح شــنبه و 
پس از حملات گســترده راکتی مقاومت فلســطین به شــهرک های 
صهیونیســتی، آغاز عملیــات طوفان الاقصــی را اعلام کــرد و پس 
از آن رزمنــدگان فلســطینی به مناطــق مختلفی از شــهرک های 

صهیونیست نشین اطراف غزه نفوذ کردند.

تریبون

 فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در پیامی 
دریافت نشــان فتح از رهبر معظم انقلاب را به سردار 

سرتیپ پاسدار »امیرعلی حاجی زاده« تبریک گفت.
در پیام سرلشــکر پاسدار حسین ســلامی خطاب به 
سردار ســرتیپ پاســدار حاجی زاده فرمانده نیروی 
هوافضای این نیرو آمده اســت: دریافت  نشان فتح  از 
دســت مبارک رهبر عظیم الشــأن انقلاب اسلامی و 
فرمانده کل  قوا، که به یمن اقدام شجاعانه و خردمندانه 
جنابعالــی در اجرای عملیات  موفق، موثر، درخشــان 
و پیروزمندانه رزمندگان اســلام وعده صــادق ۲ در 
خونخواهی شــهیدان والا مقام اخیــر جبهه مقاومت 
اســلامی و مجازات رژیم ســفاک، تروریستی و خون 
آشــام صهیونی رقم خورد، موجب خرسندی و افتخار 

اینجانب و آحاد پاســداران انقلاب اسلامی 
شــد.در ادامه این پیام تاکید شــده است: به 
یقین این رخداد مبارک عزم و اراده پولادین 
پاســداران انقلاب و دیگر نیروهای مســلح 
مقتدر و مدافعــان انقلاب و نظام اســلامی 
برای رویارویی با دشــمنان ایران و ایرانی و 
تهدید کنندگان امنیت و منافع ملی کشور را 

مستحکم تر و نقطه عطف نوینی در حوزه قدرت افزایی 
بازدارنده کشــور به ویژه در حوزه موشکی و هوا و فضا 

خواهد گشود.
در پیام سرلشکر سلامی همچنین آمده است: خاضعانه 
از الطاف و ادعیه فرمانده معظــم کل قوا حضرت آیت 
الله العظمی امــام خامنه ای )مدظله العالی( نســبت 

به فرزندان خود در ســپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی سپاســگزاری می نماییم و از درگاه 
خداوند قادر متعال بقای سایه  وحدت آفرین، 
امیدبخش و اقتدارآفرین معظم له را مسألت 

می جوییم.
فرمانده کل ســپاه در این پیام تصریح کرد: 
به ملت شــریف و قهرمان ایران نیز اطمینان 
می دهیــم در چارچــوب راهبــرد اعلامــی ولی امر 
مســلمین جهان مبنی بر عدم تعلل یا شــتاب زدگی 
در پاســخ به شرارت های دشــمنان و نیز مشروعیت و 
عقلانیت دفاع از تمامیت جمهوری اســلامی ایران، به 
فضل الهی در اوج آمادگی هــای لازم، ضمن حمایت و 
پشتیبانی از جبهه مقاومت اســلامی به ویژه فلسطین 

و لبنان، هرگونه خباثت دشــمن به ویــژه رژیم گرگ 
صفت و سگ هار آمریکا در منطقه را با قدرت، صلابت و 

قاطعیت منکوب خواهیم ساخت.
در ادامه ایــن پیام آمده اســت: این افتخــار بزرگ و 
شــوق انگیز را به آن فرمانــده دلیر و ســرباز مخلص 
ولایت صمیمانه تبریک و تهنیــت گفته و دوام توفیق 
و درخشــش آن برادر عزیز و نیروی هوافضای قهرمان 
سپاه پاسداران انقلاب اســلامی در پیگیری و اجرای 

سرافرازنه ماموریت های خطیر محوله را آرزومندم .
حضرت آیت الله خامنه ای فرمانده کل قوا روز گذشــته 
یکشــنبه ۱۵ مهر طی مراســمی به ســردار امیرعلی 
حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی »نشان فتح« اعطا کردند. 

رئیس کمیتــه دفاعی مجلــس گفت: دیپلماســی و 
سفر اخیر مسئولان ما به کشــورهای محور مقاومت، 
نشــان دهنده عزم جمهوری اســلامی ایــران و مردم 
برای دفاع از مقاومت است.ســالار ولایتمدار آبنوش  با 
بیان اینکه نماز جمعه این هفتــه تهران به امامت مقام 
معظم رهبری، بر آشــفتگی مشــهود صهیونیست ها 
و هم پیمانانــش افزود، اظهــار کرد: همزمــان با این 
رخدادها، دیپلماسی و سفر مسئولان ما به کشورهای 
محور مقاومت نیز نشان دهنده عزم جمهوری اسلامی 

ایران و مردم برای دفاع از مقاومت است.
نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی متذکر 
شد: در روزهای اخیر شــاهد بودیم رژیم صهیونیستی 

جریان ســازی هایی علیــه ایــران و محور 
مقاومت آغاز کــرد تا جایی کــه نتانیاهوی 
غاصب مدعی شد شهرهای ایران را بمباران 
می کند و حتــی صهیونیســت های غاصب 
تهدید کردند هــر هواپیمــای ایرانی که به 
لبنان وارد شــود، ســرنگون خواهد شد اما 
جمهوری اســلامی و مردم غیور ایران نشان 

دادند به واقــع محور مقاومــت و الگویی بــرای همه 
آزادگان هستند، چرا که در مســیر حق از هیچ قدرتی 

هراس ندارند.
رئیس کمیته دفاعی کمیســیون امنیت ملی مجلس 
شــورای اســلامی در ادامه، گفت: نماز جمعه اخیر به 

امامت مقــام معظم رهبــری و خطبه های 
کوبنده ایشــان و ســفر وزیر امــور خارجه 
کشورمان به لبنان و سوریه دو رخداد عظیم 
و ماندگار اخیر بود که قدرت و صلابت ایران 
اســلامی را نشــان داد و رســانه های غربی 

متحیر به آن نگریستند.
این نماینده مجلس شــورای اسلامی ادامه 
داد: جمعیت بی ســابقه ای در نماز جمعه شرکت کرده 
و تمامی مقامات رده اول جمهوری اســلامی هم در آن 
حضور داشتند و رهبری هم با خطبه های کوبنده خود 
پیام هشدارآمیزی به اســرائیل دادند که اگر دست به 
ماجراجویی جدیدی بزند، جمهوری اســلامی ایران 

محکم تر و کوبنده تر از عملیات وعده صادق ۲ پاســخ 
خواهد داد و این یک هشــدار برای رژیم صهیونیستی 
بود.ولایتمدار آبنوش بیان کرد: همچنین ســفر سید 
عباس عراقچــی در رأس هیأتی سیاســی به بیروت 
که دو نفر نیز به نمایندگی از کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســلامی وی را 
همراهی می کردند، در شرایطی انجام شد که اسکورت 
هواپیماهــای نیروی هوایی جمهوری اســلامی ایران 
را همراه داشــت و پیام اقتدارآمیز جمهوری اسلامی 
ایران به رژیم غاصب داد که اگر دســت از پا خطا کند، 
ایران رژیم صهیونیستی را از صفحه جغرافیایی منطقه 

حذف خواهد کرد.

سپاه

دفاعی

خریدار   معــاون هماهنگ کننده نیروی 
قدس گفت: بســیاری از ما می پرســند که 
سردار قاآنی چه شد؛ او در صحت و سلامت 

بوده و مشغول فعالیت است.
 ایرج مســجدی روز دوشــنبه در همایش 
تجلیــل از موکب داران و خادمــان اربعین 
حسینی در مجتمع فرهنگی شهید بهشتی، 
اظهار داشت: اسرائیل غاصب بعد از کشتار 
وحشیانه در منطقه، امروز به سراغ حزب الله 
یعنی بازوی اصلی مقاومت و پشتیبان غزه 
رفته اســت. جنگ توســط آنها و با انفجار 
دستگاه های پیجر شروع شــد. پس از آن، 
سید مقاومت را به شهادت رساندند و امروز 
هم  هر روز تعدادی از مردم مظلوم ضاحیه  را 

به شهادت می رسانند.
معــاون هماهنگ کننده نیــروی قدس با 
بیان اینکه رژیم صهیونیستی بعد از کشتار 
در غزه و حمله بــه حــزب الله و ... موفق به 
پیشرفت زمینی نشد و دارد انتقام را از مردم 
ضاحیه لبنان می گیرد، گفــت: تعدادی از 

نیروهای نظامی رژیم اشغالگر کشته شدند، 
اما نتوانستند مقاومت را از پا در آورند؛ برای 
همین وارد لبنان شدند. با وجود اینکه یک 
ســال از جنگ مقاومت فلســطین در غزه 
می گذرد، ولی آمادگی مقاومت بیشتر شده 
اســت، تا جایی که حماس ۹۰ درصد آماده 

نبرد است.
سردار مســجدی با اشــاره به اینکه غزه 
و حمــاس در جلســات می گوینــد که 
مبادا کسی ســازش کند و در برابر رژیم 
اشــغالگر کوتاه بیاید، تاکید کــرد: آنها 
معتقدند که یا اســرائیل باید شــروط را 
بپذیرد یــا جنگ را ادامــه می دهیم و ما 

آماده نبرد هستیم.
وی خاطرنشــان کرد: حتی یــک خانواده 
فلســطینی حاضر نشــده از غــزه بیرون 
برود. آنها می خواســتند مردم را به اردن و 
… کوچ بدهند، اما مردم بــرای حمایت از 
فرزندانشــان ماندنــد و مقاومــت کردند. 
حزب الله نیز برای سال ها مبارزه و مقاومت 

برنامه ریزی کرده است.
معــاون هماهنگ کننده نیــروی قدس در 
ادامه در خصوص اینکه آیا مواکب می توانند 
در مقاومت نقشی داشته باشند؟ گفت: بله. 
در بخشی که مربوط به مجروحان و آوارگان 
اســت، موکب ها می تواننــد کمک موثری 
کنند. مواکب، جریان مردمــی و قدرتمند 

هستند.
سردار مسجدی خاطرنشــان کرد: جریان 
اربعین در عراق مردمی اســت و حتی ستاد 
اربعین ندارند. در عــراق ۲۰ روز همه چیز 
تعطیل می شــود و همه از وزیر و مســئول 
گرفته تا مردم عادی در موکب های عشــایر 
خود در حــال خدمت هســتند. عراقی ها 
وقتی نام امام حســین)ع( به میان می آید 

انسان های دیگری می شوند.
وی از موکــب داران خواســت خدمــت 
خالصانه و متواضعانه داشته باشند و افزود: 
موکب ها هر ســال به دنبــال زمین نروند. 
جاهای ثابت بــرای مواکب پیــدا کنید و 

بخرید و ســاختمان بســازید. باید مواکب 
ثابت داشته باشیم.

معاون هماهنگ کننده نیروی قدس با بیان 
اینکه ســعی کنید خریدهــای مواکب را از 
عراق انجام دهید و اجــازه دهید آنجا رونق 

پیدا کند، گفــت: »دَر« موکــب باید برای 
همه باز باشــد. عراقی ها نباید از موکب های 
ایرانــی و ایرانی هــا از موکب هــای عراقی 
فاصله بگیرند. باید میهمــان خارجی را به 

موکب های ایرانی دعوت کنیم.

فرمانده کل سپاه دریافت نشان فتح را به سردار حاجی زاده تبریک گفت

ح کرد؛عزم ایران برای دفاع از مقاومت ولایتمدار مطر

خریــدار  رئیس جمهــور در جلســه 
شــورای عالی آموزش و پرورش به تشریح 
دیدگاه هــای خــود دربــاره راهکارهای 
اصلاح و ارتقای نظام آموزشــی و ضرورت و 
چگونگی اجرای عدالت آموزشــی در کشور 
پرداخت و گفــت: آبادانی کشــور در گرو 
اصلاح و اجــرای عدالت در نظام آموزشــی 

است.
اطلاع رســانی  پایــگاه  از  نقــل  بــه   
ریاســت جمهوری، دکتر مسعود پزشکیان 
در اولین جلســه »شــورای  عالی آموزش و 
پرورش« در دولت چهاردهم، با بیان اینکه 
عمیقا معتقدم اگــر نظام تعلیــم و تربیت 
کشور اصلاح و عدالت آموزشی برقرار نشود، 
مملکت درست نخواهد شــد، تصریح کرد: 
متاسفانه آموزش و پرورش تا کنون آنگونه 
که باید مورد توجه قــرار نگرفته و اقدامات 
انجام شــده در زمینه تامین نیازمندی ها و 
ارتقای کمی و کیفی آن نیز، علاوه بر ناکافی 
بودن، عمدتا متوجه بخش ســخت افزاری 
بوده و بخــش نرم افزاری، نیروی انســانی، 
محتوا و روش های آموزشــی به شدت مورد 

غفلت قرار گرفته است.
رئیس جمهور تلاش هایی را که امروز برای 
اصلاح برخی مشکلات فرهنگی و اجتماعی 
با روش های سخت افزاری صورت می گیرد، 
نتیجه همین غفلت برشــمرد و افزود: گام 
اول در جبران این غفلت اصــلاح و ارتقای 
زیرساخت های آموزشی کشور به خصوص 
در روش های آموزشی است. مسائلی نظیر 
کمبود مدارس از جمله مشکلاتی است که 
با هم افزایی ظرفیت هــای مردمی و اصلاح 
روابط بین بخشــی در بخش های دولتی و 
حاکمیتی راحت تر می توان آنها را رفع کرد، 
اما مسئله اصلی اصلاح و ارتقای روش های 

تعلیم و تربیت است.
پزشــکیان با تاکید بر ضــرورت تهیه یک 
گزارش دقیــق از وضعیت فعلــی آموزش 

و پــرورش در همــه ابعاد ســخت افزاری 
و نرم افــزاری، بــه تشــریح نمونه هایی از 
روش هــای بــه روز و موثــر آموزشــی در 
دنیــا پرداخــت و اظهــار داشــت: صرف 
ایســتادن معلم پای تختــه و درس دادن 
به دانش آموزان، روشــی اســت که امروز 
دیگر جوابگو نیســت و باید بــا به کارگیری 
روش هایی که دانش آمــوزان را در فرآیند 
فراگیری دخیل می کنــد، علاوه بر آموزش 
دانش، مهارت های کارگروهی، احســاس 
مســئولیت و حــل مســأله، تهیــه و ارائه 
گزارش، غلبه بر موانع و مشکلات، سازمان 
دادن ظرفیت های گروه برای حل مسئله و 
رقابت در فراگیری و ارائه آموزش ها را نیز به 

دانش آموزان یاد داد.
رئیس جمهــور همچنین بــر ضرورت و 
اهمیت به کارگیری دســتاوردهای نوین 
ارتباطی و آموزشی، از تجهیزات آموزشی 

و ارتباطــی گرفته تا هــوش مصنوعی در 
ارتقــای محتــوا و روش های آموزشــی 
تاکید کرد و گفــت: اینکه صرفــا و البته 
مــدام، نوجوانــان و جوانان را از دســت 
گرفتن گوشــی تلفن همــراه و نظایر آن 
منع کنیم، قطعا رافع مشــکل نیســت و 
باید با روش های ایجابــی، بخش تکمیلی 
آموزش در مــدارس را در همین ابزارهای 
نویــن ارتباطی طراحــی و اجــرا کنیم 
تــا دانش آمــوز و حتی دانشــجو، بخش 
آموزش در خارج از مدرســه را نیز به این 

شکل انجام دهد.
وی با بیان اینکــه به کارگیــری ابزارهای 
نویــن ارتباطــی و آموزشــی می تواند به 
اجرای عدالت آموزشــی در سراســر کشور 
کمک کند، دلیل عدم اجرای مطلوب سند 
تحول بنیادین آمــوزش و پرورش را فقدان 
مکانیســم آموزش متناســب با اهداف این 

سند دانست و خاطرنشــان کرد: باید روش 
اجرای بخش های مختلف این سند با کمک 
کارشناســان به شــکل دقیق تدوین و در 
میان دســتگاه های مختلف مسئول اجرای 
تکالیف این سند، همدلی و هم افزایی ایجاد 

شود.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اینکه امروز 
نظام آموزشی کشور نخبه پرورش می دهد، 
اما این جوانان نخبه انگیزه و علاقه ای برای 
ماندن در کشــور و ســاختن ایران ندارند و 
البته بســتر مناســبی نیز برای حفظ آنها 
وجود ندارد، گفت: بخش قابــل توجهی از 
این مسئله ناشــی از نوع رفتار ما در ساختار 
اداره کشور اســت؛ فرزندان ایران آنچه را از 
ما می بینند می آموزند، نه آنچه می شنوند. 
باید به شکل جدی به این مسئله توجه کنیم 
و آن را اســاس اقدامات خود بــرای اصلاح 
نظام تربیتی و آموزشی کشــور قرار دهیم 

تا بتوانیم نسلی تربیت کنیم که احساسش 
این باشــد که این مملکت مال آنهاســت و 

خودشان باید آن را آباد کنند.
ضرورت توجه جدی بــه مراکز تربیت معلم 
برای ارتقای توانمندی های معلمان، ایفای 
نقــش هماهنگ کننده و کمــک به اصلاح 
روابط بین بخشــی برای اصــلاح و ارتقای 
نظام آموزشی از سوی شورای عالی آموزش 
و پرورش و ضرورت رســیدن به یک نگاه و 
تعریف مشــترک دربــاره چگونگی ارتقای 
بخش هــای ســخت افزاری و نرم افــزاری 
تعلیم و تربیت در این شــورا و تسری آن به 
دستگاه های مســئول از دیگر نکات مطرح 
شده از ســوی رئیس جمهور در این جلسه 

بود.
در ابتدای جلســه نیز پــس از ارائه گزارش 
وزیر آموزش و پرورش، اعضای شورای عالی 
آموزش و پرورش به ارائه دیدگاه ها و نظرات 
خود درباره راهکارهای اجرای ســند تحول 
و نیز اصــلاح و ارتقای کمــی و کیفی نظام 

آموزشی کشور پرداختند.
اجرای عدالت آموزشی به عنوان اصلی ترین 
گام در اقامــه عدالت در کشــور، ضرورت 
توجه جدی به ارتقا و بــه روز کردن آموزش 
در مراکز تربیت معلم، اجرای ســند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش، نــگاه به صرف 
منابــع در آمــوزش و پــرورش به عنــوان 
یک ســرمایه گذاری بلندمــدت، ضرورت 
بهره گیــری از فناوری هــا و ابزارهای نوین 
در ارتقــای آموزش، توجه به ســطوح موثر 
اجتماعی و خارج از حیطــه اختیار و عمل 
وزارت آموزش و پــرورش در تعلیم و تربیت 
به خصوص با فراگیر شــدن ابزارهای نوین 
ارتباطــی و تصمیم گیری قاطــع برای رفع 
کسری بودجه همیشگی آموزش و پرورش 
از جمله مباحث مطرح شده از سوی اعضای 
شــورای عالی آمــوزش و پــرورش در این 

جلسه بود.
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رئیس اتاق بازرگانی ایران:
برندها ساماندهی می شوند

رئیس اتــاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران با اشــاره به 
ســاماندهی در حوزه برندهــا و برنامه ریزی برای معرفــی آنها، گفت: 

اقداماتی در این زمینه در اتاق بازرگانی آغاز  شده است.
 »صمد حســن زاده« در نخستین نشست هم اندیشــی برندهای برتر 
تجاری اتاق بازرگانی ایران اظهار داشــت: اتاق ایران به دنبال شناسایی 
و معرفی برندهاست و در همین زمینه شــورای مشورتی در حوزه برند 
تشکیل می شود.وی افزود: برند، سرمایه ملی است که برای آن سرمایه 
گذاری می شــود و کار کوچکی نیســت.رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران با اشاره به امکانات برندسازی در کشور، گفت: 
در همه مسائل کشــور با حمایت های منطقی و اجرای مقررات کشور، 

بزرگ ترین مشکلات را می توان حل کرد.
وی بیان داشــت: با اینکه ایران سهم کمی از وســعت جهان را دارد، اما 
امکانات زیرســاختی و معدنی ۱۵ درصد کل دنیا در اختیار ماســت و 

امکانات بسیار زیادی داریم.
حسن زاده با بیان اینکه همه فعالان اقتصادی و مسئولان باید به ارتقای 
اقتصاد و ظرفیت های برندها توجه داشته باشــند، گفت: با برندسازی 

می توان در عرصه جهانی تاثیرگذار بود.
وی خاطرنشان کرد: برندها در عرصه جهانی بسیار مهم هستندریال به 
گونه ای که چهار برند خارجی برای کره جنوبی ســرمایه ملی و جهانی 
آفریده است. روزی بود که ایران کالاهای کره ای را با اکراه می خرید اما 

امروز به خاطر کیفیت و برندها از این کالاها خریداری می کنند.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران ابراز امیدواری 
کرد تا دولت به منظور توســعه صادرات و تجارت ایران با دیگر کشورها 

اقدام به برنامه ریزی و حل مشکلات کند.
وی تصریح کرد: امروز تجار بــرای انتقال پول و تبادلات مالی ۲۰ درصد 
بالاتر از ســایر کشــورها هزینه کرده فعالان اقتصادی در این شرایط 

سخت اقدام به تولید و صادرات می کنند.

رئیس سازمان هواشناسی:

 بارش ها در ایران سالانه یک میلیمتر
 کاهش می یابد

رئیس ســازمان هواشناسی کشور گفت: در ۵۰ ســال اخیر بارش های 
کشور با روند کاهش یک میلی متر در هر ســال مواجه بوده و میانگین 

دمای هوا نیز در هر دهه با آهنگ ۰.۴ درجه افزایش یافته است.
سحر تاج بخش رئیس ســازمان هواشناسی کشــور، گفت: داده های 
نظارتی نشان می دهد که با افزایش گازهای گلخانه ای و روند روزافزون 
گرمای هوا، میزان متوســط افزایش تراز آب اقیانوس ها، نســبت به دو 

دهه قبل حدود ۲ برابر شده است.

وی افزود: اگر رونــد افزایش انتشــار گازهای گلخانــه ای ادامه یابد، 
جمعیت زیادی به ویژه در کشــورهای واقع در ســواحل تحت تأثیر بالا 
آمدن سطح آب اقیانوس ها قرار می گیرند، این موضوع سبب شده است 

اندونزی برای پایتخت خود برنامه ریزی جدی داشته باشد.
وی یادآور شــد: تغییرات ماهانه دما در ســال ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ بســیار 
نگران کننده بود به طوری که اخیراً بر اســاس گزارش های بین المللی، 
دمای زمین در ۱۲ مــاه متوالی بیشــتر از ۱.۵ درجه پــس از انقلاب 

صنعتی افزایش یافته است.
رئیس سازمان هواشناســی اضافه کرد: در سال ۲۰۲۳ دما در منطقه ما 
افزایش قابل ملاحظه داشته اســت و کنار آن بارش با شرایط کاهشی 
مواجه بوده است، داده های اقلیمی سازمان هواشناسی کشور نیز نشان 
می دهد که روند افزایش دما و کاهش بارش در کشــور از سال ها پیش 

آغاز شده است.
تاج بخش مســلمان افزود: در ۵۰ ســال اخیر بارش های کشور با روند 
کاهش یک میلی متر در هر سال مواجه بوده است و میانگین دمای هوا 

نیز در هر دهه با آهنگ ۰.۴ )چهار دهم( درجه افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه این شرایط در ســال های اخیر نیز ادامه داشته است، 
گفت: ایران در تابســتان اخیر، یکی از مهمتریــن مناطق تحت تأثیر 
افزایش دما در دنیا بوده است و این در حالی است که بیشترین افزایش 

دما در ماه آگوست ۲۰۲۴ میلادی در قطب جنوب رخ داده است.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار:
بورس ها خط مقدم بازار سرمایه هستند

مراســم آغاز هفته جهانی ســرمایه گذار بــا حضور رئیس ســازمان 
بورس، مدیرعامل بورس اوراق بهادار تهــران، دبیرکل کانون نهادهای 
ســرمایه گذاری و جمعی از مدیران بازار ســرمایه در تالار سعادت آباد 

برگزار شد.
 به نقل از ســازمان بورس و اوراق بهادار، مراســم آغــاز هفته جهانی 
سرمایه گذار با حضور رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، مدیرعامل 
بورس اوراق بهــادار تهران، دبیرکل کانون نهادهای ســرمایه گذاری و 
جمعی از مدیران ارشــد بازار ســرمایه ایران در محل تالار سعادت آباد 
برگزار شد و در این مراسم حجت اله صیدی رئیس سازمان بورس زنگ 

هفته جهانی سرمایه گذار را به صدا در درآورد.
صیدی در ادامه ضمــن تبریک آغاز هفته جهانی ســرمایه گذار گفت: 
شعار امسال آیسکو )IOSCO( برای هفته سرمایه گذار شعار با معنایی 
اســت. در شعار»ســرمایه گذار آگاه، پیش از اقدام به ســرمایه گذاری 
درباره آن به طور مستقل تحقیق می کند«، ۳ واژه هوشمندی، تحلیل و 

استقلال در بازار سرمایه مورد توجه قرار گرفته است.
او افزود: ما در زبان انگلیسی چند واژه داریم که در فارسی از آن با کلمه 
هوشــمند و باهوش یاد می کنیم. در ادبیات مالی اصل مهم این اســت 
که سرمایه گذار هوشمند باشــد، یعنی طبق تعبیرهای زبان شناختی، 
عوامل محیطی و انســانی را نیز در انتخاب خود برای ســرمایه گذاری 

مدنظر قرار دهد.
صیدی با اشــاره به نقش عواملی چون تحلیل، تحقیق و اســتقلال در 
سرمایه گذاری گفت: استقلال در تحلیل حتماً باید در سرمایه گذاری ها 

مدنظر قرار گیرد تا هم سرمایه گذار و هم بازارمنتفع شود.
او گفــت: اثــر عوامــل محیطی بــر بــورس جــزو ذات محیط های 
سرمایه گذاری است، اما مهم این است که سرمایه گذار آرام، هوشمند، 
با تحلیل و مستقل شــرایط را بررســی کند و در بازار به کار خود ادامه 
دهد.صیدی با اشاره به این که بورس ها خط مقدم بازار سرمایه هستند، 

از تلاش مدیران ارکان تقدیر و برای فعالان بازار آرزوی موفقیت کرد.
محمود گودرزی مدیرعامل بورس تهران هم در این مراســم با اشــاره 
به سابقه بزرگداشــت هفته ســرمایه گذار در بورس های جهان، گفت: 
 )IOSCO( از ۸ ســال پیش به این ســو در هفته اول اکتبر به ابتــکار
فدراسیون نهادهای ناظر، مراســم هفته بزرگداشت سهامدار با هدف 

آموزش و آگاهی بخشی به سرمایه گذاران برگزار می شود.

بازار

 مجری طرح خودکفایی گندم وزارت جهاد کشاورزی 
از صفر شــدن واردات گندم خبر داد و گفت: با توجه به 
حمایت های وزارت جهاد کشاورزی در تولید گندم به 
خودکفایی رسیدیم و این مهم برای سال زراعی آینده 

نیز تداوم خواهد داشت.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، سهراب سهرابی در 
نخستین نشست ستاد زراعت کشــور از اجرای موفق 
طرح خرید تضمینــی گندم مازاد بر نیاز کشــاورزان 
در ســال زراعی گذشــته، بر تداوم تولید این محصول 

راهبردی در سال زراعی جدید ابراز امیدواری کرد.
وی تصریح کرد: در دهه ۹۰ و سال های ۱۴۰۰، ۱۴۰۲ 
و ۱۴۰۳ به خودکفایی رســیدیم که در این ســال ها 

میــزان اختصاص کــود و اســتفاده از بذور 
اصلاح شده بیشتر بوده است.

تولید 1۵ میلیون تنی گندم در سال 
زراعی که گذشت

ســهرابی با تاکید براینکه تولیــد گندم از ۹ 
میلیون تن در سال ۱۴۰۰ به ۱۵ میلیون تن 

رسیده  اســت، گفت: به دلیل مصرف متعادل کودهای 
شیمیایی، توسعه ســامانه  های نوین آبیاری، افزایش 
مصرف بذرهای اصلاح شده، افزایش سطح کشت های 

مکانیزه و شرایط اقلیمی بوده است.
وی افزود: ایــن افزایش تولید را مدیــون طرح جهش 

تولید در دیمزارها هســتیم بــه طوری که 
واردات گنــدم از هفت میلیون تن در ســال 
۱۴۰۰ به صفــر رســیده اســت و مصرف 
کودهای پتاسه از ۶۲ هزار تن در سال ۱۴۰۰ 

به ۲۰۷ هزار تن رسید.
به گفته وی، همچنین در مبارزه با بیماری ها 
به بیــش از یــک میلیــون هکتــار مبارزه 
رســیده ایم.مجری طرح گندم اظهار داشــت: قیمت 
گندم امســال به ۲۰ هزار و ۵۰۰ تومان رســید که این 

افزایش قیمت باعث تداوم خودکفایی خواهد شد.
وی ادامــه داد: ۱۱ میلیــون و ۹۸۳ هــزار تن خرید 
تضمینی گندم انجام شــده اســت که خوزســتان، 

کردســتان و گلستان ســه اســتان برتر در این زمینه 
هستند.ســهرابی با بیان این که باید بــه تولید گندم 
دوروم در کشــور توجه شــود، گفت: این نوع گندم در 

زمینه تنش ها، تغییرات اقلیم و آفات مقاوم است.

دستیابی به برنامه 10۵ درصدی خودکفایی 
گندم در برنامه هفتم توسعه

وی افزود: بنیاد ملی گندمکاران باید در تمام جلســات 
مربوط به گندم استان  ها حضور داشــته باشد و باید از 
ظرفیت  های این بنیاد اســتفاده شــود تــا بتوانیم به 
خودکفایــی ۱۰۵ درصدی در پایان برنامه پنج ســاله 

هفتم توسعه برسیم.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی اعــلام کرد: این وزارتخانه 
پیشنهاد دو برابر شدن ســقف معافیت مالیاتی حقوق 
بگیران نسبت به سال جاری، تا ۲۴ میلیون تومان را در 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ ارایه کرده است.عبدالناصر 

همتی، در حساب کاربری خود در شبکه های اجتماعی 
اعلام کرد: در راســتای تاکیدهای رئیس جمهور مبنی 
بر حمایت از حقوق بگیــران و ایجاد عدالــت مالیاتی 
وزارت امور اقتصادی و دارایی پیشــنهاد دو برابر شدن 

ســقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران نســبت به سال 
۱۴۰۲ یعنی تا ۲۴ میلیون تومــان را در لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۴ ارایه کرده است.بر اســاس قانون بودجه 
سال ۱۴۰۳ ســقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران ۱۲ 

میلیون تومان در ماه تعیین شــده است و از ۱۲ تا ۱۶.۵ 
میلیون تومان مالیات ۱۰ درصدی، ۱۶.۵ تا ۲۷ میلیون 
تومان، ۱۵ درصد، ۲۷ تا ۴۰ میلیون تومان، ۲۰ درصد و 

۴۰ میلیون به بالا ۳۰ درصد مالیات اخذ می شود.

گندم

مالیات

ســمیه رســولی  به نظــر می رســد 
خودروســازان مجــدد به سیاســت های 
قدیمی خــود یعنی دپوی خــودرو به بهانه 
های مختلــف و البته تولیــد خودروهای 

ناقص روی آورده اند.
 طی روزهای گذشــته اخبار و تصاویری در 
رابطه با احتکار خودرو توســط شرکت های 
خودروســازی در فضای مجــازی و برخی 
از رســانه ها منتشر شــد؛ اخباری که نشان 
می داد اگرچه خودروســازان بــی وقفه در 
حال تولید هســتند، اما به همان تناســب 

عرضه را افزایش نداده اند.
بررسی صورت های مالی خودروسازان نیز 
نشــان می دهد که طی نیمه نخست امسال 
۴۲۶ هزار و ۳۵۷ دستگاه خودروی سواری 
)بدون در نظر گرفتن وانــت پراید( تولید و 
در مقابل ۴۰۹ هزار و ۹۹۵ دستگاه فروخته 
شده است. بنابراین ۱۶ هزار و ۳۶۲ خودرو 

در پارکینگ خودروسازان باقی مانده است.
جزئیات فروش محصولات نشــان می دهد 
که ۳ هزار و ۹۶۱ خــودروی دنا، یک هزار و 
۵۱۹ خودروی گروه سورن، ۱۰۰ خودروی 
رانــا، ۱۰۰ خودروی تــارا و ۴۸۹ خودروی 
هایما در پارکینگ های ایران خودرو مانده 

است.
 ،X۲۰۰ ۲ هــزار و ۶۴۸ خــودرو از گــروه
یــک هــزار و ۱۵۵ خــودروی شــاهین و 
۵ هزار و ۹۸۱ خودرو از بخش »ســایر« در 
پارکینگ های ســایپا دپو شــده است. در 
پارکینگ هــای پــارس خــودرو نیز ۸۵۷ 
خودرو از گــروه Q۲۰۰ و یک هزار و ۷۳۳ از 

خودروی سهند مانده است.
تصاویر ماندگاری خــودرو در پارکینگ ها 
هر چند وقت یک بار رســانه ای می شــود 
که به اعتقــاد کارشناســان در اغلب موارد 
یــا خودروســاز منتظــر افزایــش قیمت 
کارخانــه ای و فروش خودروهــا به قیمت 

جدید اســت و یا خودروها در مرحله حمل 
قرار دارند؛ البته این بار یکی از خودروسازها 
اعلام کرده که مشــکل در وضعیت شماره 
گذاری است و به دلیل توقف شماره گذاری 
برخی از خودروها در پارکینگ مانده اند که 
سازمان ملی استاندارد نیز در واکنش تاکید 
کرد که »مجوزهای لازم را به شرکت ایران 
خودرو داده اســت. همچنین با وجود اخذ 
مجوزهای لازم از ســازمان ملی استاندارد 
به دلیل تمدیــد نکردن مجوزهــای یورو 
۵ سازمان محیط زیســت دپو شده بود که 
از دوم مهرماه مجدد این مجوزها از ســوی 

سازمان محیط زیست اعمال شده است.«
منتهی خبرگزاری مهر چندی پیش مطلع 
شــده بود که دولــت چهاردهــم در حال 
بررســی قیمت های جدید خودروســازان 
اســت و قیمت های جدید در کمیســیون 

تخصصی و دبیرخانه هیئت دولت در دست 
چکش کاری است. بنابراین به نظر می رسد 
عمده دلیل دپــوی خودرو همیــن انتظار 
خودروســازان برای دریافــت قیمت های 
جدید باشــد؛ قیمت هایی که قرار بود اوایل 
امســال ابلاغ شود اما دولت ســیزدهم این 

موضوع را به دولت چهاردهم منتقل کرد.

چرا خودروها ناقص تولید می شوند؟
البته نکته دیگری کــه در صورت های مالی 
خودروســازان طی نیمه نخســت امسال 
به چشــم می خورد گزینه مربــوط به عدم 
تجاری ســازی خودروهاســت؛ آنطور که 
ایران خودرو گزارش داده این شــرکت طی 
نیمه نخست امســال ۲ هزار و ۶۵ دستگاه 
خودرو تولید کرده اما تجاری سازی نکرده 
اســت. وقتی خودرویی بــه مرحله تجاری 

سازی نمی رســد یعنی ناقص تولید شده و 
در قطعات کسری دارد. بنابراین اگر خوش 
بین باشــیم باید بگوییم که ایــران خودرو 
واقعاً با کسری قطعه مواجه شــده اما اگر با 
عینک بدبینــی بنگریم، به نظر می رســد 
خودروسازان منتظر دریافت مجوز افزایش 
هســتند تا خودروهای ناقصی را هم تجاری 

سازی کرده و روانه بازار کنند.
چه بســا که محمدعلی اسفنانی سخنگوی 
ســازمان تعزیرات ۲۳ مهر ماه پارســال که 
ماجرای مشــابهی رخ داده بود، اعلام کرده 
بود کــه »ادعای نبــود قطعه بــرای تولید 
خودرو به شــکلی است که نشــان می دهد 
فضایی را ایجاد کردند تــا عدم تحویل قابل 
توجیه باشد.« به گفته اســفنانی »در یک 
مورد که شخصاً مســتقیماً وارد عمل شدم 
و مسئله را مورد رســیدگی قرار دادم، رقم 

بســیار بالایی از خودروها را در انبار دیدیم 
و خودروســاز نیز ادعا می کــرد که قطعات 
ناقص است. در زمان مشاهده دیدیم که هر 
خودرو در یکی از قطعات دچار مشکل است 
و هیچیک از اشــکالات مشــابه نبودند که 
نشــان می داد فضایی را ایجاد کردند تا عدم 
تحویل قابل توجیه باشد. اگر بنا باشد یکی 
دو قطعه کم باشد، کل خودروهای توقیفی 
باید در زمــره همان قطعات ناقص باشــند 
ولی تنوع نقص نشــان می دهد خودروساز 
قصد نگه داشــتن خودروها را دارد تا پس از 

افزایش قیمت آن ها را عرضه کند.«
به هر حال آنچــه که از وضعیــت عملکرد 
خودروســازان طی نیمه نخســت امسال 
جلب توجه می کند بازگشــت خودروهای 
دپویی و ناقصی اســت. چالشــی که دولت 
سیزدهم ســعی کرد آن را حل کند و حتی 
میزان تولید خودروهای ناقص را در مقطعی 
به صفر رســاند امــا حالا به نظر می رســد 
سیاســت ها در این بخش موقتی بوده و باز 
هم شــاهد تولید خودروهای ناقص و دپوی 
خــودرو در پارکینــگ خودروســازان به 

بهانه های مختلف هستیم.
در مجموع دپوی خــودرو به هر بهانه ای که 
باشد چه شیوه فروش و چه گروکشی برای 
دریافت مجــوز افزایش قیمت، نــه به نفع 
تولیدکنندگان از جمله خود خودروسازان 
و قطعه سازان است نه به نفع بازار و مصرف 
کنندگان. بنابراین بهتر اســت متولیان امر 
به صورت جدی نسبت به روان شدن فرایند 

عرضه خودروها اقدام کنند.
این مســئله وظیفه بی چون و چرای وزارت 
صمــت و البته نهادهــای نظارتی همچون 
تعزیرات حکومتی به منظور بررسی عملکرد 
خودروسازان است و هر گونه کوتاهی در این 
امر به هیچ وجه نمی تواند توجیهی داشــته 

باشد.

ح خودکفایی گندم:واردات گندم به صفر رسید مجری طر

همتی خبر داد؛ پیشنهاد ۲ برابر شدن سقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران

اصلاح فرمول مزد

افزایش مزدبه حل مشکلات تولید گره خورده است
خریدار  کارشــناس مســائل اقتصادی 
با اشــاره به اینکه حل مشــکلات کارگران 
در وهلــه اول به حل مشــکلات تولید گره 
خورده اســت گفت: بخش تولیــد کارایی 
و بهــره وری لازم را ندارد, بــه همین دلیل 
چون کارفرمایان از ســود کافــی برخوردار 
نمی شــوند, دربرابر افزایــش مزد مقاومت 

می کنند.
هر ساله دســتمزد کارگران به صورت چانه 
زنی در شــورای عالی کار تعیین می شود, 
اما از آنجایی کــه همواره وزنــه دولتی ها 
بالاتر است, نمایندگان کارگری نمی توانند 
به حق واقعی خود در عدد و رقم دســتمزد 
برسند و چندین سال اســت که کارگران با 

مشکل عقب ماندگی مزدی روبرو هستند.
اکنون در نیمه دوم سال به ســر می بریم و 
تا برگزاری جلسات شورای عالی کار و آغاز 
جلســات مزدی تنها چند ماه مانده است. 
طرحی در کمیسیون اجتماعی مجلس در 
حال بررسی است که به منظور واقعی شدن 

دستمزد قلمداد می شود. 
با توجــه به اینکــه در مــاده ۴۱قانون کار 
آمده اســت که دســتمزد باید بــا توجه به 
نرخ تورم تعیین شــود, در طرح پیشنهادی 
برای اصلاح ماده ۴۱عنوان شــده است که 
دســتمزد به اندازه تورم تعیین شود. برخی 
از نماینــدگان کارگران اعتقــاد دارند که 
اصلاح یک کلمه نمی تواند گشایشــی برای 
وضعیتی معیشــتی کارگران داشته باشد, 
برخی دیگــر اعتقاد دارند کــه اگر ماده ۴۱ 

قانون کار و بحث ســبد معیشت به درستی 
اجرا شــود, بخشی از مشــکلات معیشتی 
کارگران حل می شود و نیازی به اصلاح یک 

کلمه نیست.
برخی از نمایندگان کارگــری و کارفرمایی 
هم از مجلس گلایــه دارند که چــرا برای 
بررســی طرحی به این مهمی که مرتبط با 

دستمزد کارگران از آنها دعوت نشده است.

*حمایت دولت از کارگران با ارائه 
کالابرگ و یارانه

مجید رضایی, کارشــناس اقتصادی,درباره 
اینکــه در ماده ۴۱ قانون کار تصریح شــده 
که دستمزد کارگران هر ســاله باید با توجه 
به تورم تعیین شــود، ولی تقریباً اکثر سالها 
دســتمزد خیلی کمتر از نرخ تورم افزایش 
یافته است. در طرح اصلاحی که هم اکنون 
در کمیســیون اجتماعی مجلــس در حال 
بررسی اســت، قرار شــد ماده ۴۱ اینگونه 
اصلاح شــود که به جای ) با توجه به تورم( ، 
عبارت ) به اندازه تورم( جایگزین شود. آیا به 
نظر شــما این اصلاح به نفع ترمیم دستمزد 
کارگران هســت یا نــه؟ آیا اصولا شــما با 
افزایش دســتمزد کارگران بــه اندازه تورم 

موافقید؟
 آیا افزایش دســتمزد ســالانه کارگران به 
اندازه تورم می تواند قدرت خرید کارگران را 
افزایش دهد یا باید تدبیر دیگری اندیشیده 
شود؟ می گوید:نیروی انســانی مهمترین 
سرمایه هر کشور اســت , بنابراین می توان 

گفت بحث معیشــت کارگران نیز به همین 
نسبت حائز اهمیت اســت.رضایی با اشاره 
به اینکه مشــکلات بازار کار در کشور بسیار 
زیاد و تعداد بیکاران بالا اســت گفت: یکی 
از دلایلی که دســتمزد کارگــران با چالش 
روبرو است, مشــکلات تولید است. بخش 
تولید کارایی و بهــره وری لازم را ندارند, به 
همین دلیل چون کارفرمایان از سود کافی 
برخوردار نمی شــوند, دربرابر افزایش مزد 

مقاومت می کنند.
 وی بیان کرد: اولین گام برای اصلاح فرآیند 
دســتمزد بحث مشــکلات تولید است. در 
صورتی که تولید رونق یابــد, برکت آن در 
جیب کارگران می رود. در حال حاضر بحث 
قاچاق بی رویه, گرانی مــواد اولیه از عمده 

ترین مشکلات تولید است.
 رضایی گفــت:در صورتی که تولید ســود 
آوری نداشــته باشــد  و تولید کننده نتواند 
کالای خود را به خوبی به فروش برســاند, 
دود آن در چشم کارگران می رود و دستمزد 

کارگران دچار مشکل است .
این کارشــناس اقتصادی در پاسخ به اینکه 
عده ای افزایش مزد را باعث تورم می دانند, 
آیا موافق این نظریه هستید بیان کرد: خیر 
افزایش مزد لزوماً باعث تورم نمی شــود. اما 
از آنجایی که وضعیت نقدینگی در کشــور 
زیاد اســت, برای افزایش مزد باید کارگر و 
کارخانه در کنار هم دیده شود. گاهی اوقات 
افزایش مزد باعث رشــد بیکاری می شود. 
درست است که کارگران با مشکلات متعدد 

معیشتی روبرو هستند, اما بهتر است برای 
تقویت قدرت خرید کارگــران دولت با ارائه 
کالا الکترونیک و پرداخــت واقعی یارانه ها 
به کارگران و افراد نیازمند این مسئله را حل 

کند.
 وی توضیح داد: تصور کنیــد یک کارخانه 
لبنیاتی حقوق کارگران خود را ۲بار در سال 
افزایش دهد, بدون شــک به منظور ســود 
آوری بیشتر تمام کالاهای خود را گران می 
کند, در نتیجه حتی اگــر کارگران؛ افزایش 
حقوق هم داشــته باشــد, به همان میزان 
هزینه هایشــان افزایش می یابد. بنابراین 
راهکار اصلــی بحث کنترل تورم اســت تا 
کالا برای تولید کننده ســود آوری داشته 
باشــد و کارفرما بهره کافی را از تولید خود 
برده باشد, دراین صورت می تواند دستمزد 

کارگران را مطابق ســبد معیشت پرداخت 
کند.

این کارشــناس اقتصادی با تأکید بر اینکه 
فعال شــدن تولید و حمایت دولت  از تولید 
کننــده راهکار خوبی برای حل مشــکلات 
دستمزد کارگران اســت ادامه داد: به طور 
مثال دولت می تواند با برنامه ریزی بخشی 
از دســتمزد کارگران را پرداخــت کند, به 
این صورت هم تولید حمایت شــده اســت 
و هم بخشی از مشــکلات کارگران مرتفع 
شده اســت. با رونق صادرات, جلوگیری از 
قاچاق کالا, رفع مشکلات قوانین و مقررات 
ضدونقیض در کشــور، حل مســئله تغییر 
مدام نرخ ارز و سایه ســنگین آن بر اقتصاد 
کشور بخش زیادی از مشــکلات کارگران 

هم حل خواهد شد.
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بختیاری  زاده:
مشکلی برای تأمین کالاهای اساسی در مراکز 

تره بار نداریم
مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین و میوه و تره بار شهرداری تهران 
گفت: شرایط تأمین کالاهای اساسی و تره بار در میادین مناسب است و 

آماده پذیرای بیشتر شهروندان هستیم.
مهدی بختیاری زاده، مدیرعامل سازمان مدیریت میادین و میوه و تره 
بار شهرداری تهران اظهار کرد: قیمت گذاری میادین و بازارهای میوه و 

تره بار شهرداری هفته ای یک بار انجام می شود.
وی افزود: شــرایط بازار، میزان تولید و فصل و همچنین شــرایط آب و 
هوایی در قیمت گذاری تأثیر گذار اســت. تمام میادین در سطح شهر 
تهران تابع یک نرخ نامه است. قیمت ها روزانه توسط ناظرین و بازرس ها 
بررسی می شــود. اگر موردی از تخلف باشد، جریمه مالی، نمره منفی و 
درج در پرونده را در پی دارد و ممکن است در مناقصات سال های آینده 

نیز اثر گذار باشد.
بختیاری زاده با اشــاره به اینکــه روزانه ۵۵۰ هزار نوبــت خرید و یک 
میلیون تراکنــش در میادین انجام می شــود، گفت: شــرایط تأمین 
کالاهای اساسی و تره در میادین مناسب اســت و آماده پذیرای بیشتر 

شهروندان هستیم.
وی ادامه داد: شهروندان در صورت مشــاهده هرگونه مشکل احتمالی 
می توانند به دفتر متصدیان بــازار، غرفه ها و همچنین از طریق QRکد 

اختصاصی غرفه می توانند نظرات و شکایات خود را دنبال کنند.
مدیرعامل ســازمان مدیریت میادین و میوه و تره بار شهرداری تهران 
تاکید کرد: مشــکلاتی در سامانه شــهرزاد وجود دارد که در صدد رفع 

آن هستیم.

سرهنگ معظمی گودرزی خبر داد
مسدودسازی پیج های پزشک نما

رییس پلیس فتا پایتخت از مسدودسازی پیج های پزشک نما خبر داد 
و گفت: برخی از افراد با تبلیغات فریبنــده در فضای مجازی مخاطبان 

زیادی جذب می کنند.
ســرهنگ داوود معظمی گودرزی رئیس پلیس فتــا پایتخت، در یک 
گفتگــوی تلویزیونی گفت: افــرادی که تحت عنوان پزشــک فعالیت 
می کردند اما پزشــک نبودند، شناســایی و در اختیار قانون قرار داده 
شــدند. همچنین پیج های پــر بازدیدی که با عنوان پزشــک فعالیت 
داشــتند و مجموعاً بیش از ۵ میلیون دنبال کننده داشــتند، مسدود 
شــدند. یکی از این موارد شــامل دســتگیری فردی بود که به عنوان 

پزشک نما فعالیت می کرد.
وی افزود: در یکی از شــکایات، خانمی بــه ما مراجعه کــرد که برای 
خدمــات جراحی افتادگــی پلک از طریــق یکی از ایــن پیج ها اقدام 
کرده بود. پس از انجام عمــل، او بیان کرد که حتی شــب ها نمی تواند 
چشمانش را ببندد. در بررسی های ما مشــخص شد فرد دستگیر شده 
اصلًا پزشک نیست و تنها با تبلیغات فریبنده در فضای مجازی توانسته 

بود مخاطبان زیادی جذب کند.
رئیس پلیس فتا پایتخت بیان کرد: مرکز فوریت های ســایبری پلیس 
فتا به صورت شبانه روزی و ۲۴ ســاعته آماده خدمت به مردم است و با 

هرگونه تخلف در فضای مجازی برخورد می کند.

رئیس جمعیت هلال احمر مطرح کرد
 ضرورت ایجاد مسیر امن برای کمک رسانی 

به جنگ زدگان
رئیس جمعیت هلال احمر بر ضرورت تلاش در راستای توقف جنگ در 

لبنان و ایجاد مسیر امن برای کمک رسانی به جنگ زدگان تاکید کرد.
پیرحســین کولیوند در نشســت بــا »فیصل محبــوب« رئیس دفتر 
نمایندگی فدراســیون بین المللی جمعیت های صلیب ســرخ و هلال 
احمر و »ونســان کاســارد« رئیس دفتر نمایندگی کمیته بین المللی 
صلیب ســرخ در جمهوری اســلامی ایران، ضمن اشــاره به دیدارها و 
جلســات خود با مقامات جمعیت های صلیب سرخ لبنان و هلال احمر 
ســوریه اظهار کرد: تلاش ما، کمک و امدادرســانی به مردم مظلوم و 

جنگ زده غزه و لبنان است.
وی افزود: به وضوح مشــخص اســت که مناطق مســکونی در لبنان 
توســط رژیم صهیونیســتی هدف قرار می گیرند و اجازه امدادرسانی 
داده نمی شود. رژیم اشغالگر صهیونیستی ۱۱ امدادگر را در ۷۲ ساعت 
گذشــته هدف قرار داده و علاوه بر این، آمبولانس ها و تیم های امدادی 
صلیب سرخ لبنان نیز هدف حملات بوده اند که این سبب شده تا لبنان 
در شرایط سختی قرار گیرد. رژیم صهیونیستی در روزهای اخیر اجازه 
آواربرداری از ساختمان های آســیب دیده در جنگ را هم نمی دهد و به 

همین علت هنوز مجروحین زیادی گرفتار هستند.

رئیس جمعیت هــلال احمر ادامــه داد: رژیم صهیونیســتی عملًا به 
مراکز درمانی اجــازه فعالیت نمی دهد و موشــک ها بــرای تهدید به 
مناطق جانبی بیمارستان ها شلیک می شــوند. امروز؛ آوارگان لبنانی 
مجبور هستند که عازم سوریه شــوند، اما توسط رژیم صهیونیستی در 
مناطق مرزی هــدف قرار می گیرند. باید در مقابل ایــن اقدام که اجازه 
امدادرسانی داده نمی شود، ایســتادگی کرد. کمیته بین المللی صلیب 
سرخ و فدراســیون بین المللی باید این حملات را محکوم کنند و اقدام 

عملی در این زمینه صورت گیرد.
کولیوند بــا تاکید بر اینکه مــردم لبنان به کمک ما نیــاز دارند، گفت: 
نسل کشــی، محاصره و جلوگیری از امدادرســانی در دستور کار رژیم 
صهیونیستی در لبنان اســت و باید پیش از آنکه لبنان به غزه ای دیگر 
تبدیل شود، اقدامی جدی صورت گیرد. کمک های زیستی زیادی باید 
از ســوی جهان به لبنان ارسال شــود و کمیته بین المللی صلیب سرخ 

باید شرایط را برای اسکان آوارگان جنگی مهیا کند.
وی افزود: حفاظت از غیرنظامیان، جلوگیری از نقض حقوق بین الملل 
بشردوستانه، ارسال کمک های بشردوســتانه، واسطه گری و مذاکره 
برای توقف جنگ، ارتباط با جامعۀ بین المللی در این خصوص، بازپیوند 
خانواده، کمک به مهاجرین، ایجاد مسیری دسترسی امن برای ارسال 
کمک ها و اعــزام مجروحین، کمک بــرای فعالیت بیمارســتان های 
منطقه به ویژه کشــور لبنــان و هماهنگــی میدانی اعضــای کمیته 
بین المللی صلیب سرخ با نیروهای هلال احمر جمهوری اسلامی ایران 
حاضر در آن کشور از مواردی اســت که کمیته بین المللی صلیب سرخ 

باید در دستور کار خود قرار دهد.
همچنین در این جلسه، ونسان کاسارد یادآور شد: جمعیت هلال احمر 
ایران تاکنون به مردم لبنان کمک های بســیاری کرده و ما قدردان این 
اقدامات هســتیم. این جمعیت به موقع در کنار مردم لبنان ایســتاد و 

وظیفه خود را به خوبی انجام داد.

دیوار

جانشــین رئیــس پلیس راهــور فراجــا گفت: 
موضوع بخشــودگی جرائــم رانندگــی، باید از 
سوی مجلس شورای اســلامی تصویب شود و از 
این رو درحال حاضر بخشودگی جرائم رانندگی 
مطرح نیســت، اما تســهیلاتی بــرای ترخیص 
خودروهــای توقیفــی در هفته فراجــا در نظر 

گرفته شده است.
سردار حســن مومنی درباره اینکه آیا پلیس در هفته 

فراجا موضوع بخشــودگی جرائم راهنمایی 
و رانندگی را نیز در دســتورکار دارد یا خیر، 
گفت: مــا در مجموعه پلیــس، اصلا بحث 

بخشودگی جرائم نداریم. 
ایــن مســئله کــه بعضــی اوقــات طرح 
بخشــودگی جریمه ها اجرا می شود؛ یک 
قانون اســت.به این معنا کــه در یک بازه 

زمانی خاص، مجلس شــورای اســلامی، مصوبه ای 

صادر می کند و بر اســاس آن بخشــودگی 
جرائــم راهنمایــی و رانندگــی تصویب و 

اجرایی می شود. 
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا در پاسخ 
به این پرسش که چرا در هفته پلیس امسال، 
این طرح اجرا نشــد؛ ادامه داد: چندســالی 
اســت که مجلس، دیگر چنیــن مصوبه ای 

صادر نکرده است.

وی افزود: در حــال حاضر در هفته پلیس امســال، 
خودروهایــی که پرونده قضائی یا شــاکی خصوصی 
ندارند، بــه راحتــی و با تســهیلات ویــژه پلیس، 
ترخیص می شوند.یعنی باید ۲۰ روز توقیف بمانند، 
به مناســبت هفته فراجا، فورا ترخیص می شوند. این 
مسئله شــامل خودروهایی که به خاطر پیامک طرح 
ناظر یک یعنی همان کشف حجاب داخل خودرو نیز 

توقیف شده اند، می شود.

مدیر عامل ســازمان تاکســیرانی شــهر تهران در 
مورد آخرین وضعیت راه اندازی اپلیکیشــن برخط 

تاکسیرانی توضیحاتی ارائه کرد.
شــادی مالکی، در مورد آخرین وضعیت راه اندازی 
اپلیکیشــن تاکســیرانی با بیان اینکه در حال حاضر 
سیستم نظارت بر عملکرد تاکسیرانان در سطح شهر 
تهران به صورت سنتی اســت، بگونه ای که تاکسی ها 
مجهز به جی.پی.اس یا سیستم های کنترلی دیگری 

نیستند، گفت: تاکسی ها فقط به صورت سنتی یعنی 
بازدیدهای میدانی مورد نظارت قرار می گیرند و عملا 
با تعداد زیاد مسافران، تاکسی ها در سطح شهر خیلی 
نمی توانند پاســخگوی نیاز عرصه خدمتی باشند و 
ممکن اســت تعدادی از تاکســی ها در محدوده ای 
که برایشــان تعیین شــده؛ فعالیت نکنند و سازمان 

تاکسیرانی نیز بر فعالیت آنها نظارتی نداشته باشد.
وی با ابراز تأسف از اینکه پرداخت نقدی همچنان در 

فرآیند جابجایی مســافر انجام می شود و مشکلات و 
دغدغه زیادی را برای راننده و مســافر ایجاد می کند، 
افزود: از سوی دیگر در ســال های اخیر شاهد ظهور 
شرکت های مســافربری اینترنتی بر اساس تقاضای 
مردمــی بوده ایم، چرا کــه مردم خواســتار دریافت 
اینگونه ســرویس از در منــزل با گزینــه پرداخت 
الکترونیکی بودند و شــهرداری تهران نیز باید گام به 
گام به نیازهای شهروندان پاسخ دهد.مالکی با تأکید 

بر اینکه همه این موارد شــهرداری تهــران را بر این 
داشت که بستر هوشمندی را فراهم کند که هم بتواند 
در این بستر هوشمند تاکســی ها را پایش کند و هم 
مردم بتوانند به صورت برخط خدمات دریافت کنند، 
اظهار کرد: شهروندان می توانند در این شرایط تجربه 
پرداخت آنلاین و یا از طریق کیــف پول الکترونیکی 
را داشته باشــند و اپلیکیشن تاکســیرانی قرار است 

اینگونه خدمات را به شهروندان ارائه دهد.

پلیس

تاکسی

خریدار  رئیس مرکز اطلاع رسانی پلیس 
راه راهور فراجا از ترســیم کروکی تصادفات 
با تبلت و صدور کد رهگیــری آنلاین خبر 

داد.
 به مناســبت آغاز هفتــه فراجــا، تعداد ۶ 
خودروی برقی به نــاوگان پلیس راه و راهور 
کشــور اضافه شــد. از این پس، پلیس راه با 
استفاده از این خودروهای بدون آلایندگی 
و با ایمنی بــالا بر ترافیــک جاده ها نظارت 
خواهد داشت و در رســیدگی به حوادث و 

سوانح جاده ای از آنها استفاده خواهد کرد.
در این راســتا، با ســرهنگ بهروز خانپور، 
رئیس مرکز اطلاع رســانی پلیس راه راهور 
فراجا درباره جزئیات بیشــتر این خودروها 
و همچنیــن اقدامات هوشمندســازی که 
در دســتور کار پلیس راه قرار دارد گفت: در 
حاشیه افتتاح ایستگاه شــارژ خودروهای 
برقی به خبرنگاران گفــت: چند ماه پیش، 
با پیشــنهاد و حمایت رئیــس پلیس راهور 
فراجا سردار حســینی و همچنین استقبال 
شرکت خودروســاز بهمن موتور ۶ دستگاه 
خودروی برقی در نخستین مرحله به پلیس 
راه تهران بزرگ، البــرز و قزوین اختصاص 

داده شدند.
 ایــن خودروهــا توانایی پیمایــش ۴۵۰ 
کیلومتر با هر بار شــارژ را دارند، مقرر شده 
است تا از این ۶ دســتگاه خودرو ۲ دستگاه 
به پلیــس راه تهران بزرگ، ۲ دســتگاه در 
اختیار پلیس راه اســتان البرز و ۲ دستگاه 
برای آزاد راه قزوین مورد اســتفاده و آزمون 

قرار بگیرند.

وی در ادامــه افزود: ایــن خودروها باید در 
مأموریت هایی که از تهــران، البرز و قزوین 
انجام می شود، شرکت کنند و مورد آزمایش 
قرار گیرند تا مشــخص شود تا چه میزان در 
انجام مأموریت های پلیسی سریع و به موقع 
مؤثر خواهند بود. طبق گفته های شــرکت 
خودروســاز، این خودروها قادر هســتند 
مســیر رفت و برگشــت ۴۵۰ کیلومتری را 
بدون هیچ گونه آلایندگی محیطی و با یک 

بار شارژ طی کنند.
ســرهنگ خانپور همچنین تأکید کرد: این 

خودروهــای برقی در نخســتین مرحله به 
پلیس راه تهران بزرگ اختصاص داده شده 
و در محــدوده آزادراه تهران-کــرج مورد 
اســتفاده قرار گرفته اند. این اقــدام علاوه 
بــر جنبه زیســت محیطی، نشــان دهنده 
پیشتازی پلیس در اســتفاده از انرژی های 

پاک است.
در پایان، وی اشــاره کرد که این خودروها با 
همکاری شرکت بهمن موتور تهیه شده اند 
و توانایی پیمایش تــا ۴۵۰ کیلومتر با هر بار 

شارژ را دارند.

رئیــس مرکــز اطلاع رســانی پلیــس راه 
راهــور فراجــا، در ادامه تشــریح اقدامات 
هوشمندسازی پلیس راهور فراجا بیان کرد: 
ترسیم کروکی تصادفات از طریق تبلت های 
در دســت مأموران پلیس در حــال انجام 
است. در این روش، برای راننده مقصر و غیر 
مقصر و ارسال کد رهگیری ارسال می شود 
تا اقدامات لازم توسط شــرکت بیمه انجام 
شــود، به این ترتیب، افراد بدون دردســر 
و مراجعه حضــوری به دفتــر بیمه مقصر، 
می توانند پس از کارشناسی خسارتشان را 

دریافت کنند.
وی در ادامــه افزود: یکی دیگــر از اقدامات 
مهم در دست اقدام هوشمندسازی سیستم 
صورت وضعیت ناوگان مســافری است. با 
این فناوری، مأموران پلیس می توانند تنها 
با ثبــت پلاک خــودرو، اطلاعــات مربوط 
به راننده و وســیله نقلیه را مشاهده کنند، 
بدون اینکه نیــازی به بررســی برگه های 

صورت وضعیت باشد.
ســرهنگ خانپور همچنین به ایجاد دفاتر 
الکترونیکی برای رانندگان ناوگان عمومی 
اشاره کرد و گفت: در صورت راه اندازی این 
ســامانه رانندگان می توانند بــا مراجعه به 
پلیس +۱۰ و ارائه مــدارک لازم، دفترچه یا 
کارت الکترونیکی دریافت کنند. با این اقدام 
رانندگان ناوگان عمومی دیگر نیاز نیســت 
به صورت حضــوری به قــرارگاه پلیس راه 

مراجعه کنند.
این مقــام انتظامــی در پایان به ارســال 
لحظه ای پیامک های تخلفات حادثه ســاز 
نیز اشــاره کــرد و افــزود: در ایــن طرح، 
پیامک هــای تخلفــات به صــورت آنی به 
متخلف ارســال می شــود و لحظه تخلف 
حادثه ساز نیز توسط دوربین های هوشمند 
یا مأموران ثبت خواهد شــد. این اقدامات 
بخشی از برنامه های هوشمندسازی پلیس 
راهور فراجا اســت و امیدواریــم با اجرای 
تمامی آن ها، ســرعت و دقت بیشــتری در 
خدمات رســانی به مردم در حوزه ترافیکی 
داشته باشیم و سیستم های خود را همگام 

با فناوری های روز دنیا به روز کنیم.

خریدار  ایران به دلیل موقعیت جغرافیایی 
منحصر به فــرد و نزدیکی به کشــورهای 
نیازمنــد خدمات پزشــکی از جمله عراق، 
افغانستان، و کشورهای آســیای مرکزی، 
پتانســیل بی نظیری در حوزه گردشگری 

سلامت دارد.
 افزایش ظرفیت پزشــکی در ایران می تواند 
کلیــد توســعه گردشــگری ســلامت و 
بهره برداری از این صنعت ارزآور باشــد. با 
وجود پتانسیل بالای پزشکی و جغرافیایی 
کشــور، ایــران همچنــان از فرصت های 
گردشگری سلامت غافل مانده است. توزیع 
نامناسب پزشکان و کمبود زیرساخت های 
لازم از جمله موانعی است که به رغم افزایش 
ظرفیت آموزش پزشکی، بر سر راه رقابت با 
کشــورهای دیگر قرار دارد.در دنیای امروز، 
گردشــگری ســلامت به یکی از پویاترین 
و درآمدزاتریــن صنایــع جهانــی تبدیل 
شده است. کشــورهایی که زیرساخت های 
لازم در حوزه پزشــکی و خدمــات درمانی 
را دارند، از این فرصــت طلایی برای جذب 
گردشگران سلامت بهره برداری می کنند. 
ایران، بــا داشــتن پزشــکان متخصص و 
هزینه های درمانی مقرون به صرفه، یکی از 
کشورهایی است که پتانسیل بسیار بالایی 
در این حوزه دارد. اما علی رغم این ظرفیت، 
به نظر می رســد که ایران در استفاده از این 

پتانسیل ارزشمند غفلت کرده است.

آمار و ارقام گردشگری سلامت
 در جهان

بر اســاس پیش بینی ها، انتظار می رود که 
اندازه بازار جهانی گردشــگری ســلامت تا 
ســال ۲۰۳۲ به حدود ۳۵. ۹ میلیارد دلار 
برســد. این در حالی اســت که این صنعت 

در ســال ۲۰۲۲ تنهــا ۱۱. ۷ میلیارد دلار 
ارزش داشت. با رشدی سالانه معادل ۱۲. ۲ 
درصد در دوره ۲۰۲۲ تا ۲۰۳۲، گردشگری 
ســلامت به یکی از ســریع ترین صنایع در 
حال رشد جهان تبدیل شــده است. جالب 
توجه است که منطقه آســیا و اقیانوسیه با 
ســهم ۷۵ درصدی از بازار جهانی در سال 
۲۰۲۱، بزرگترین بازیگر در این عرصه بوده 

است.

غفلت ایران از فرصت های
 گردشگری سلامت

ایــران بــه دلیــل موقعیــت جغرافیایی 
منحصر به فــرد و نزدیکی به کشــورهای 
نیازمنــد خدمات پزشــکی از جمله عراق، 
افغانستان، و کشورهای آســیای مرکزی، 
پتانســیل بی نظیری در حوزه گردشگری 
ســلامت دارد. با ایــن حال، عــدم توجه 
کافی به زیرســاخت های گردشگری، نبود 
برنامه ریزی منسجم و عدم توسعه مناسب 
این صنعت، موجب شــده که ایران نتواند از 
این بازار بزرگ جهانی ســهمی قابل توجه 

کسب کند.
در راســتای توجه به کشــورهای همسایه 
داوود خوش شــکن، مدیــر گردشــگری 
سلامت دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد، 
تأکیــد می کند کــه با وجود عــدم معرفی 
مناسب ظرفیت های درمانی ایران، به دلیل 
داشتن پزشکان مجرب و تعرفه های پایین، 
جذابیت خدمــات درمانی ایران از ســایر 

کشورهای اطراف بیشتر است.
یکی از چالش هــای اصلی در ایــن زمینه، 
عدم هماهنگی میــان بخش های مختلف 
درمانی و گردشــگری در کشــور اســت. 
این موضــوع باعث شــده که بســیاری از 

گردشگران ســلامت که به دنبال خدمات 
باکیفیت و مقرون به صرفه هســتند، ایران 
را به عنوان یــک مقصد درمانــی انتخاب 
نکنند. علاوه بر این، رقابت شــدید از سوی 
کشورهای همسایه، مانند ترکیه و هند، که 
به طور جدی در این صنعت سرمایه گذاری 
کرده اند، ایران را از بــازار جهانی عقب نگه 

داشته است.
با توجه بــه ظرفیت های فراوانــی که ایران 
در حوزه توریسم ســلامت دارد، علی دباغ، 
عضو شــورای عالی نظام پزشــکی، به این 
نکته اشــاره می کند کــه: »درآمد خالص 
گردشگران ســلامت را تنها با اســتفاده از 
ظرفیت های خالی موجود نظام ســلامت، 
می توان به معادل روزی حــدود ۵۰۰ هزار 
بشــکه نفت خــام افزایــش داد.« این آمار 
چشمگیر نشــان دهنده پتانسیل اقتصادی 

بالای این صنعت است.

توسعه گردشگری سلامت در گرو 
توجه به زیر ساخت ها

آمنه حســینی کارشــناس و فعال حوزه 
گردشــگری ســلامت می گوید: ایران به 
دلیــل برخــورداری از جاذبه های متعدد 

گردشــگری جز ۱۰ کشــور برتر دنیا در 
گردشــگری توســط ســازمان جهانی 
گردشگری و یونســکو معرفی شده است. 
اما به دلیل نبود زیرســاخت های مناسب 
و توجــه کافی بــه این صنعت نتوانســته 
گردشــگران بســیاری را به کشور جذب 
کند. اگر وضعیت به همیــن صورت ادامه 
پیــدا کرده و ســاماندهی ســاختاری در 
گردشــگری رخ ندهد، همانند سال های 
گذشــته شــاهد پیشــرفت خاصــی در 
گردشگری و گردشگری سلامت نخواهیم 
بود و هــدف جذب ۲۰ میلیون گردشــگر 
تا ســال ۱۴۰۴ تنها مانند یــک رؤیا باقی 

خواهد ماند.
او معتقد است: ظرفیت اندک فرودگاه های 
بین المللی، کمبود تجهیزات پزشکی به روز 
دنیا، کاســتی های حمل ونقل، قوی نبودن 
شرکت های تسهیلگر، نارسایی های اقامتی 
و کمبود امکانات بهداشتی، زیرساخت های 
مالی نامســاعد )عدم ارتباط شبکه بانکی با 
کشورهای دیگر(، آموزش نامناسب نیروی 
انسانی، وجود دلالان و عدم حمایت دولت 
از شرکت های تســهیلگر و فقدان مطالعات 
امکان ســنجی با تحلیل هزینــه و منفعت 
در طرح های گردشگری از مهمترین نقاط 

ضعف این صنعت است.
بی شک همه دســت اندرکاران و متولیان 
صنعــت گردشــگری ســلامت بــه نقاط 
قوت و ضعف این بخش آگاه هســتند و اگر 
رسیدن به جایگاه اصلی و تحقق درآمدهای 
ارزی از اصلی ترین اهداف آنهاســت باید با 
رفع اشــکال ها زمینه رونق هر چه بیشــتر 
گردشگری ســلامت را مهیا کرد. خاصه در 
این روزهای سخت که تحریم اقتصاد ایران 

را به شدت در منگنه قرار داده است.

دسترسی به پزشک، لازمه 
توریسم سلامت

یکــی از الزامــات اساســی در گردشــگری 
ســلامت، دسترسی آســان و گســترده به 
پزشکان و متخصصان اســت. ایران، با چالش 
کمبود پزشــک و توزیع نامتناســب آن ها در 
برخی مناطق مواجه اســت، و ایــن موضوع 
تأثیر مســتقیمی بر توانایی کشــور در جذب 
گردشــگران ســلامت دارد. افزایش ظرفیت 
پذیرش دانشجویان پزشــکی و تربیت نیروی 
متخصص بیشــتر، نه تنها به تأمین نیازهای 
داخلی کمک می کند، بلکه زیرســاخت های 
لازم برای جذب بیماران خارجی را نیز فراهم 
می ســازد. در ارتبــاط با موضوع دسترســی 
بــه پزشــکان محمــد رئیــس زاده، رئیس 
ســازمان نظام پزشــکی گفت: »مــا کمبود 
متخصص داریم امــا بیش از آن مشــکل در 
توزیع نامناسب پزشکان اســت. ۴۵ درصد از 
آن ها در پنج کلانشهر ســاکن هستند.«این 
اظهــار نظــر نشــان دهنده لــزوم تربیــت 
پزشــکان و متخصصان بیشــتر، برای توسعه 
صنعت گردشــگری ســلامت و بهره برداری 
از فرصت هــای اقتصــادی این حوزه اســت. 
گردشگری سلامت یکی از بخش های حیاتی و 
درآمدزا برای بسیاری از کشورهاست. ایران با 
داشتن پتانسیل های بالای پزشکی و موقعیت 
جغرافیایی مناسب، می تواند به یکی از مقاصد 
اصلی گردشگری ســلامت در منطقه و جهان 
تبدیل شود. اما برای دســتیابی به این هدف، 
نیاز به هماهنگی بیشــتر میــان بخش های 
درمانی و گردشــگری، بهبود زیرساخت ها و 
افزایش ظرفیت پزشــکی وجود دارد. با توجه 
به رشد ســریع این صنعت در سطح جهانی، 
ایران نباید بیش از ایــن از فرصت های ارزآور 

گردشگری سلامت غافل بماند.

جانشین رئیس پلیس راهور فراجا:بخشودگی جرائم نداریم

جزئیات راه اندازی اپلیکیشن تاکسیرانی در پایتخت
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 نقش تئاتر مستند در رشد اجتماعی 
و بهینه سازی وضعیت فرهنگی جامعه

 محمدرضا دلیر، منتقد و پژوهشگر تئاتر  تئاتر مستند، زیر شاخه ای 
از تئاتر سیاسی و درام تاریخی اســت که با تکیه بر اطلاعات مستدل در 
مورد یک واقعه به بازنمایی صحنه ای آن رویداد می پردازد و در دورانی 
خلق می شــود که نیاز به شکســتن تابوهای اجتماعــی بیش از پیش 
احساس می شــود. از آنجایی که آن چه در این فرم از اجرا بازسازی می 
شود، براساس اسناد واقعی شــکل می گیرد، هدف آن کمک به تقویت 
قدرت اســتدلال و تکیه بر منطق فکری مخاطب است. به عبارت دیگر 
تئاتر مستند نوعی تئاتر گزارشی و آگاهی دهنده است که در آن اسناد 
و شــواهد بدون تغییر در محتوا و تنها با پرداخت در فرم صحنه ارائه می 
شود. با این همه، این شــکل از تئاتر به هیچ وجه قصد ندارد این توهم را 
در مخاطب خود ایجاد کند که واقعیات مورد بحث، قرار است در صحنه 

تئاتر تقلید شوند.
به همین دلیل تئاتر مســتند، برخلاف تئاتر ارســطویی، با استفاده از 
تمهیدات صحنه پیســکاتوری نمایش داده می شــود. نمایش »مرگ 
دانتون« اثر گئورگ بوشــنر که در دوره رمانتیســم نوشته شد به زعم 
نظریه پردازان از اولین نمایشــنامه های مســتند اســت. درحقیقت 
انتقادی از ترور در زمان انقلاب فرانســه بود. در تئاتر مستند دیالکتیک 
باید میان مدارک واقعی باشــد نه در میان تخیل نویســنده و مدارک 
واقعی و همین نوع بــه کار بردن و کارکرد دیالکتیــک وجه تمایز مهم 
بین نمایشنامه های مســتند و دیگر نمایشنامه هاســت. در واقع می 
توان گفت تئاتر مستند، شــیوه ای تولیدی و محصول زیست و شرایط 

اجتماعی است.
در ایران تئاتر مســتند آنگونه که نیاز بوده مورد بحــث و مجادله قرار 
نگرفته و منابع آموزشی درباره آن بســیار اندک است و اساسا آنچه در 
این ســال ها به عنوان تئاتر مســتند روی صحنه آمده است، محصول 
برداشت هنرمندان از مفاهیم پراکنده تئاتر مســتند بوده است. تئاتر 
مستند در ایران محصول جنگ و انقلاب است و بنده ابدا نمی دانم چرا 
مثلا تئاترهایی نظیر »اکبر آقا کارگر ایران ناسیونال« رشد نمی کنند و 

به سوی این شکل از تئاتر پیش نمی روند؟
تئاتر مســتند به عنوان راهی برای گســترش درک متقابل میان اقشار 
مختلف و پیشینه آن ها شناخته می شــود. نمونه جالب تئاتر مستند، 
نمایش »شنیدن« اثر امیررضا کوهستانی اســت که به وقایع معاصر و 
ثبت آن در یک اثر نمایشی پرداخته اســت. صراحت و عریانی در برابر 
تاریخ همواره شــهامت و جســارت می خواهد که کوهستانی به خوبی 
توانسته آن را به صحنه برده و مطرح کند. در عصر هجوم اطلاعات با این 
چالش روبه رو هســتیم که داده های تئاتر مستند را هم در متن و هم در 
اجرا چگونه باید ارائه کنیم؟ چرا که همواره تئاتر مســتند مخاطب را به 

سمت سانتی مانتالیسم احساسی دردناک می برد.
با این وجود مضمون تئاترهای مستند اجرا شــده در ایران، معضلات و 
آسیب های اجتماعی است. تو گویی این معضلات و خصوصا بزهکاری 
اجتماعی بیشتر مورد توجه هنرمندان و کارگردانان تئاتر بوده است به 
عنوان نمونه تئاتر مستند »احساس آبی مرگ« نوشته سجاد افشاریان 
و کارگردانی امین میری که مضمون آن برگرفتــه از زندگی نوجوانان 
مورد اتهام بــزه قتل عمد در کانــون  اصلاح و تربیت اســت که منتظر 
اجرای حکم قصاص خود هســتند به خوبی توانســته است این بخش 
از مشــکل جامعه ایرانی را تبیین و تحلیل کند و یا در نمایش »ادبیات« 
نوشته مهام میقاتی و کارگردانی محمود امین که هم اکنون در پردیس 
تئاتر شــهرزاد روی صحنه است نمایشــی داکیومنتری )مستند( و در 
عین حال ماکیومنتری )شبه مستند( است که زیست چند نویسنده را 

در دوره های مختلف تاریخی مقابل دیدگان تماشاگران می برد.
لیلی عــاج نیز در تئاتر مســتند »بابا آدم« به خوبی توانســته از طریق 
دیالوگ های ماندگار در خصوص فرقه مجاهدین خلق و ایدئولوژی آن 
ها و اینکه چگونه این گونه افراط گرایی عقلانیت را به یغما می برد اثری 
ماندگار در ژانر تئاتر مســتند از خود به نمایش بگذارد. خلاصه اینکه، 
تئاتر مســتند و ورباتیم با توجه به ماهیت اجرایی خود بیش از هر قالب 
دیگری می تواند با افراد جامعه ارتباط برقرار کرده و در آگاه سازی اقشار 
مختلف مردم موثر باشد. توجه بیشــتر به این گونه تئاتری می تواند در 
رشد اجتماعی و بهینه ســازی وضعیت فرهنگی جامعه نقش به سزایی 

ایفا کند.

ونا وایت کارگردان »دلشکسته« از عشق و کر ر
علی روئین تن که برای فیلمنامه »عشــق جامه گان« پروانه ســاخت 
دریافت کرده است، عنوان کرد که پروســه تولید این اثر به زودی آغاز 

خواهد شد.
فیلمنامه »عشق جامه گان« به نویسندگی، تهیه کنندگی و کارگردانی 
علی روئین تن از سازمان سینمایی کشــور پروانه ساخت دریافت کرده 
است. این فیلم که موضوعی عاشــقانه دارد درباره فداکاری پزشکان و 

پرستاران در ایام شیوع ویروس کرونا در ایران ساخته می شود.
علی روئین تن در رابطه با حضور این فیلم در چهل و ســومین جشنواره 
بین المللــی فیلم فجر گفت: من حدود ۴ - ۵ ســال بــرای نگارش این 
فیلمنامه زمان گذاشــته ام و »عشــق جامه گان« اکنــون در مراحل 
پیش تولید قرار دارد. ما سعی خودمان را می کنیم که فیلم به جشنواره 
امسال برسد اما جشــنواره برایمان ملاک نیســت بلکه دوست داریم 

فیلمی بسازیم که مردم از تماشای آن لذت ببرند.

وی تاکید کرد: ابتدا قرار بود آقای رضا چوبینــه کارگردانی این فیلم را 
برعهده داشته باشد اما شرایط پروژه و سرمایه گذار در این سال ها تغییر 

کرد درنتیجه ایشان نتوانست با این فیلم همراه شود.
علی روئین تن که سال هاست قصد ســاخت فیلم سینمایی »چریک« 
درباره زندگی شــهید ابراهیم هادی را دارد، درباره این فیلمنامه گفت: 
این فیلمنامه آماده اســت و تنها خانواده شهید باید رضایت خودشان را 

از ساخت این فیلم اعلام کنند.
 برای من ویژگی فتوت و مردم داری شــهید ابراهیم هادی بســیار 
مهم است و در این فیلم ســعی دارم از زاویه ای متفاوت به این شهید 

نگاه کنم.
این کارگردان در پایان درباره وضعیت مستند »آتش و گلستان« بیان 
کرد: مستند »آتش و گلستان« اکنون توسط آرش قاسمی صداگذاری 

و محمد فرشته نژاد آهنگسازی می شود.
مستند »آتش و گلستان« یک مستند داستانی است که هفت محقق در 
آن تلاش می کنند راجع به شهید ابراهیم هادی حقایقی را که دریافت 
و برداشــت کرده اند برای کارگردانــی که قصد نوشــتن فیلمنامه ای 
بر اســاس زندگی این شــهید را دارد، ارائه کنند. درواقع این فیلم قرار 
است پشتوانه ای باشد برای ساخت فیلم سینمایی به نام »چریک« که 

روایت گر پهلوانی و زندگی این شهید است.

یادداشت

قاب

 بازیگر پیشکســوت ســینما، تئاتر و تلویزیون گفت: 
ما هم به عنوان هنرمند مقصریم که در ســینما سطح 
سلیقه مردم آنقدر پایین آمده که به تماشای یک سری 
کارهای کمدی می نشــینند که حتی اسمشــان هم 

جذاب نیست.
فاطمه گودرزی اظهار داشــت: در دهه ای، ما سینمای 
بسیار فاخری داشتیم و همه از دیدنش لذت می بردند 
و همه، یک چیزی یاد می گرفتند؛ چــه هنرمند و چه 
مردم. هنری بــود که برای آن احترام قائــل بودیم، اما 
اگر بخواهــم خیلی رک و پوســت کنده صحبت کنم، 
در جواب این سوال که ســینمای ما به کجا می رود؟ به 

نظرم با این مسیر، به قهقرا.

بعد از دو سال و اندی کاری را شروع کرده ام
گودرزی افزود: دو ســال و اندی اســت کار نکرده ام، 
بگذریم از این که شاید مثل خیلی ها روحیه خوبی برای 
کار کردن نداشــتم، گاهی هم به من کاری پیشــنهاد 

شــود اما کار خوبی هم به من پیشنهاد نشد، 
کاری که ارزش داشــته باشــد و آدم دلش 
بخواهد برود و کار کنــد و انگیزه ای قوی در 

آدم به وجود بیاورد.
بازیگــر فیلم ســینمایی می خواهــم زنده 
بمانم )ایــرج قــادری ۱۳۷۳( گفت: اکنون 
بعد از مدت ها کاری را شروع کردم و دارم کار 

می کنم، نه کامل که تا حدودی از آن راضی هستم. کار 
است دیگر و ســعی کردم به آن به شکل یک شغل نگاه 

کنم.
اکنون که ســینما را نگاه می کنم، یک سری کارهای 
کمدی ساخته می شود که اسمشــان هم من را جذب 

نمی کند
وی تصریح کرد: اکنون که ســینما را نــگاه می کنم، 
یک سری کارهای کمدی ســاخته می شود که اسم 
اینها هم من را جذب نمی کند، اســم ها هم به گونه ای 
انتخاب شــده که بیننده درجه سومی خوشش بیاید 

و آن را ببینــد و کماکان برخــی هم فروش 
می کنند.

بازیگر فیلم سینمایی ازدواج به سبک ایرانی 
)حسن فتحی ۱۳۸۳( گفت: ما هم به عنوان 
هنرمند مقصریم که در سینما سطح سلیقه 
مردم آنقدر پایین آمده که به تماشــای یک 
ســری کارهای کمدی می نشینند که حتی 

اسمشان هم جذاب نیست.
وی تاکید کرد: ما هم به عنوان اهالی ســینما مقصریم 
که یک سری جوک های اینستاگرامی به صورت فیلم 
در می آیند و یک قصه کماکان ضعیفی در آن گذاشته و 
توسط هنرمندانی که برخی از آنها برای مردم محبوب 
هستند، ســاخته می شــود و به فروش هم می روند؛ 
نمی دانم، شاید هم مجبورند کار کنند که این اتفاق ها 
در حال وقوع اســت، چون برخی از اینهــا هنرمندان 
درجه یکی هســتند، یا ایــن که خودشــان انتخاب 
کرده اند و دوســت دارند. نمی خواهم کسی را قضاوت 

کنم، اما من راضی نیستم.

من راضی نیستم
بازیگر فیلم ســینمایی دســت های خالی )ابوالقاسم 
طالبــی ۱۳۸۵( درباره حضور ســلبریتی ها در تئاتر و 
این که چقدر می تواند به رونق تئاتر کمک کند، گفت: 
معمولا وقتی سلبریتی ها به تئاتر می آیند به تئاترهای 
فاخر خیلی جلــوه می دهند که در تــالار وحدت و در 
شرایط خاص و قصه های آنچنانی باشد و نویسنده های 
بزرگ خارجــی احتمالا داشــته باشــند. امــا برای 
تئاترهایی که جمع و جور هســتند و تئاترهایی که در 
تئاتر شهر و نمایشــخانه های دیگر کار می شوند، حتما 
یک در میان کارهای باارزشی شاید می بینیم که کمتر 
حمایت می شــوند. در آنجا ندیــدم بازیگرهای خیلی 
حرفه ای و لااقل ســینمایی کار کنند. نمی دانم اشکال 
از کجاست. شاید شــرایط اقتصادی آنقدر بد است که 

همه را به این که اینگونه کار کنند وادار کرده است.

چهره

خریدار  ساخت و عرضه عروسک هایی با 
نواقض ظاهری و تفاوت های فیزیکی نسبت 
به تعریفی که از یک انســان سالم و کامل در 
ذهن همه افراد وجود دارد، چندسالی است 
که در دنیا فراگیر شــده است. موضوعی که 
البته تولیدکنندگان و مســئولان ایرانی به 
دلیل فقدان یک پیوســت فرهنگی کامل و 
مشابه آنچه که در ســایر نقاط جهان اتفاق 

افتاده، کمتر به آن پرداخته اند.
افــرادی که از آنهــا با عنــوان معلولین یاد 
می کنیــم، یعنی کســانی که یــا به دلایل 
مادرزادی یا به دلیل حوادث و سوانح دچار 
مشــکلاتی از جمله نابینایــی - کم بینایی، 
ناشنوایی - کم شــنوایی، مشکلات حرکتی 
و... هســتند، بزرگتریــن اقلیــت جهانی 
محسوب می شوند. کسانی که همه کودکان 
به مرور و با افزایش ســن متوجه حضور آنها 
در اطراف خود می شوند و تازه از همان زمان 
است که درک می کنند اگر خودشان سالم 
هستند، قرار نیست سایر کودکان هم مثل 
خودشان بتوانند بدوند، راحت بازی کنند، 
بدون کمــک بشــنوند و... . همین موضوع 
هم یکی از علت هایی است که شرکت های 
بزرگ عروسک ســازی با اتکا به آن ســعی 
دارند تا عروسک هایی را وارد دنیای کودکان 
کنند که آن هــا را از وجود انســان هایی با 
تفاوت های ظاهری آشنا کنند، موضوعی که 
البته معاون پژوهشی کانون پرورش فکری 
کــودکان و نوجوانان معتقد اســت بدون 
وجود پیوســت فرهنگی شامل فیلم، کتاب 
داستان، انیمیشــن و ... موفق نخواهد بود و 
باید در این زمینه بیش از رسیدن به مرحله 
نهایی تولید و عرضه عروســک به فکر خلقِ 

روایت و پیوست فرهنگی بود.

ایرانیان پیشگامِ ساخت 
عروسک های معلول بودند؟

در ایــن زمینــه آیدیــن مهــدی زاده در 
گفت وگو با ایســنا، ابتدا با تاکیــد بر اینکه 
موضوع ســاخت عروســک هایی با نواقص 
و تفاوت هــای ظاهری را باید جــدا از تولید 
برخی عروسک های بومی که در ساخت آنها 
عمدا نواقص ایجاد می کردنــد دید، گفت: 
فرهنگی شــرقی - ایرانی در حوزه ساخت 
عروســک های بومی داریم که آنها را ناقص 
تولید می کنیم؛ به این معنی که عروســک 

یک پیکــرک دارد، اما لزوما تمــام اجزایی 
که بتواند نشــان دهنده یک انسان باشد در 
عروســک وجود ندارد. این کار از  آن جهت 
انجام می شد که گذشتگان ما معتقد بودند 
بشــر این جایگاه را ندارد که با ساخت یک 
عروســکِ کامل و بدون نقــص در موضوع 
»خلق کــردن« کــه ازآن خداوند اســت 
دخالت کند. این موضوع وابســته به افکار و 
فرهنگی است که از گذشــته وجود داشته 
و هنوز هم در عروســک های بومی مناطق 
مختلف مشاهده می شود و ربطی به ساخت 
عروسک با هدف نشــان دادن معلولیت ها 
نداشــته و کارکرد روانشناسانه و مددکارانه 

هم ندارد.
او افزود: حتی اگر امکاناتی مانند نخ و سوزن 
برای دوخت دهان، بینی و چشم را هم برای 
عروسک داشتند این کار را نمی کردند. یک 
نمونه مهم در این زمینه عروســک ترُکَمنِ 
»قورچوق یا قورجاق« اســت؛ عروسکی که 
صورت ندارد چراکه این قــوم معتقد بودند 
صورتگری کاری مخصوصِ خداوند است و 

انسان نباید دست به این کار بزند. 
مهدی زاده ادامــه داد: جریان دیگری برای 
ســاخت عروســک هایی داریم که اساسا 
عروســک های توانبخشــی هســتند تا به 
وســیله بازی با این عروسک ها بتوان برخی 

مشــکلات و نواقص در کودکان را برطرف 
یا کمرنگ کرد. باز این موضــوع هم نباید با 
عروسک هایی که نشان دهنده یک ناتوانی 

یا بیماری است اشتباه گرفته شود. 

بدون پیوست فرهنگی خبری از 
کارکرد آموزشی نیست

او با اشــاره به جریانی که طی حدود ۵ سال 
اخیر فراگیر شده و مربوط به اتصال افرادی 
با نیازهای ویژه به زندگی اجتماعی اســت، 
اظهار کــرد: در این رونــد تولیدکنندگان 
می خواستند تا عروسک هایی ساخته شود 
که کودکان هم بدانند یک نابینا، ناشــنوا، 
فردی با اختلال حرکتی و... هم در جامعه ای 

که او زیست می کند، حضور دارد.
معــاون پژوهشــی کانون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، بیان کرد: این موضوع 
جدید اســت، بنابراین اســناد و تحقیقاتی 
وجود ندارد که به طور دقیق بگوید ساخت 
و تولید عروســک هایی با نواقص ظاهری بر 
فرهنگســازی این موضوع کمک می کند. 
از طرفــی برخی معتقدند کــه چون کمالِ 
انســانیت در یک کودک متبلور می شود و 
روحیــه کمال جوی بچه ها بایــد همه چیز 
را در نهایــت کیفیت خود تجربــه کنند و 
ما معتقدیــم که تا قبل از ۷ ســالگی بچه ها 

باید با عروســک هایی بازی کنند که از نظر 
کیفیتِ مواد، معنا، ســاخت و ســاختار و... 
کامل باشــد، این دیدگاه مقابــل دیدگاه 
ســاخت عروســک هایی با نواقص ظاهری 

قرار می گیرد.
او ادامه داد: باید فکر شــود که اگر عروسکی 
با نواقص ظاهری در اختیار یک کودک قرار 
دهیم، چه کارکرد آموزشــی برای او خواهد 

داشت؟ 
شاید بتوان نمونه هایی محدود تولید کرد تا 
در یک رویداد برای فرهنگســازی استفاده 
شود که بگوییم افرادی با این ویژگی ها هم 
در جهان زندگــی می کننــد؛ مانند پروژه 
ساخت عروســک ســندروم داون با عنوان 
»موچولــو« کــه آن هم یک شــخصیت و 
پیوست داســتانی با خود به همراه دارد که 
واقعیت های زندگی یک کودک ســندروم 

داون را بازگو می کند.
 اما آیا این پیوســت فرهنگی و داســتانی 
بــا یــک عروســک دارای نواقص هــا و 
تفاوت های ظاهری که تنهــا و به صورت 
مجرد در یک فروشگاه به فروش می رسد 
یکسان اســت؟ یا قرار است کودک بدون 
هیــچ پیش زمینــه فرهنگی و داســتانی 
صرفا به طور مثال با عروسکی مواجه شود 
که یک دســت یا یک پا ندارد و دیگر هیچ 

اطلاعات بیشتری به او ندهیم؟

اهمیت مراقبت از دنیای خصوصی
 و خیال انگیز کودکان

مهدی زاده با اشــاره به اینکه توجیه برخی 
بــرای ســاخت و عرضه عروســک هایی با 
نواقص یا تفاوت های ظاهری این اســت که 
کودکان از ابتدا متوجه شــوند قرار نیست 
همه انســان ها ویژگی های ظاهری یکسان 
داشته باشــند، بیان کرد: این فلسفه بد به 
نظر نمی رسد، اما مســتندی مبنی بر اینکه 
آیــا می تواند چنیــن تاثیری کــه در ذهن 
ســازنده اســت را بر کودکان هم بگذارد یا 
خیر مشخص نیست و همه دنیا هم در حال 
پژوهش بر این موضوع هســتند که ببینند 

این کار درست است یا خیر؟
او تاکید کرد: ما نمی دانیــم کودکان دقیقا 
در خانه و خلوت خودشــان چگونــه با این 
عروسک ها بازی می کنند؛ اگر یک عروسک 
با نواقص ظاهری به دســت کودک داده ایم 
آیا نوع بازی کردن با آن را به او آموخته ایم؟ 
یا ممکن است کودک پس از مدتی به خاطر 
ظاهر عروسک، ذهنیت منفی نسبت به آن 

پیدا کند؟
 اسباب بازی و عروســک برای دنیای کاملا 
خیال انگیر و خصوصی کودکان اســت که 
نمی توانیم هیچ دخل و تصرفی در آن ایجاد 
کنیم، اما باید از قبل بدانیم قرار است با این 

عروسک چگونه بازی کنند.
 در واقع اگر قرار اســت یک عروســک به 
اصطــلاح زال )بیمــاری آلبینیســم( به 
دســت کودک بدهیم باید از قبل داستان، 
انیمیشــن و سایر پیوســت های فرهنگی 
مرتبط با آن را هم تولیــد کنیم تا خیالمان 
راحت باشــد کــودک ارتباط درســتی با 

عروسک می گیرد.
معــاون پژوهشــی کانون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانــان با بیــان اینکه پروژه 
ساخت عروسک سندروم داون »موچولو« 
از جهت درستی آغاز شده است، گفت: پیش 
از تولید انبوه به فکر شــکل دادن شخصیت 
افتادیم و به نظر می رســد کــه اینگونه کار 
بهتر اســت. البتــه در این زمینــه کانون 
پرورش فکری به شکل مستقیم به موضوع 
ورود نکرده بلکه بیشــتر به دنبال حمایت و 
تبلیغات گروه سازنده این عروسک هستیم.

فاطمه گودرزی: ما مقصریم

در »کمی شبیه تئاتر« انجام می شود

تعامل با مخاطب در اجرا

خریدار  بازیگــر نمایش »کمی شــبیه 
تئاتر« که قرار است از ۱۱ آبان در مجموعه 
تئاتر شــهر روی صحنه برود معتقد اســت 
نقش و برش هایی از زندگــی خود را در این 

نمایش ایفا می کند.
 نمایش »کمی شــبیه تئاتر« به نویسندگی 
و کارگردانی میثم زنــدی و با حضور فاطمه 
زندی و داریوش رشادت از ۱۱ آبان در سالن 
قشقایی مجموعه تئاتر شــهر روی صحنه 

می رود.
در خلاصه داســتان این اثر نمایشی چنین 
آمده اســت:»دختر: تو اجرای این نمایش، 
تلفن همراه خودتونو خاموش نکنید و فقط 
سایلنت کنین. شــما می تونید بدون اینکه 
همراهان و تماشاگران دیگه رو اذیت کنید 

به پیام هاتون جواب بدین.
پســر: اگه خوردنی و نوشیدنی هم به همراه 
دارید می تونید اســتفاده کنید، مشــکلی 

نیســت به ما هم تعارف کنین، به شــخصه 
توی اجرا، همیشه گرسنمه.

دختر: در طول نمایش، اگه خواستید برای 
کار ضروری از ســالن خارج بشــید، هیچ 
ایرادی نداره. البته برگشــتن شما به سالن 
هم هیــچ ایرادی نداره، فقط یادتون باشــه 

باعث ناراحتی مخاطبا نشین.
پسر: مشارکت و تعامل شــما در اجرای این 

نمایش خیلی اهمیت داره.
دختــر: برخــی از اپیزودها بــا همراهی و 
بازی شــما تماشــاگرای عزیز اجرا می شه. 
امیدواریم با کمــک همدیگه اجرای خوبی 

داشته باشیم.«
فاطمه زنــدی بازیگر »کمی شــبیه تئاتر« 
دربــاره حضور خــود در این اثر نمایشــی 
گفت: این پروژه برای من در امتداد زندگی 
هنــری ام از دوران کودکی تا بــه امروز قرار 
دارد. من از ۶ ســالگی به صورت حرفه ای و 

شــبانه روزی در کنار بــرادرم، میثم زندی 
در حرفه بازیگری مشــغول به کار هســتم. 
نمایش »کمی شــبیه تئاتر«، کلاژی از آثار 
مختلف وی اســت که خــودم در اکثر آن 
نمایش ها حضور داشته ام. بیش از ۲۰ سال، 
در اکثر آثار نمایشی برادرم حضور داشته ام 
و اگر خدا بخواهد تا پایان عمر این راه ادامه 
دارد. برای من ایــن نمایش مرور و کلاژی از 

۲ دهه تجربه من در دنیای بازیگری است.
وی ادامه داد: تجربه همکاری با میثم زندی، 
برای من همیشــه منحصر به  فــرد بوده و 
هســت. شــبیه به هیچکدام از تجربه های 
دیگــر در تئاتــر نیســت. تمرین های وی 
کلاس درس اســت و به معنای واقعی، تئاتر 
مثل یک ضرورت فرهنگی دنبال می شــود. 
مواجهه با نقش به مثابه روبه رو شدن با منِ 
درونی و برتر است. فلســفه، حکمت، شعر 
و ادبیات، نشانه شناســی، جامعه شناسی، 
معماری و ســایر هنرها، همراه همیشــگی 
تمرین های ما اســت. جدا از همه این ها در 
تمرین هر روز به دنبال کشــف جدید برای 
کاراکتر و نمایش هستیم و اگر این اتفاق در 
بازیگر از این جلســه تا جلسه بعد رخ ندهد، 
حتماً قبل از شــروع تمرین، حسی شبیه به 
حس شــاگردی را خواهد داشت که بدون 

انجام تکلیف به مدرسه آمده است.
زندی دربــاره نقش خود در »کمی شــبیه 

تئاتر« توضیــح داد: نقش دختــری را ایفا 
می کنم که عاشــق بازیگری است و سال ها 
اســت در تئاتر کار می کند. شاید بهتر است 
بگویم این نقش، خودم هســتم. برش هایی 
از زندگــی پشــت صحنه من کــه در تئاتر 
داشتم همه به شــکلی در حال تکرار است و 
این تکرار، فقط تکرار و بازی نیســت؛ شبیه 
زندگی و کاووشــی اســت که آگاهانه آن را 

انجام می دهید.
بازیگر نمایش »کمی شــبیه تئاتر« درباره 
روند شــکل گیری نقــش خــود در این اثر 
نمایشــی، یادآور شــد: با اینکه این نمایش 
۸ بــرش  از نمایش هــای مختلف اســت و 
گاه بازیگــر فکــر می کند رســیدن به این 
کاراکترهــا در نمایش خیلی راحت اســت 
اما در عمل بســیار ســهل و ممتنع نیست. 
در عین سادگی و آســانی، پیچیده و سخت 
اســت. روایــت غیرخطــی، موقعیت ها و 
شــخصیت های مختلــف، از ویژگی هایی 
است که کار را برای بازیگر پیچیده می کند. 
سه ماه تمرین داشــتیم و زمان گذشت تا به 
آن چه در ذهن داشــتم و مدنظر کارگردان 
بود، برســم و هر لحظه و هنــوز هم در حال 
واکاوی و جســتجو و مواجهه بــا لایه های 
درونی تر این نقش ها هســتم. ایــن اثر در 
بخشــی از رویدادهــای خــود در تعامل با 
تماشاگران ساخته می شــود و این آمادگی 

ذهنی و معنایی برای هر شــب از اجرا و در 
مواجهه بــا مخاطبان متفــاوت، باید حفظ 

شود.
وی درباره دیگــر فعالیت هــای خود در 
عرصــه فرهنــگ و هنر، اظهــار کرد: من 
مدیر آموزش و مدرس بازیگری هســتم 
و نزدیــک به یک دهه اســت بــه صورت 
حرفــه ای در حــال تربیــت هنرجویان 
بازیگری هســتم و امرار معاش و درآمدم 

نیز از راه بازیگری و آموزش آن است.
این بازیگــر تئاتر در پایــان صحبت هایش 
متذکر شــد: تئاتر مســئله و دغدغه جدی 
فرهنگــی در کشــور مــا نیســت. جامعه 
محــدودی در یک دایره بســته، مشــغول 
فعالیــت تئاتری هســتند و کمترین نقش 
برای داد و ســتد فرهنگی برای این جامعه 
در نظر گرفته می شــود. ســال ها اســت 
زیرســاخت های تئاتر هیچ توسعه ای پیدا 
نکرده و بلکه فرســوده تر هم شــده است. 
بودجه تئاتر بسیار ناچیز است. سطح علمی 
دانشگاه ها در رشته تئاتر، بسیار پایین است 
و فارغ التحصیلان به تناســب آن آموزش، 
از سطح کیفی مناســبی برخوردار نیستند. 
همه این ها چشــم انداز مناســبی را نشان 
نمی دهد مگــر اینکه دولت یــک تصمیم 
جدی برای اصلاح این امــور در حوزه تئاتر 

بگیرد.
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میدان

خریدار  حــدود دو مــاه از تصدی وزارت 
ورزش توســط احمد دنیا مالی می گذرد اما 
وی طی این مدت نه حکمــی صادر کرده و 
نه اقدام دیگری برای تغییر در ســاختار این 

وزارتخانه یا دیگر بخش های ورزش.
به گزارش مهر، دست به مهره شدن به قصد 
جابه جایی و به کار گرفتن نیروهای کمکی 
موردنظر، جزو اولین اقداماتی اســت که هر 
یک از وزرا در بدو تصــدی وزارتخانه متبوع 
خود تصمیم بــه انجــام آن می گیرند. این 
تصمیم اما جزو اولویت های ششــمین وزیر 
ورزش ایران نیســت چرا که طی یک ماه و 
نیم حضــورش در رأس ورزش نه مدیری را 
کنار گذاشته، نه فردی را جابه جا کرده و نه 

نیروی جدیدی اضافه کرده است.

آغاز به کار وزیر ششم بدون 
وقت کشی

احمد دنیا مالــی ۳۱ مــرداد صاحب رأی 
قاطع نمایندگان مجلس شــد و اینگونه با 
یک پیشینه قابل توجه ورزشــی به عنوان 
ششــمین وزیــر ورزش معرفی شــد. وی 
یک روز پــس از رأی اعتمــاد مجلس )اول 
شــهریور( در روزی که کیومرث هاشــمی 
وزیر پیشــین ورزش به دلیل ســفر زیارتی 
اربعیــن در وزارت ورزش حضور نداشــت، 
وارد ایــن وزارتخانه داشــت و بــه صورت 

رسمی زمام امور را به دست گرفت.
وی اینگونه نشــان داد برای آغاز به کارش 
معطل افراد نمی شود و وقت کشی نمی کند 
همانگونه که بعد از معرفــی به عنوان یکی 
از وزرای کابینه دولت پزشــکیان، به وزارت 
ورزش رفت و با قصد کسب برخی اطلاعات 
وارد دفتر وزیر شــد آنهم زمانیکه بازی های 
المپیک در جریان بود و کیومرث هاشــمی 
به دلیل ســفر به پاریس در دفترش حضور 

نداشت.

اقدامات و ارتباطاتی که خیلی زود 
استارت خورد

دنیا مالی حتــی در اولیــن روز کاری خود 
به عنوان وزیــر ورزش )اول شــهریور( به 
بیمارستان محل بستری مهدی تاج رئیس 
فدراســیون فوتبال رفت و با عیادت از وی، 
به صورت رسمی ارتباطش با بدنه ورزش را 
اســتارت زد تا به نوعی این پیام را به جامعه 
ورزش منتقل کند که در هیچ شــرایطی از 
اتفاقــات ورزش و افراد آن غافــل نخواهد 
بود حتی اگر اولین روز کاری باشــد و نیاز به 

حضورش در مکانی غیر ورزشی باشد.
اطــلاع از وضعیت فدراســیون ها هم جزو 
اقداماتی بود کــه دنیا مالی در نخســتین 
روزهای کاری اش در وزارت ورزش نســبت 
به انجــام آن مبــادرت ورزید. ایــن کار ۶ 
شــهریور در جریان دیدارهای جداگانه ای 
که رؤسای برخی فدراسیون ها )تیراندازی، 
ژیمناستیک، تنیس روی میز و تیروکمان( 

با وی داشــتند، آغاز شــد. وزیر ورزش در 
این دیدارها در جریان عملکرد رشــته های 
موردنظر در بازی هــای المپیک قرار گرفت 
و ایــن کار را در نشســت های دیگری هم با 
رؤســای فدراســیون های مختلف داشت، 
ادامه داد و اینگونــه اطلاعات کلی و داخلی 
فدراسیون ها از طریق رؤســا به وی منتقل 

شد.
سفرهای اســتانی که جزوی از برنامه های 
همیشگی وزا به حســاب می آید هم خیلی 
زود وارد برنامه های دنیا مالی شــد طوریکه 
وی در هفتــه اول انتخابش بــه عنوان وزیر 
ورزش )۷ شــهریور( به اســتان فارس سفر 
کرد تا علاوه بر افتتاح چند پروژه، بازدیدی 

هم از چند طرح ورزشی داشته باشد.
داخلــی  برنامه هــای  در  مشــارکت 
فدراســیون ها هم از برنامه هایــی بود که 
وزیر ورزش خیلــی زود و حتی پیش از آغاز 
دیدار با رؤسا و سفرهای استانی به آن ورود 
کــرد. وی همزمان با برگزاری مراســم روز 
ملی کشتی و بزرگداشت مقام شامخ استاد 
برزگر )۵ شــهریور( به فدراســیون کشتی 
رفت تا نشان دهد برای پیشکسوتان، تکریم 
جایگاه آنها و همراه بودن با فدراســیون ها 

اهمیت لازم را قائل است.
اتفاقــاً در همیــن مراســم، دنیــا مالی به 
»تحول« و لزوم ایجاد آن در ورزش اشــاره 
کرد اما تا به امروز کمتر نشانی از آن یا انجام 
اقدامات لازم برای شــکل گیــری آن دیده 

شده است.

خط و نشان برای اقتدار وزیر
دیدار با اهالی ورزش، نشســت با رؤســای 
فدراســیون ها، سفرهای اســتانی، حضور 
در مراسم و مناســبت های مختلف و حتی 
سفرهای برون مرزی که با حضور در اجلاس 
ســران مجمع گفت وگوهای همکاری آسیا 

با موضوع دیپلماسی ورزشی آغاز شد، اهم 
فعالیت های احمد دنیــا مالی طی یک ماه و 
نیمی که متصدی وزارت ورزش شده، بوده 

است.
برخلاف وزرای قبلی، وی هنوز ورودی برای 
حضور در محل تمرین تیم های ملی نداشته 
است شاید به این دلیل که رویدادی در حد 
بازی های آسیایی، پاراآســیایی، المپیک و 
پارالمپیک در پیش نیست که اردویی ویژه 
آنها شــکل بگیرد و وزیر به جریان آنها ورود 
کند اگرچــه وی از حالا خط و نشــان های 
خود را برای فدراســیون ها و آگاه تر کردن 
رؤسای آنها نسبت به اهمیت عملکردشان 

در بازی های آسیایی ناگویا، کشیده است.
این بازی ها اولین رویدادی است که در دوره 
احمد دنیامالی برگزار خواهد شد و کاروانی 
از ایران در آن شــرکت خواهد کرد. وی که 
بعد از بازی هــای المپیک و مدال آوری تنها 
دو رشته ایران در پاریس )کشتی و تکواندو( 
بر ضرورت افزایش تعداد رشــته های مدال 
آور تاکید کرده بود، از حالا به فدراسیون ها 
بابت عملکردشــان در ناگویا و لزوم نتیجه 

گیری در آن به نوعی اولتیماتوم داده است.
به نظر می رسد، وزیر ورزش در نشست هایی 
که به هــر بهانه با رؤســای فدراســیون ها 
داشــته اســت، از فرصت پیش آمده برای 
مطرح کردن اهمیت عملکردشان در ناگویا 
اســتفاده لازم را برده و به نوعی خواسته در 
همین آغاز بــه کارش، گربــه را دم حجله 
کشته باشد اما این سوال مطرح است که در 
عمل و تا به امروز برای »تحول« مورد تاکید 
و »مدال آوری در رشــته های بیشتر« چه 

اقداماتی انجام شده است؟

اقداماتی خوشایند فوتبالی ها
احمد دنیا مالی از زمانیکه به وزارت ورزش 
آمده به کرات سیاســت های خــود را برای 

این وزارتخانه و آینده ورزش تشــریح کرده 
اســت اما در عمل مهمتریــن اقدامی که با 
ورود وی در این حوزه انجام شــده، مربوط 
به فوتبال بوده اســت؛ آنجا که در واکنش به 
صحبت های حسین طلا مدیر عامل شرکت 
توســعه و نگهداری اماکن ورزشی مبنی بر 
اتمام آماده سازی ورزشگاه آزادی در پایان 
سال ۱۴۰۵، بر لزوم آماده سازی ضلع غربی 
ورزشــگاه تا پایان پاییز امسال تاکید کرد و 
در همین راســتا بــه صورت شــبانه از این 

مجموعه بازدید داشت.
همزمان وی اختــلاف و فاصله میان وزارت 
ورزش، فدراســیون فوتبال و باشگاه ها در 
مورد ورزشگاه ها را به حداقل رساند و با مورد 
توجه قرار دادن لزوم رعایت استانداردهای 
مورد تاکید AFC، پیگیــر وضعیت آماده 

سازی آنها شد.
اما با توجه به اهمیت رشته های غیرفوتبالی 
بــرای نتیجــه گیــری کاروان ایــران در 
بازی هــای آســیایی و المپیک، بــه نظر 
می رســید تا به امروز و به مــوازات فوتبال، 
اقداماتی هم در این حوزه ها انجام شــود اما 
گویا ترجیح وزیر ورزش این است با فراغ بال 
بررسی و تصمیم گیری کند، به همین دلیل 
تا به امروز هیچ حرکتی در راســتای تغییر 

انجام نشده است.

نه خبری از تحول است نه اجرای 
سیاست

به گزارش مهــر، دنیا مالی پنــج روز بعد از 
حضور در رأس ورزش و در جریان مراســم 
روز ملی کشــتی، با بیان اینکه برای اعتلای 
کشــور تلاش می کند، گفــت: »من برای 
تحول آمــدم، تــلاش خواهیم کــرد تا در 
المپیک ۲۰۲۸ بهتریــن نتیجه را بگیریم.« 
وی در عین حال تاکید کرد که »کشــتی و 
تکواندو در المپیک نتیجــه خوب گرفتند 

اما این درست نیســت تمام امید ما به چند 
رشته باشد.«

این موضوع تا به امروز چندبار دیگر توســط 
وزیر ورزش مطرح شده است کمااینکه وی 
افزایش رشــته های مدال آور را »سیاست« 
خود عنوان کــرده و گفته اســت »یکی از 
آســیب های ما در ورزش این اســت که در 
حوزه مــدال آوری فقط به دو رشــته تکیه 
کردیم. من به عنــوان وزیــر ورزش قطعاً 
سیاســتم این خواهد بود کــه ورزش را در 

بحث مدال آوری توسعه دهم.«
مروری بر اقدامات وزیــر ورزش در یک ماه 
و نیم اخیر و قیــاس وضعیت امروز ورزش با 
دوره قبل از وی، گویای این مهم اســت که 
نه تحولی در ورزش ایجاد شــده است و نه 
سیاست جدیدی اعمال شــده است که در 
راســتای اهداف و برنامه های مــورد تاکید 

باشد.

نه حکم صادر شده، نه حکمی
 باطل شده

پرواضح است که احمد دنیا مالی به تنهایی 
نمی تواند موجــب تحول در ورزش شــود 
و سیاســت هایش را در این عرصه اجرایی 
کند مگــر اینکــه بازوهــای اجرایی قوی 
داشته باشــد که وی را در پیشــبرد اهداف 
همراهی و همفکری کنند. شاید لازمه این 
مهم به کارگیری نیروهای قوی تر نسبت به 
امروزی ها و قبلی ها باشد تا جامعه عریض و 
طویل ورزش در ســایه سیاست گذاری آنها 

به اهداف وزیر نزدیک و نزدیک تر شوند.
به نظر می رســد اما وزیر ورزش بــا در نظر 
گرفتن فاصله زمانی تا بازی های آســیایی 
۲۰۲۶ و مهمتــر از آن المپیــک ۲۰۲۸، با 
آســودگی خاطر در حال بررســی عملکرد 
همراهان فعلی اش در وزارت ورزش اســت 
و همزمان وضعیت گزینه های موردنظرش 
را هم پیگیری می کند تــا در صورت امکان 
و نیاز، شــرایط بازگرداندن آنهــا به وزارت 

ورزش را فراهم کند. 
به نظر می رســد بیش از هر بخش دیگری 
دنیا مالی قصد تغییر در معاونت اول وزارت 
ورزش یعنی معاونت توسعه ورزش قهرمانی 
وحرفــه ای را دارد. حتــی خبرنــگار مهر 
کســب اطلاع کرده که وی در حال بررسی 
شــرایط دو نفر از مدیران قبلی ورزش است 
که اتفاقاً یکی از آنهــا تجربه تصدی همین 
معاونت را هــم دارد و دیگــری هم در یکی 
از فدراســیون های المپیکی ریاست داشته 
اســت اما هنوز پرونده آنهــا تعیین تکلیف 

نشده است.
در هر صورت تا به امروز و در دوره احمد دنیا 
مالی، نه حکم جدیدی در ورزش صادر شده 
و نه به واســطه معرفی فرد جدید، حکمی از 
قبلی ها باطل شده اســت. تنها تغییر ایجاد 
شــده، جابه جایی وزیر نســبت بــه دولت 

سیزدهم بوده است.

بــا اعــلام رســمی کنفدراســیون فوتبــال آســیا، 
موهون باگان هند از جدول گروه نخســت رقابت های 

لیگ قهرمانان آسیا ۲ حذف شد.
 هفته دوم لیــگ قهرمانان آســیا ۲ قرار بــود با انجام 
دیــدار تیم های تراکتــور ایران و موهون بــاگان هند 
پیگیری شود اما با وجود طی تشــریفات قانونی برای 
انجام مسابقه، نماینده هند به تبریز سفر نکرد و همین 
مسئله باعث لغو بازی از ســوی کنفدراسیون فوتبال 
آسیا شــد. با توجه به اینکه ناظر مســابقه در کنار تیم 
داوری به تبریز ســفر کرده بودند اما تیم هندی در این 
شــهر حضور نیافته بود، گزارشی علیه موهون باگان به 

کمیته انضباطی )AFC( ارســال شد تا این 
کمیته درباره سرنوشــت دیــدار تراکتور و 

موهون باگان تصمیم گیرد.
مهدی تــاج، رئیــس فدراســیون فوتبال و 
نایب رئیــس کنفدراســیون فوتبال آســیا 
همزمان با عدم ســفر نماینده هند به تبریز، 
در مصاحبه ای دربــاره جریمه احتمالی این 

تیم توضیــح داد: »به صــورت کلی و مطابــق قوانین 
کنفداسیون فوتبال آسیا در صورت انصراف تیمی پس 
از شروع مسابقات، جریمه هایی از جمله جریمه نقدی 
۵۰ هزار دلاری، اخراج از حداقل یک دوره مســابقات، 

احتمال اخــراج از کلیه مســابقات و باطل 
شدن نتایج کلی مســابقات قبلی برای تیم 

خاطی اعمال می شود«.
کمیته انضباطــی )AFC( بعد از بررســی 
اســناد و مــدارک مرتبط با دیــدار تراکتور 
و موهون بــاگان، رأی نهایی مرتبــط با این 
مسابقه را صادر کرد که براساس آن، نماینده 
هند از جدول رقابت های گروه نخســت لیگ قهرمانان 
آســیا ۲ کنار رفته و نتایج این تیم حذف شــده است؛ 
آن هم در حالی که موهون باگان در اولین بازی آسیایی 
خود مقابل روشــن تاجیکستان با تســاوی ۰-۰ کار 

خود را دنبال کرده و برابر تراکتور هــم در زمین بازی 
حضور نیافته بود که حالا رسماً نام تیم هندی از جدول 

مسابقات کنار گذاشته شد.
کنفدراسیون فوتبال آســیا با انتشار اطلاعیه ای رسماً 
خبر کنار گذاشته شدن تیم هندی مستند بر ماده های 
۵,۲ و ۵,۶ مقررات برگزاری مســابقات لیگ قهرمانان 
آسیا ۲ را تایید کرده است که تا مسابقات گروه نخست 
این رقابت ها با حضور تیم های تراکتــور ایران، الوکره 
قطر و روشن تاجیکستان دنبال شود. با این اوصاف، راه 

سرخ پوشان برای صعود از مرحله گروهی هموارتر شد.

آسیا

خ ها هموار شد حریف هندی تراکتور از لیگ قهرمانان آسیا 2 کنار رفت؛ راه صعود سر

فولادِ لیگ بیست وچهارم و شروعی در قواره بهترین آغازِ تاریخ

کُت تن یحیی ست!
خریدار  فولاد خوزســتان در تاریخ لیگ 
برتر بــرای دومین بار اســت که تــا پایان 
هفتمین مســابقه اش در یک فصل توانسته 

۱۴ امتیاز کسب کند.
 هفتمین هفتــه از رقابت هــای لیگ برتر 
فوتبال ایران شب گذشته با ثبت یک اتفاق 
مهم به پایان رســید. فولاد خوزســتان در 
تبریز میهمان تراکتور بود که سرخ پوشــان 
اهوازی بــا وجــود دریافــت گل در خانه 
حریــف، توانســتند کامبک بزننــد و ۱۰ 
نفره شدن تراکتور به کمک شاگردان یحیی 
گل محمدی آمد و فولادی ها با گل به خودی 
محمد نــادری و در ادامه گلزنی ساســان 
انصــاری موفــق به ثبت کامبک شــدند تا 
با دســت پر از تبریز به اهــواز بازگردند و ۳ 
امتیاز به اندوخته امتیــازی خود در جدول 

رده بندی لیگ برتر اضافه نمایند.
فولاد در شــرایطی شــب گذشــته موفق 
به ثبت کامبک برابر تراکتور و سبقت گیری 
از ایــن تیــم در جــدول رده بندی شــد و 

در جمع ۴ تیــم برتر جدول جــای گرفت 
که قرمزپوشــان اهوازی فصل گذشــته تا 
یک قدمی ســقوط به لیگ دســته اول هم 
رفتند اما برد نجات بخــش در هفته پایانی 
مقابل نساجی در قائمشــهر، معادلات را به 
ســود نماینده ریشه دار اســتان خوزستان 
تغییــر داد. در فصــل قبل، فولاد تــا پایان 
هفته هفتــم فقط ۶ امتیاز داشــت اما حالا 
قرمزپوشان اهوازی توانســته اند ۱۴ امتیاز 

به دست آورند.

 دگرگونی به سبک گل محمدی
 تیمی که سخت گل می خورد و خوب 

گل می زند!
قرمزپوشــان اهوازی در لیگ بیست وسوم 
و تا پایــان هفتمین مسابقه شــان در این 
رقابت ها، تنها ۳ گل به ثمر رســانده بودند 
و در طرف مقابل، ۱۲ بار دروازه شــان فرو 
ریخته بود. حــالا در فصل جدیــد و بعد از 
تغییــر و تحولات انجام شــده در کادرفنی 

فولاد و روی کار آمدن یحیی گل محمدی، 
سرمربی سابق پرسپولیس بعد از گذراندن 
دوره ای پرافتخــار در جمع سرخ پوشــان 
پایتخت توانســته در اهواز هم نگاه ها را به 
ســوی خود جلب کند؛ به طوری که فولاد 
تا پایان هفتــه هفتم، فقــط ۴ گل خورده 
و توانســته ۶ گل بزند که ترمیم ســاختار 
دفاعی و بهبــود عملکرد قرمزپوشــان در 
فاز تهاجمی در آمار و ارقام به ثبت رســیده 

نمایان است.

شاهکار یحیی؛ برابر با بهترین شروع 
تاریخِ فولاد!

فولاد در چهارمیــن دوره لیــگ برتر که با 
حضور ۱۶ تیم برگزار می شــد، توانســت 
اولین قهرمانی اش در سطح نخست فوتبال 
ایران را به دســت آورد و جالب آنکه در لیگ 
چهارم، بهترین شــروع فولاد در تاریخ لیگ 
برتر با کســب ۱۴ امتیاز از ۷ مســابقه هم 
به ثبت رسیده اســت. حالا بعد از ۲۰ سال، 

تاریخ برای فولادی ها در حال تکرار اســت 
و قرمزپوشــان اهوازی توانسته اند در پایان 
هفته هفتم، ۱۴ امتیاز به دســت آورند تا از 
حیث کسب امتیاز، تیمِ یحیی گل محمدی 

با فولادِ لیگ چهارم برابر باشد.

در رویای قهرمانی دوباره در لیگ برتر
فولادی ها در فصل جدید به رکورد بهترین 
عملکرد خــود در تاریخ لیــگ برتر حمله 
کرده اند! در لیــگ چهارم، فــولاد تا پایان 

هفته هفتم، ۹ گل زده بود و ۵ بار هم دروازه 
قرمزپوشــان فرو ریخته بود کــه در فصل 
جاری، شــمار گل های زده فولاد، ۶ و شمار 
گل های خــورده این تیم، ۴ اســت تا با این 
اوصاف، دومین شــروع برتر فولاد در تاریخ 
لیگ برتر بــا هدایت یحیــی گل محمدی 
به ثبت رســیده باشــد و باید دید خاطرات 
لیگ چهارم تکــرار می شــود و فولادی ها 
می توانند عنوان قهرمانی را از آن خود کنند 

یا خیر.

مرور غایبان فهرست جدید تیم ملی
ستاره هایی که درخشیدن شان به چشم 

قلعه نویی نیامد!
لیست جدید تیم ملی در شرایطی اعلام شده که مهره های سرشناسی 

در جمع بازیکنان دعوت شده به تیم ملی حضور ندارند.
 امیر قلعه نویی، ســرمربی تیم ملی ایران بعد از اتمام مســابقات هفته 
هفتم لیگ برتر تصمیــم به رونمایی از فهرســت ۲۷ نفره تیمش برای 
انجام ۲ بازی مهم مقابل تیم های ملی ازبکستان و قطر گرفت. بازخوانی 
فهرست جدید تیم ملی نشان می دهد که به مانند اردوهای قبلی، امیر 
قلعه نویی به ســراغ دعوت از برخی بازیکنان رفته که سابقه حضور در 
تیم ملی را نداشــته اند و بعد از آنکه علی نعمتی به اردوی قبلی تیم ملی 
فراخوانده شــد، حالا نام محمدمهدی زارع، مدافــع جوان گل گهر در 

فهرست جدید تیم ملی دیده می شود.
قلعه نویی در شــرایطی تصمیم گرفته تا نام ۲۷ بازیکــن لیگ برتری 
و البته لژیونر را گلچین کند و نام شــان را در قالب فهرســت جدید تیم 
ملی اعلام نماید که مرور دقیق تر اســامی دعوت شده نشان می دهد که 
بسیاری از ستاره های آماده لیگ برتری پشــت خط تیم ملی مانده اند. 
جالب آنکه حتی برخــی از لژیونرها هم با وجود درخشــش در خارج از 
فوتبال باشــگاهی ایران، جایی در تفکرات امیر قلعه نویی نداشته اند که 
در ادامه لیســتی از آماده ترین بازیکنان جا مانده برای حضور در اردوی 

جدید تیم ملی مرور شده است.

دعوت نکردن اخباری، سوال برانگیزترین تصمیمِ قلعه نویی!
محمدرضا اخباری در فصل جدید لیگ برتر عملکردی اســتثنایی در 
خط دروازه گل گهر داشته و در ۶ مسابقه لیگ برتری سرمه ای پوشان، 
فقط یک گل دریافت کرده که آن هم در هفته نخســت و از روی ضربه 
پنالتی بوده اســت. اخباری با وجود صدرنشــینی در جدول بیشترین 
کلین شــیت ها و دریافت کمترین گل در لیگ بیست وچهارم، جایی در 
فهرست تیم ملی ندارد؛ آن هم در حالی که حسین حسینی بدون ثبت 
حتی یک کلین شیت نامش در لیست جدید تیم ملی است! جالب آنکه 
در بخش پایانی خبر مرتبط با اعلام لیســت تیم ملی از ســوی سایت 
فدراســیون فوتبال، درباره اخباری آمده بود: »محمدرضا اخباری نیز 
برای دعوت به اردوهای پیش رو زیر نظر کادرفنی است«. توضیحی که 
البته از ابهامات درباره چرایی عدم حضور اخباری در اردوی جدید تیم 

ملی نمی کاهد!

سامان، رامین و صادق؛ غایبان خط دفاعی تیم ملی
ســامان فلاح روزهــای پرفرازوفــرودی را در خط دفاعی اســتقلال 
می گذراند اما با توجه به شــرایط ســنی این مدافع آینــده دار به نظر 
می رسید که او بتواند در جمع ملی پوشــان قرار گیرد اما امیر قلعه نویی 
تصمیمی خلاف آنچه به نظر می رســید را گرفته و به مانند اردوی قبلی 
بازهم روی نام فلاح خط قرمز کشیده است. در سمت راست خط دفاعی 
هم سرمربی تیم ملی بر تصمیم خود برای تداوم دوری رامین رضاییان 
و صادق محرمی از لیســت تیمش و حضور آریا یوسفی و صالح حردانی 
تاکید کرده تا با وجود درخشــش های ادامه دار رضاییــان در ترکیب 

آبی پوشان، همچنان خبری از بازگشت او به تیم ملی نباشد!

از تداوم دوری نوراللهی تا بی اعتمادی قلعه نویی به 
سحرخیزان و غندی پور

امیر قلعه نویی در طول یک ماه اخیر شــرایط بازگشت احمد نوراللهی 
به تیم ملی را شــرح داده بود امــا این هافبک باتجربــه و موفق الوحده 
همچنــان تصمیمی برای عذرخواهــی از کادرفنی تیم ملــی ندارد تا 
دوری اش از تیم ملی ادامه دار باشد. ۲ تصمیم عجیب قلعه نویی در خط 
حمله تیم ملی گرفته شــده اســت؛ جایی که رضا غندی پورِ جوان که 
پدیده لیگ بیست وچهارم اســت، جایی در تفکرات قلعه نویی ندارد و از 
سوی دیگر، درخشش سعید سحرخیزان در ترکیب اورنبورگ روسیه 
هم به چشم کادرفنی تیم ملی نیامده و عدم حضور این ۲ مهاجم جوان 
در لیســت تیم ملی، آن هم در شــرایطی که امیر قلعه نویی بارها وعده 

جوان گرایی در لیست تیمش را داده، جالب توجه است.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1801797 م الف: 5219
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات مالكانه 
بلا معارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 
روز جهت اطلاع عموم آگهی میگرد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور 

سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
1- ششدانگ یکبابخانه بنام آقای افشین مرادی فرزند حبیب الله صادره سنندج به مساحت ششدانگ 

129/42 متر مربع پلاک 6078 فرعی از 4- اصلی بخش ده منطقه 2 سنندج انتقالی برابر قولنامه
عادی شماره 714 مورخ 1402/7/2
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/7/17
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/8/2

احمدیان رئیس ثبت استاد منطقه 1 سنندج
از طرف طالب یوسفی معاون

 آگهی تبصره یک ماده 105 
آئین نامه قانون ثبت 

شناسه آگهی:  1803700
خانم بی بی قمر سلطان زراسوند

آدرس: فاقد نشانی
نظر به اینکه آقایان محمدرضا، غلامحسین، مهدی شهرت همگی بقال 
شوشتری بهاء ثمنیه اعیانی دو دانگ از ششدانگ پلاک 1208 بخش 
یک اهواز را به حساب سپرده اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز 
تودیع نموده اند، لذا در اجرای تبصره یک الحاقی به ماده 105 آئین نامه 
قانون ثبت اسناد و املاک به شما اعلام و اخطار تا جهت اخذ سپرده 
مذکور به اداره ثبت فوق مراجعه نمایید و در صورتی که مدعی تضییع 
حق هستید ظرف مدت یک ماه پس از انتشار آگهی می توانید به دادگاه 
صالحه مراجعه و گواهی طرح دعوی را به اداره ثبت مذکور ارائه نمایید.

افشین – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه دو اهواز 



فولاد  مدیرعامل  مومنی   اصفهان-مریم 
با  حوادث  رساندن  صفر  گفت:به  مبارکه 
برنامه ریزی، تلاش، توجه و نظارت مؤثرتر بر 

فرایندها و کارها امکان پذیر است.
و  ایمنی  ملی  روز  گرامیداشت  آئین   
مبارکه  فولاد  آتش نشانی،با حضور مدیرعامل 
حضور  همچنین  و  آتش نشانان،  جمع  در 
فنی  خدمات  ارشد  مدیر  بهره برداری،  معاون 
و پشتیبانی، مدیر HSE مدیر آموزش، رئیس 
و  آتش نشانی  و  حرفه ای  بهداشت  ایمنی، 
معراج الشهدای  محل  در  آتش نشان  همکاران 
شرکت، مانور واحد آتش نشانی در فولاد مبارکه 
و گردهمایی به همین مناسبت در مجتمع فولاد 

سبا روز برگزار شد.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه، با حضور در ایستگاه آتش نشانی شرکت 
روز  آتش نشانان  با  دیدار چهره به چهره  ضمن 
آتش نشانی و ایمنی را به آن ها تبریک گفت: 
با عنایت به اهمیت ایمنی و امنیت در صنعت 

همواره قدردان زحمات شما هستیم.
وی گفت: در مجموعه ای که به واسطه تولید و 
دیگر موارد، سطح ایمنی بالایی را طلب می کند، 

آتش نشانی باید همواره با واکنش سریع برای 
کمک رسانی به شرکت و محیط پیرامون آماده 

باشد.
زمانی  کرد:  تصریح  مبارکه  فولاد  مدیرعامل 
در  خوب  اتفاقات  و  رکوردها  به  می توانیم 
مجموعه افتخار کنیم که به لحاظ ایمنی الگو 
باشیم. باید به لحاظ ایمنی در کشور به عنوان 
یک الگو مطرح باشیم و در عرصه بین الملل نیز 

جایگاه خود را ارتقا دهیم.
وی تأکید کرد: برای بهتر شدن در حوزه ایمنی 
نه تنها باید آمار حوادث کاهش و رتبه میان سایر 
فولادسازان بهتر شود؛ بلکه باید برای به صفر 
رساندن حادثه ها برنامه ریزی و تلاش بیشتری 
صورت گیرد. به خاطر داشته باشیم به صفر 
رساندن حوادث با برنامه ریزی، تلاش، توجه و 
نظارت مؤثرتر بر فرایندها و کارها امکان پذیر 

است.
طیب نیا خاطرنشان کرد: اگرچه فولاد مبارکه 
در بسیاری از حوزه ها ازجمله تولید و ایمنی و 
آتش نشانی الگو است و زحمات همکاران در این 
زمینه قابل تقدیر است اما به دلیل اهمیت حفظ 
جان همکاران و ارزش والای سرمایه های انسانی 

باید تأکید کنم که انتظارات ما برآورده نشده 
است و باید برای ارتقای ایمنی کارکنان شرکت 
و همکاران پیمانکار برنامه ریزی و دقت بیشتری 

داشته باشیم.
برای  مبارکه  فولاد  مجموعه  کرد:  اظهار  وی 
امیدآفرینی در جامعه و رقم زدن اتفاقات خوب 
همه تلاش خود را می کنند؛ اما یک حادثه هرقدر 
که کوچک باشد و حتی برای فردی که از بیرون 
به مجموعه ما آمده رخ دهد، تمام شیرینی ها را 
به کام کارکنان و مسئولان سازمان تلخ می کند. 
باید بررسی کنیم هر جا نیاز به اصلاح فرایند 
به  و  زمان  کوتاه ترین  در  می شود  احساس 

بهترین شکل اقدام شود.
سطحی  هر  در  حوادث  کرد:  اضافه  وی 
ناراحت کننده است و کام کل سازمان را تلخ 
می کند؛ بنابراین باید تلاش کنیم که تا کارخانه 
نقطه  این  به  رسیدن  و  باشد  حادثه  بدون 
هدف گذاری شده و آرزوی ما است. در این راه 
و در عرصه ایمنی، همکاران کارگروه آتش نشانی 
و ایمنی نقش بیشتری دارند تا بتوانیم در ادامه 
نیز افتخارات بیشتری را برای شرکت و کشور 

عزیزمان رقم بزنیم.

مدیرعامل فولاد مبارکه در جمع آتش نشانان این شرکت:

به صفر رساندن حوادث با برنامه ریزی و نظارت مؤثرتر امکان پذیر است

پایان موفقیت آمیز بزرگترین و بی نظیرترین 
وپالایش  وژهRFCC شرکت پتر عملیات بتن ریزی در پر

وردی صفاهان   سهر

اصفهان-مریم مومنی  بزرگترین و بی نظیرترین عملیات بتن ریزی در 
پروژهRFCC شرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان با موفقیت به پایان رسید

به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، مسئول 
اجرا در واحدهای پالایشگاهی شرکت پتروپالایش سهروردی صفاهان گفت: 
با همت و تلاش تیم های عملیاتی و با برنامه ریزی دقیق موفق شدیم بتن ریزی 

حجیم و یکپارچه یکی از بخش های اصلی پروژه RFCC را  انجام دهیم.
مهندس سیامک بیرانوند افزود : ۵۵ دستگاه تراک میکسر، ۳ پمپ بتن فعال 
و ۳ پمپ بتن استندبای با همراهی تیم های اجرایی، نظارتی، ایمنی و حراست 
شرکت های سهروردی و ODCC، در مدتی حدود ۱۲ ساعت عملیات این بتن 
ریزی را انجام دادند. وی گفت: این موفقیت نقطه عطفی در تقویت توانمندی 
های فنی – مهندسی و عملیاتی پتروپالایش سهروردی صفاهان محسوب می 

شود و گامی بلند در جهت پیشرفت پروژه های این شرکت به شمار می آید.
مهندس محمدرضا پاکدل نیا، مدیر اجرا و معاون ساختمان و نصب شرکت 
ODCC نیز درباره ضرورت این حجم از بتن ریزی بصورت یکپارچه گفت: 
با توجه به قرارگیری سازه ای فوق سنگین بر روی این فونداسیون و طبق 
الزامات مهندسی ضرورت دارد تا ۱۷۰۴ متر مکعب بتن ریزی بصورت بدون 
انقطاع ریخته شود. گفتنی است؛ فرایند RFCC یکی از مهمترین فرایندهای 
پالایشگاهی بوده که هدف عمده ساخت آن تبدیل برش های سنگین و کم 
ارزش نفتی همچون ضایعات و ته ماند های نفتی برجهای تقطیر پالایشگاهی 

به فراورده های با ارزش و سبک است.

وش سموم  جریمه3 میلیارد ریالی برای فر
تاریخ گذشته

از  گلستان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل  گرگان-مهنازمحمدزمانی  
رسیدگی به پرونده عرضه ۷8۱ لیتر سموم کشاورزی تاریخ مصرف گذشته خبر 
داد. به گزارش روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی گلستان ، رضا قشلاقی 
گفت: پرونده تقلب خدمات کشاورزی برای فروش ۷8۱ لیتر سموم کشاورزی 
تاریخ گذشته به ارزش یک میلیارد و 6۳۳ میلیون ریال در شعبه اول بدوی 
تعزیرات حکومتی شهرستان آزادشهر رسیدگی شد. مدیرکل تعزیرات حکومتی 
گلستان افزود: شعبه با بررسی پرونده و ارائه نشدن اسناد و دلایل قانونی، تخلف 
انتسابی را محرز و علاوه بر مهمور پروانه واحد به مهر تخلف و معدوم سازی 
سموم، متصدی فروشگاه را به پرداخت سه میلیارد و ۲6۵ میلیون ریال جریمه 
نقدی معادل ۲ برابر میزان تخلف محکوم کرد. قشلاقی گفت: بازرسان جهاد 
کشاورزی شهرستان گالیکش گزارش تخلف را در بازرسی از خدمات کشاورزی 

کشف و پرونده آن را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال کردند. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:

 خط انتقال آب مخزن »زینبیه« کرمانشاه 
به مدار آبرسانی بازگشت

استان  و فاضلاب   کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرعامل شرکت آب 
کرمانشاه گفت: با اصلاح خط انتقال آب مخزن زینبیه، این مخزن مجدداً وارد 
مدار بهره برداری شد. رضا داودی با اشاره به تعمیرات خط انتقال آب مخزن 
زینبیه گفت: به دلیل ترکیدگی لوله سایز ۴۰۰ »جی .آر .پی«، این خط انتقال 
از مدار بهره برداری خارج شده بود که پس از بازدید کارشناسان واحد اجرائیات 
آب و فاضلاب شهرستان کرمانشاه، اصلاح و راه اندازی مجدد آن در دستور کار 
قرار گرفت.وی افزود: این عملیات به صورت اضطراری و شبانه با تعویض لوله و 
حفاری در عمق ۲ متر، طول ۳ متر و عرض ۲ متر در کمترین زمان ممکن انجام 
شد.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه در ادامه از اصلاح شبکه 
آب شرب بلوار خلیج فارس خبر داد و گفت: تعمیرات این خط نیز به  علت 
فرسودگی شبکه، با تعویض ۱8۰ متر لوله سایز ۱6۰ پلی اتیلن در کمترین زمان 
ممکن صورت گرفت.داودی در پایان، ضمن قدردانی از پرسنل اداره اجرائیات 
شهرستان کرمانشاه، از شهروندان درخواست کرد؛ در صورت مشاهده هرگونه 
شکستگی لوله و حوادث در حوزه آب و فاضلاب، مراتب را با مرکز ارتباطات 
مردمی ۱۲۲ در میان بگذارند تا در اسرع وقت توسط همکاران ما رسیدگی شود.

استاندار:

خ بیکاری در گلستان به ۸/۷ درصد کاهش یافت نر

گرگان-مهنازمحمدزمانی  استاندار گلستان در جلسه کارگروه اشتغال 
گلستان گفت: نرخ بیکاری در استان گلستان در پایان بهار امسال به هفت ممیز 
هشت دهم درصد کاهش یافته است. علی محمد زنگانه گفت: نرخ مشارکت 
اقتصادی در استان نیز به بیش از ۴۰ درصد رسیده است.وی اضافه کرد: در 
برآورد ها هم نرخ رشد اقتصادی استان در حوزه های کشاورزی، صنتعت، معدن 
و خدمات، مثبت و متوازن بوده است.حسینعلی خواجه مظفری مدیرکل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان نیز گفت: تا کنون نزدیک به نیمی از تعهد 

اشتغال استان در سامانه رصد، ثبت شده است

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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لرستان
به منظور گسترش همکاری بیشتر و تعامل های متقابل انجام شد؛

وجرد نشست مشترک مدیران مخابرات منطقه لرستان و مدیریت شهری بر
خرم آباد-فرزانه هداوند  مدیر مخابرات منطقه لرستان 
با شهردار بروجرد در محل شهرداری این شهرستان دیدار 
و گفتگو کرد. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
لرستان ، به منظور گسترش همکاری بیشتر و تعامل های 
متقابل ، دکتر شمسی فر مدیر مخابرات منطقه به همراه 
معاون شبکه ، مدیر مخابرات شهرستان بروجرد ، ریاست 
اداره طرح و نظارت شبکه دسترسی ، مسئول واحد حقوقی و 
روابط عمومی  با یحیی عیدی بیرانوند  شهردار این شهرستان 

در نشستی مشترک دیدار و گفتگو کرد.
عملکرد  از  گزارشی  فر   اله شمسی  نبی  ابتدای جلسه؛ 
مخابرات منطقه لرستان و وضعیت شاخص های ارتباطی 
استان در شهرستان بروجرد را ارائه کرد و در مورد پروژه 
های متعددی که توسط مخابرات برای توسعه زیرساختهای 

ارتباطی در دست اقدام است توضیحاتی بیان نمود .
وی افزود : امروزه توسعه شهری بر بستر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات میسر است و در این بستر، مشارکت جهادی و 
تعامل دوسویه مخابرات و شهرداری ها می تواند راهگشا و 

دلیل تحقق این برنامه باشد.
اهمیت  به  اشاره  با  لرستان  استان  مخابرات  مدیر 
جایگاه مخابرات و شهرداری در توسعه شهری و تحقق 
تعاملات  افزایش  بر  هوشمند،  شهر  و  الکترونیک  دولت 

بین دستگاهی در استان تأکید کرد.
همچنین در این نشست موضوعاتی چون ایجاد زیرساخت 
فیبرنوری و اجرای دوربین های پایش تصویری و کنترل 
ترافیک شهری همکاری دوجانبه در جهت  اجرای شبکه 
فیبرنوری خانگی و ایجاد شهر هوشمند گسترش خدمات 
مخابراتی،احداث سایت های تلفن همراه ،لزوم بهینه سازی 
و  وطرح  بروجرد  شهرستان  سطح  فیبرنوری  زیرساخت 
اجرای صدور مجوزهای حفاری توسعه )FTTH(، تعیین 
تکلیف مجوزها از شهرداری طرح و بررسی شد. با توجه 
بستر  بر  تصویری  پایش  دوربین های  نصب  ضرورت  به 
فیبرنوری، مقرر شد تا نشست کارشناسی جهت هماهنگی 
برای انجام اقدامات نرم  افزاری این پروژه بین نمایندگان 

شهرداری بروجرد  و مخابرات برگزار گردد.
در پایان نبی اله شمسی فر ضمن اشاره به تعامل و همکاری 
مطلوب مخابرات و شهرداری در سالیان متمادی اظهار 
داشت: امیدواریم با گسترش همکاری بیشتر دو سازمان، 
استان  مردم  به  تر  مطلوب  خدمات  ارائه  افزایش  زمینه 
بیرانوند   این نشست یحیی عیدی  ادامه  فراهم شود. در 
شهردار بروجرد از زحمات مجموعه مخابرات در خصوص 
تعامل با شهرداری بروجرد تشکر نموده و تداوم تعاملات و 

همکاری های فی مابین را تاکید کرد.

 شهرکرد-زهرامصطفوی  بهمن میری رئیس شورای 
دیدار  جلسه  در  بختیاری،  و  چهارمحال  استان  اسلامی 
با فرمانده سپاه حضرت قمر بنی هاشم )ع( استان ضمن 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس و تسلیت شهادت سید حسن 
نصرالله ، خاطر نشان کرد: شوراهای اسلامی ظرفیت های 

خوبی در راستای خدمت رسانی به مردم را دارند. 

میری بیان داشت: ارتباط شوراها در سطح مدیران استانی 
خوب است و انتظار می رود برنامه ریزی و سازو کاری در 
شهرستان ها تعریف تا جلسات و نشست های شوراها با 
مسئولان و فرماندهان سپاه و بسیج شهرستانی بیش از پیش 

برگزار گردد. 
وی افزود : بسیاری از مناطق روستایی چشم انتظار اقدامی 

جهت توسعه هستند ولی اعتبار کافی را نداشته و اگر سپاه 
با استفاده از ظرفیت موجود، مناطق روستانشین و محروم را 
بیشتر حمایت کند تحول عظیمی در حوزه توسعه روستاها 

صورت می گیرد . 
میری تصریح کرد: اکنون شاید در جبهه ها حضور نداریم 
ولی طبق فرمایش مقام معظم رهبری )مدظله العالی( 

در خصوص جهاد تبیین ، تلاش می کنیم که با جنگ 
های روانی دشمنان مبارزه کنیم . وی تاکید کرد: اعضای 
شوراهای اسلامی وظیفه روشن گری دارند و به عنوان 
کسانی که پل ارتباطی میان حاکمیت و دولت هستند می 
توانند در مدیریت فضای روانی جامعه نقش مهمی را ایفا 

نمایند.

چهارمحال و بختیاری
 رئیس شورای اسلامی استان چهارمحال و بختیاری:

وستایی چشم انتظار اقدامی جهت توسعه هستند  بسیاری از مناطق ر

گرامیداشت  مناسبت  به  مومنی   اصفهان-مریم 
هفته دفاع مقدس و در راستای ارج نهادن و حمایت 
از  مراسمی  طی  سالاری  شایسته  و  توانمندسازی  از 
ایثارگران، همکاران، سربازان وظیفه و شرکای مهارتی 
اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان اصفهان در محل 

سالن میثاق اداره کل برگزار گردید.
این مراسم با حضور محمدرضا مصلحی مدیر کل آموزش 
فنی و حرفه ای استان اصفهان، حبیب قاسمی نماینده 
مردم شهرستان های شهرضا و دهاقان در مجلس شورای 
اسلامی، اکبر پولادی باغبادرانی نماینده مردم لنجان 
در مجلس شورای اسلامی، حجت الاسلام و المسلمین 
سرهنگ  لنجان،  شهرستان  جمعه  امام  آقائی  مهدی 
اصفهان،  استان  ادارات  بسیج  سازمان  رییس  رضاپور 
باقری شهردار منطقه 6 اصفهان، محمد دهقانی رییس 
ای  آموزشگاه های فنی و حرفه  انجمن صنفی  کانون 
آزاد استان، معاونین، مدیر حراست اداره کل، جمعی از 
رؤسای ادارات ستادی و واحدها و مراکز، همکاران استان و 

شهرستان برگزار شد.
مراسم  این  در  مهارت  خانه  مؤسس  دهقانی  محمد 
بیان داشت: در دنیای امروز توانایی مهارتی، سخن اول 
کشورهای پیشرفته است، وقتی می توانیم پیشرفت فنی 
در جامعه ی غرب و شرق داشته باشیم، که افراد فنی و 
ماهر تربیت نماییم که در این راستا با یک نهضت مهارتی 

می توان به جامعه مطلوب مهارتی رسید.

وی افزود: دولت و مجلس شورای اسلامی می توانند در 
این مسیر بخش دولتی و غیردولتی را حمایت نماید.

رییس کانون انجمن صنفی آموزشگاه های فنی و حرفه 
ای آزاد استان گفت: تمرکز بر مهارت آموزی و آموزشهای 
فنی و حرفه ای صرفا" در زیرمجموعه سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کشور انجام و عدم دخالت دیگر دستگاهها  و 
ارگان ها در این امر مهم باعث ایجاد اشتغال پایدار در سطح 
جامعه خواهد شد. در این مراسم از محمد دهقانی رییس 
کانون انجمن صنفی آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد 
استان اصفهان و مؤسس خانه مهارت به جهت اقدامی 
خیرخواهانه برای مهارت آموزی  زندانیان  و اشتغال به 
کار آنان بدون سرمایه ،پس از آزادی از زندان، همچنین  
اهداء تجهیزات آموزشی  مورد نیاز حوزه مهارت آموزی  به 

زندان شهرستان نجف آباد، تجلیل شد.

هفته  گرامیداشت  با  همزمان  اللهی   تبریز-لطف 
بعنوان  فر  منصوری  اختصاصی  جایگاه  مقدس،  دفاع 
مایع  سوخت  عرضه  جایگاه  نهمین  و  وهشتاد  یکصد 
و  استانی  مسئولین  باحضور  شرقی  آذربایجان  منطقه 
صنعت نفت در کلانشهرتبریز مورد بهره برداری و در مدار 

سوخترسانی قرار گرفت
جایگاه  افتتاح  مراسم  در  منطقه  مدیر  راشدی  ناصر 
اختصاصی منصوری فر که با حضور مسئولین استانی و 
صنعت نفت برگزار شد ضمن تبریک ایام حماسی هفته 
دفاع مقدس و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای گرانقدر، 
ایثار و رشادت رزمندگان سرافراز جبهه های مقاومت در 
برابر استکبارگفت: استقلال و امنیت در مرزهای میهن 
اسلامی مدیون جانفشانی شهدای والامقام، جانبازان و 
ایثارگران عزیز است و پاسداشت ارزشهای دفاع و مقاومت 

وظیفه ماست.
 ناصر راشدی با تشکراز تلاش پرویز منصوری فر بعنوان 
سرمایه گذار بخش خصوصی و پیگیری مسئولین در 
یکصد  بعنوان  فر  منصوری  اختصاصی  جایگاه  احداث 
منطقه  مایع  سوخت  عرضه  جایگاه  نهمین  و  وهشتاد 
اختصاصی  جایگاه  کلانشهرتبریزافزود،  در  آذربایجان 
مساحت  به  زمینی  در  فر  منصوری  مایع  سوخت 
۲۵۰۰مترمربع با هزینه بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در کلانشهر تبریز مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
داشت،  اظهار  درادامه  شرقی  آذربایجان  منطقه  مدیر 
جایگاه مذکور دارای ۷ سکوی بنزین سوپر و معمولی با 
چهار دستگاه تلمبه چهار نازله و یازده تلمبه دو نازله در 
مجموع با ۳8 نازل و سه مخزن بنزین معمولی و سوپر به 
ظرفیت کلی نزدیک به ۱۵۰هزار لیتر بوده و با اشتغالزایی 
مستقیم برای ۱۲ نفر، آماده ارائه خدمات سوخت رسانی، 

رفاهی و خدماتی به  شهروندان و مراجعان عزیز می باشد.
شایان ذکر می باشد، خدمات تأمین و توزیع سوخت با 
مدیریت و برنامه ریزی مسئولین منطقه، و تلاش شبانه 
مجموعه  همکاری  با  و  منطقه  خدوم  کارکنان  روزی 
تلاشگر ۱89 باب جایگاه سوخت مایع و ۱۷۲ باب جایگاه 
سی ان جی استان و بیش از ۵۰۰ دستگاه نفتکش و خطوط 
ریلی و شرکت های حمل و نقل فرآورده های نفتی بی وقفه 

در حال انجام است.

اصفهان آذربایجان شرقی
رییس کانون انجمن صنفی آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد استان اصفهان:

وز، توانایی مهارتی حرف اول کشورهای پیشرفته است امر
همزمان با گرامیداشت هفته دفاع مقدس افتتاح شد؛

یکصد و هشتاد و نهمین جایگاه عرضه سوخت در آذربایجان شرقی

کرج-ترنم مظفری  پنج طرح عمرانی، ورزشی،اجتماعی 
و فرهنگی روز یکشنبه با حضور استاندار البرز در شهرستان 
فردیس به بهره برداری رسید. این پروژه ها شامل گرمخانه 
شهرداری، اردوگاه بازپروری معتادان و قرائت خانه در شهر 
فردیس و یک بوستان تفریحی و خانه کشتی شهید آیت الله 
رئیسی در مشکین دشت است که با اعتبار ۷۲۱ میلیارد ریال 
مورد بهره برداری قرار گرفتند. استاندار البرز در آیین گشایش 
پروژه های عمرانی شهرستان فردیس گفت: اکنون ۲ هزار 
و ۲۰۰معتاد متجاهر در مراکز ماده ۱6 استان نگهداری می 

شوند و مجموعه اقدامات شاخص و کم نظیر استان البرز در 
قالب قرارگاه اجتماعی منجر به کاهش ۲۴ درصدی جرائم و 
همچنین آسیب های اجتماعی شده است. » مجتبی عبداللهی « 
افزود: همواره با شروع فصل زمستان شهرداری ها ماموریت های 
خاصی با عنوان مسوولیت های اجتماعی دارند که در این راستا 
مجموعه گرمخانه ای شهرداری فردیس احداث و پس از تجهیز 
راه اندازی شد. وی افزود: اردوگاه بازپروری معتادان نیز با هدف 
جمع آوری، ساماندهی و درمان معتادان متجاهر و رفع موانع 
راه اندازی شد تا مسیری برای زندگی دوباره افراد آسیب دیده 

فراهم شود. وی گفت: براساس ارزیابی ستاد مبارزه با مواد مخدر 
کشور،البرز به عنوان استان برتر در ساماندهی و جمع آوری 
معتادان متجاهر و ساماندهی آنها تشخیص داده شده است. 
عبداللهی درزمینه فعالیت های اجتماعی و قرارگاه اجتماعی 
استان گفت: این فعالیت ها موجب شده تا کاهش بسیاری از 
آسیب های اجتماعی مانند طلاق در البرز باشیم. وی خاطرنشان 
کرد: زیرساخت ها باید در شهرستان فردیس و مشکین دشت 
با توجه به تراکم بالای جمعیت هرچه سریع تر تقویت شود . 
استاندار البرز اضافه کرد: تمام تلاش خود را با هماهنگی مدیران 

و دستگاه های اجرایی استان برای توسعه شهرستان فردیس 
با توجه به ظرفیت ها و قابلیت های آن بکار بسته ایم . وی از 
شهرداران فردیس و مشکین دشت خواست تا در راستای ارتقا و 
توسعه زیرساخت ها و سرانه ها بویژه در حوزه آموزش و پرورش، 
بهداشت و درمان و اماکن ورزشی بسته های تشویقی اعم از 
اعطای پروانه رایگان و اختصاص اراضی مناسب را داشته باشند. 
استاندار البرز همچنین پس از حضور در گلزار شهدای گمنام در 
شهرک وحدت به مقام شامخ شهدای ادای احترام کرد و سپس 

به دیدار خانواده شهید خبرنگار مهدی همتی رفت.

البرز
با حضور استاندار البرز؛

ح عمرانی در شهرستان فردیس به بهره برداری رسید 5 طر

خبرهای ۲ و ۳ و 9 رو با عکسشون کار کن

===========

===============
خبر۳

دیدار مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی با نماینده ولی 
فقیه در استان 

تبریز-لطف اللهی 
ناصر راشدی مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه آذربایجان شرقی به 
همراه معاونین و مسئولین این منطقه با حجت الاسلام و المسلمین احمد مطهری اصل 

امام جمعه محبوب تبریز و نماینده ولی فقیه در استان دیدار کرد.
ناصر راشدی مدیر منطقه در دیدار با حجت الاسلام و المسلمین احمد مطهری اصل امام 
جمعه محبوب تبریز و نماینده ولی فقیه دراستان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهید 
خدمت آیت الله آل هاشم امام جمعه فقید شهر تبریز با ارائه گزارشی از رسالت کاری این 
شرکت در گستره عملیاتی منطقه گفت: با تلاش و همت شبانه روزی همکاران منطقه و 
مجموعه خدوم فعالان عرصه سوخت رسانی با انجام برنامه ریزی، تأمین و توزیع سوخت 
مورد نیازبخشهای مختلف مصرف اعم از صنعت، کشاورزی، حمل و نقل و خدمات بی 

وقفه انجام می گیرد. 
مدیرمنطقه آذربایجان شرقی در ادامه افزود در سایه تعامل و همدلی مجموعه صنعت 
نفت هیچ مشکلی در توزیع فرآورده های نفتی وجود ندارد و سوخترسانی به صورت 

پایدارو مداوم در حال انجام است. 
سپس حجت الاسلام و المسلمین احمد مطهری اصل امام جمعه محبوب تبریز و نماینده 
ولی فقیه دراستان، با بیان نقش و اهمیت صنعت نفت در حیات اجتماعی و اقتصاد 
کشورگفت: تلاش مدیریت و کارکنان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در تأمین 
و توزیع مطلوب سوخت قابل تقدیر می باشد. امید است با همت و کارجهادی مشکلات 

احتمالی در این حوزه حل و در خدمت رسانی به مردم شریف موفق باشید.

======

===============
خبر۵ عکس ندارد

مدیرعامل شرکت آبفا کردستان :
خط انتقال فاضلاب بلوار ساحلی سنندج رفع انسداد و ساماندهی شد

سنندج-فاطمه ملایی
مدیرعامل شرکت آبفا کردستان گفت: با تلاش شبانه روزی نیروهای بخش فاضلاب 
شرکت آبفا خط انتقال فاضلاب بلوار ساحلي ، ننله و انتهاي نایسر سنندج که دراثر ورود 

آبهاي سطحي دچار انسداد شده بود، ساماندهی و مشکل این منطقه حل شد.
محمد فرهاد با بیان این مطلب اظهار داشت: خطوط انتقال فاضلاب 6۰۰ میلیمتري 
بلوارساحلي و خط انتقال 6۰۰ میلیمتري ننله و بالادست نایسربه دلیل هدایت آبهاي 
سطحي معابر و ورود رسوبات ماسه اي و سنگي، گل ولاي و  نخاله ساختماني  به این  

خطوط، دچار گرفتگی شده بود.
وی افزود: در این پروژه، ویدئومتري خط انتقال جاده ساحلي به طول حدود یک کیلومتر، 
اصلاح خط انتقال فاضلاب 6۰۰ میلیمتري انتهاي  بلوار ساحلي به متراژ 8۰ متر و 
درعمق 8 متر،  شستشو و لایروبي خط انتقال  فاضلاب سایز 6۰۰ میلیمتری مسیر جاده 
ساحلي به طول یک کیلومتر با دستگاه جنتکس و شستشو ولایروبي خط انتقال فاضلاب 

سایز 6۰۰ میلیمتري ننله وانتهاي نایسر به طول ۴۰۰ متر با دستگاه جنتکس انجام شد.
مدیرعامل شرکت آبفا کردستان تأکید کرد: آبهای سطحی ناشی از بارندگی و روانآب ها 
همواره به عنوان یکی از مشکلات در ارائه خدمت مناسب به شهروندان خودنمایی می 
کند و این امر موجب ایجاد معضلاتی چون گرفتگی و انسداد خطوط و فشار و استهلاک 
سیستم های تصفیه فاضلاب می شود و امیدواریم دستگاه های مرتبط در این خصوص 

نقش خود را جدیتر از قبل ایفا نمایند.
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وزیر نیرو خبر داد
وژه برای گذر  برنامه ریزی برای تدوین ۱۴ مگاپر

 از اوج بار سال آینده
وزیر نیرو با بیان اینکه تامین برق پایدار اوج بار ســال آینده به تعمیرات 
نیروگاهی به موقع در فصل سرد سال وابســته است، از برنامه ریزی ۱۴ 
مگاپروژه به منظور آمادگی حداکثری برای عبور موفق از اوج بار ســال 

۱۴۰۴ خبر داد.
»عباس علی آبادی« در جلســه امور برق و انــرژی وزارت نیرو با حضور 
مدیران ارشد صنعت برق کشــور افزود: حفظ ذخایر آبی برای استفاده 
حداکثری از ظرفیت نیروگاه های برقابی، توسعه ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر، انجام به موقع تعمیــرات نیروگاهی، رفع محدودیت های 
شــبکه برق و نیز توجه به ویژه به موضوع آگاهی بخشی و اطلاع رسانی، 
از جمله اقدام هایی اســت که می توانــد به عبور موفق از اوج بار ســال 
آینده کمک شــایانی کند.وی با تاکید بر لزوم اجرای دقیق برنامه های 
تنظیم شــده با هدف تامین برق پایدار زمســتان و تابســتان آینده، 
خاطرنشان کرد: باتوجه به کاهش مصرف برق در فصل سرد سال، لازم 
اســت توجه ویژه ای به انجام به موقع تعمیــرات و رفع محدودیت های 
نیروگاهی صورت گیــرد تا بتوانیم در اوج بار ســال آینــده با حداکثر 

ظرفیت موجود نسبت به تولید و تأمین برق اقدام کنیم.
وزیر نیرو درباره اهمیت اطلاع رســانی و اصلاح سازوکارهای گفت وگو 
با مردم پیرامون صنعت برق، بیان داشــت: یکــی از چالش های بزرگ 
صنعت برق کشــور مصرف زیاد گروه اندکی از مشــترکان بخش های 
مختلف به ویژه بخش خانگی اســت.علی آبادی ادامه داد: بخش خانگی 
در واقع در حال اســتفاده غیرمستقیم از حق و ســهم سایر مشترکان 
است و ما باید با ترسیم ســازوکارهای جدید تعامل و گفت وگو با مردم، 
ضمن افزایش آگاهی آنان در این  زمینه، نســبت به افزایش مشارکت 

آنها در حوزه مدیریت و بهینه سازی مصرف برق اقدام کنیم.
وی با تاکید بر لزوم تشــریح فرصت ها و محدودیت هــای صنعت برق 
برای مردم، اضافه کرد: وزارت نیرو اصلًا به دنبــال کاهش مصرف برق 
مشــترکان خانگی نیســت، بلکه آنچه ما به دنبال آن هســتیم ترویج 
روش ها و زمان های مناســب مصرف برق اســت که عــلاوه بر افزایش 
درآمد صنعت برق به ایجاد تعادل در بازه هــای زمانی مختلف تولید و 

مصرف برق کمک و از ایجاد قله های مصرف جلوگیری می کند.
وزیر نیرو به لزوم اصلاح واقعی اقتصاد صنعت برق اشــاره کرد و گفت: 
با اصلاح واقعی و کامــل اقتصاد صنعت برق نه فقــط می توان چالش و 
مشــکلات پیش روی این صنعت در حوزه تولید و توسعه ظرفیت های 
نیروگاهی را رفــع کرد، بلکه به صــورت خودکار می تــوان روش های 

بهینه سازی مصرف در سمت تقاضا را اصلاح کرد.

معاون برق و انرژی وزیر نیرو:
وگاهی جدید   ۳۶۰۰ مگاوات ظرفیت نیر

احداث می شود
 معاون برق و انرژی وزیر نیرو با اشاره به برنامه ریزی صورت گرفته برای 
اجرای ۱۴ مگاپروژه صنعت بــرق با هدف کاهش ناتــرازی در اوج بار 
ســال ۱۴۰۴، گفت: طبق این برنامه ســه هزار و ۶۲۹ مگاوات نیروگاه  

توسعه ای جدید احداث خواهد شد.
همایون حائری در جلسه امور برق و انرژی با حضور وزیر نیرو و مدیران 
ارشد صنعت برق کشــور افزود: وزارت نیرو باهدف کاهش ناترازی برق 
در اوج بار ســال آینده ۱۴ مگاپروژه را برنامه ریزی کرده است که شش 
مورد آن به تولید و توسعه ظرفیت نیروگاهی، دو پروژه به توسعه شبکه 
برق، ۲ پروژه به تأمین مالی، ۳ پروژه به مدیریت و بهینه ســازی مصرف 

و ۱ پروژه به استفاده حداکثری از قابلیت های شبکه اختصاص دارد.
وی درباره برنامه ریزی صورت گرفته برای توســعه ظرفیت تولید برق 
کشور تا پیش از اوج بار سال ۱۴۰۴، خاطرنشــان کرد: احداث نیروگاه 
جدید حرارتی، انجــام به موقع و کامــل تعمیرات نیروگاه هــا، ارتقا و 
رفع محدودیت واحدهــای نیروگاهی موجود، احــداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر، اســتفاده حداکثــری از تولید بــرق نیروگاه های صنایع 
و حفظ منابع آبی و در مــدار بودن کامل نیروگاه هــای برقابی از جمله 
اقدام هایی اســت که برای افزایش ظرفیت تولید برق کشــور اجرایی 

خواهد شد.

معاون برق و انرژی وزیر نیرو در خصوص اقدام های در دستور کار برای 
بهبود و توسعه شبکه برق کشــور ادامه داد: توسعه و رفع محدودیت از 
شبکه های برق کشور و هوشمندسازی و توســعه تبادلات برون مرزی 
از دیگر اقدام هاست که با هدف توسعه شــبکه برق کشور در برنامه قرار 

گرفته و اجرا می شود.
حائری مدیریت و بهینه  سازی مصرف برق، نصب کنتورهای هوشمند 
و جمع آوری مراکز اســتخراج رمزارز و انشعاب های غیرمجاز را از دیگر 
برنامه های تعریف شــده با هدف کاهش ناترازی در اوج بار سال آینده 
عنوان کرد و گفت: اســتفاده حداکثری از قابلیت های شــبکه، جلب 
ســرمایه گذاری در ســمت عرضه و تقاضای برق و تامیــن مالی لازم و 
پیگیری الزام های مــورد نیاز از دیگر موضوع های مهمی اســت که در 

برنامه ریزی صورت  گرفته بر آن تاکید شده است.
وی درباره برنامه ریزی برای احداث ســه هــزار و ۶۲۹ مگاوات نیروگاه 
توســعه ای جدید تا اوج بار ســال آینده افزود: به مدار آوردن نیروگاه 
گازی ســهند با ۳۰۷ مگاوات ظرفیت، نیروگاه گازی چادرملو اردکان 
با ۱۸۳ مــگاوات ظرفیت، نیروگاه گازی گل گهر ســیرجان به ظرفیت 
۱۸۳ مــگاوات، واحد بخار نیروگاه رودشــور به ظرفیــت ۳۴۵، واحد 
گازی مکران به ظرفیت ۱۸۳ مــگاوات، واحد گازی نکا به ظرفیت ۱۶۲ 
مگاوات و نیــروگاه گازی المهدی به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات بخشــی از 

اقدام های توسعه ای است.
معاون برق و انــرژی وزیر نیــرو با تاکیــد براهمیت توجه و توســعه 
نیروگاه های کوچک مقیاس به ویــژه در مناطق دارای محدودیت ادامه 
داد: تا اوج بار ســال ۱۴۰۴ و باهدف رفع محدودیت هــای تأمین برق 
در مناطــق دارای محدودیــت از جمله تهران، مازندران، خوزســتان 
و سیستان و بلوچســتان نیروگاه های کوچک مقیاس به ظرفیت ۸۰۰ 

مگاوات نصب خواهد شد.
حائری با تاکید بر ضرورت انجام به  موقع و کامل تعمیرات نیروگاهی در 
فصل سرد سال خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی شده است تا حدود ۱۱۰ 
هزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی شامل تعمیرات اساسی و دوره تا قبل 

از اردیبهشت  ماه سال ۱۴۰۴ صورت گیرد.
وی توســعه ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر را یکی دیگر از اقدام های 
مهم وزارت نیــرو در ماه های آینده اعلام کرد و گفــت: اکنون ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر یکهزار و ۳۰۰ مگاوات اســت که تا پایان سال 
جاری این ظرفیت به یکهزار و ۸۰۰ مگاوات می رســد و براساس زمان  
بندی تعیین شده تا اوج بار ســال آینده این ظرفیت قرار است به چهار 

هزار و ۸۰۰ مگاوات برسد.

سامانه خودنویس؛ گام مؤثر در کاهش انحصار 
مشاورین املاک

عضو کمیسیون عمران مجلس به بررســی تأثیرات سامانه خودنویس 
در قراردادهای اجاره و فروش مســکن پرداخت و بر لزوم رفع مشکلات 

موجود در این سامانه تأکید کرد.
حمید رضا گودرزی، عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی، 
درباره تأثیر فعالیت ســامانه خودنویس که به تازگی در راستای قانون 
جهش تولید مســکن راه اندازی شده اســت و با اســتفاده از آن مردم 
می توانند راســا اقدام به انعقاد قراردادهای اجاره بها کنند گفت: یکی 
از معضلات و مشــکلاتی که مردم در کل کشــور با آن دست به گریبان 
هستند، بحث مسکن است که متأســفانه بخشی از آن به سوداگری در 
بازار مربوط می شــود. با توجه به اینکه برخی از مشاورین املاک در این 
زمینه دخالت دارند، ســامانه خودنویس می تواند به شکستن انحصار 

آن ها کمک کند.
وی در ادامه افزود: هدف از راه اندازی این ســامانه این اســت که مردم 
خودشــان قراردادهای اجاره و خرید و فروش را منعقــد کنند و دیگر 
نیازی به مشاورین املاک نداشته باشــند. این روش می تواند در نهایت 
به کاهش هزینه ها برای مردم منجر شــود. به عنوان مثــال، تا به حال 
مبلغ یک میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان صرفه جویــی از محل انعقاد 

قراردادها انجام شده است.
گودرزی به معضلات ناشی از حضور مشاورین املاک در بازار اشاره و 
بیان کرد: بسیاری از مشاورین املاک قیمت های کاذبی را به صورت 
ســلیقه ای تعیین می کنند که این موضوع می تواند به فساد در بازار 

مسکن دامن بزند.
 با راه اندازی این سامانه، به ویژه در حوزه اجاره، مشکلات مردم در این 

زمینه کاهش خواهد یافت.
عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اســلامی در ادامه تصریح 
کرد: متأســفانه، در کشــور ما به طور ســنتی بازار مشاورین املاک 
بدون نظارت و مدیریت مناســب کار می کند. اگر این سامانه بتواند 
به درســتی پیاده ســازی شــود و مشــکلات موجود آن رفع شود، 
می تواند اقدام بسیار خوبی در راســتای بهبود وضعیت مسکن باشد. 
با این حال، ما نیاز داریم تا به مســئولین مربوطه فشار بیاوریم تا به 

رفع نواقص موجود بپردازند.
گودرزی همچنین به خلاءهای قانونی در زمینه مشاورین املاک اشاره 
کرد و گفت: در حال حاضر، بســیاری از مشاورین املاک هیچ خدماتی 
به موجر و مستأجر ارائه نمی دهند و در صورت بروز مشکلات، هیچ گونه 
حمایتی از طرف آن ها وجــود ندارد. این وضعیت به ویژه در سیســتم 
قضائی کشــور بار ســنگینی را به دوش می گذارد و بر تعداد پرونده ها 
می افزایــد. این امر نشــان دهنده ی ضرورت ایجاد تغییــرات در نظام 

مشاوره املاک است.

این نماینــده مجلس دوازدهم با اشــاره بــه تأثیر مثبت ســامانه 
خودنویس بر بازار مســکن افزود: اگر این ســامانه بتواند به درستی 
عمل کند، شــاهد کاهــش قیمت هــا و افزایش شــفافیت در بازار 

خواهیم بود. 
همچنیــن، باید توجه کنیم کــه در هیچ کجای دنیا این گونه نیســت 
که بازار مسکن به شــکل کنونی در ایران اداره شــود. ما نیاز داریم تا از 
تجربیات سایر کشورها بهره برداری کنیم و به ایجاد نظام های مدرن تر 

و شفاف تر در این زمینه بپردازیم.
گودرزی ابراز امیدواری کرد کــه با رفع موانع و مشــکلات موجود در 
سامانه خودنویس، این طرح به موفقیت برسد و منجر به ایجاد یک بازار 

شفاف و قانونی در حوزه مسکن شود.
وی همچنین بر لزوم اطلاع رســانی به مردم درباره این ســامانه و نحوه 
اســتفاده از آن تأکید کرد و افزود: اطلاع رســانی صحیــح می تواند به 
کارآمدتر شــدن این ســامانه کمک کند و مردم را ترغیب به استفاده 

از آن کند.

برنامه جدید بانک مرکزی برای عرضه سکه
مدیر روابط عمومــی بانک مرکزی از برنامه جدیــد بانک مرکزی برای 
عرضه سکه خبر داد و گفت: به زودی اطلاعات تکمیلی درباره جزئیات 

این برنامه اعلام خواهد شد.
مصطفی قمری وفا - مدیر روابط عمومی بانک مرکزی  - با اشــاره به 
اینکه در راســتای تامین نیاز متقاضیان از طریق حراج سکه در مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران، تعداد جلسات حراج سکه در هر هفته )چند 
روز به جای یــک روز خاص( به زودی افزایش می یابــد گفت: این کار 
باعث می شود تا علاوه بر تســهیل خرید انواع سکه برای عموم مردم، 
امکان خرید مطمئن تر برای همه شــهروندان در سراسر کشور فراهم 

شود.

وی عنوان کرد: به زودی اطلاعات تکمیلــی درباره جزئیات برنامه های 
جدید حراج ســکه طلای مرکز مبادلــه ایران از طریــق پایگاه اطلاع 

رسانی این مرکز اعلام می شود.
طبق این گــزارش، مرکز مبادله ایــران تحت نظــارت  بانک مرکزی 
با برگزاری حراج ســکه طلا بر بســتر برخط و از طریق سامانه، تلاش 
می کند دسترســی تمام  اشــخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ 
سال تمام شمســی را در تمامی نقاط شــهری و روستایی کشور جهت 

حضور در حراج فراهم آورد.
 این مرکز، همچنین توانســته از طریق شبکه گسترده شعب بانک ملی 
در ســطح کشــور، دسترســی مردم را برای دریافت فیزیکی سکه هم 

تسهیل کند.
تاکنون، در مجموع ۳۳۵ هزار و ۱۴۵ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان 
تخصیص داده شده که سهم ربع سکه از این حجم تخصیص ۱۸۱ هزار 
و ۵۷ قطعه، نیم ســکه ۵۸ هزار و ۹۳ قطعه و تمام سکه ۹۵ هزار و ۹۹۵ 

قطعه بوده است.
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ترَک فعل برخی شهرداری ها از قانون

وانه ساختمانی در برخی  زمان صدور پر
مناطق به ۳۰ ماه می رسد

معــاون وزیر راه و شهرســازی با تاکید  خریدار 
بر اینکه مدت زمان صدور پروانه ســاختمانی در 
بافت فرســوده برخی مناطق از دو هفته تا ۳۰ ماه 
در نوسان است گفت: بر اســاس قانون شهرداری 
ها باید حداکثر در مدت ۳ ماه پروانه ســاختمانی 
را صادر کنند در غیر اینصورت تخلف و ترَک فعل 

خواهد بود.
 ورود جــدی دولت و شــهرداری ها بــه موضوع 
بازسازی و نوسازی بافت فرســوده در سال های 
گذشته روند احیاء و بازسازی را بهتر از قبل کرده 
است. اما آنطور که مشخص است هنوز هم برخی 
از ســازندگان مســکن علاقه ای به ورود به بافت 

فرسوده از خود نشان نمی دهند.
در دولــت ســیزدهم و هــم اکنــون در دولت 
چهاردهــم بســته های تشــویقی و ۱۹ بندی 
مناسبی برای تشــویق سازندگان در نظر گرفته 
شــده اســت. اما هنوز هم برخی ســازندگان 
ترجیح می دهند به جای ورود به بافت فرسوده 
در مناطق مناسب تر و حتی شــمال شهر اقدام 

به ساخت و ساز کنند.
مقامات دولتی و وزارت راه و شهرسازی بر این باور 
هستند که بسته های تشویقی نوسازی بافت های 
فرسوده تاثیرات بســیاری در بازآفرینی محلات 
فرسوده شــهر ها دارد. شــهرداری های سراسر 
کشور شرکای راهبردی بازآفرینی شهری هستند 
و ثبت پروانه های ســاختمانی در ســامانه ستاد 
ملی بازآفرینی شــهری می تواند تاثیری مضاعف 

بر روند نوســازی مســکن و ایجاد انگیزه داشته 
باشــد، بنابراین از شــهرداران انتظــار می رود با 
ثبت پروانه های ســاختمانی در سامانه ستاد ملی 

بازآفرینی شهری، این سامانه را به روز کنند.
اما آنطور که از آمار ها و گزارش ها مشــخص است 
این است که هنوز برخی از شهرداری ها به وظایف 

قانونی خود عمل نمی کنند.

عملیات ساخت 1۵0 هزار واحد مسکن
 در بافت های فرسوده

محمد آیینی معــاون وزیر راه و شهرســازی در 
گفتگو با اقتصاد آنلاین در پاســخ به این پرسش 
که آیا در برنامه هفتم توسعه به موضوع بازسازی 
و نوســازی بافت فرســوده به طور ویــژه تاکید 
شده است؟ گفت: براســاس برنامه هفتم توسعه 
کشــور در ســال اول اجــرای این برنامــه که از 
ســال ۱۴۰۳ آغاز و تا ۱۴۰۷ به طول می انجامد 
عملیات ســاخت ۱۵۰ هــزار واحد مســکن در 
بافت های فرســوده شروع خواهد شــد. تا پایان 
اول برنامه هفتم توسعه کشــور ۱۰۰ هزار واحد 
مسکن نوســازی شــده در بافت های فرسوده به 

بهره برداری خواهد رسید.
مدیر عامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران با 
اشاره به اینکه تا پایان شهریور ۱۴۰۳ بالغ بر ۳۰۵ 
هزار واحد مسکن در بافت های فرسوده نوسازی 
شده اســت تاکید کرد: در حال بررسی و عملیاتی 
شــدن بند هایی کــه بتواند زمان صــدور پروانه 

ساختمانی را کاهش دهد.  
آیینی در پاســخ به این پرســش که مدت زمان 
صــدور پروانــه ســاختمانی در بافت فرســوده 
بســیار مشکل ســاز شــده اســت گفت: صدور 
پروانه ســاختمانی به قانون تبدیل شــده و برای 
شهرداری ها قانون اســت و اگر انجام داده نشود 

ترَک فعل محسوب می شود.
او ادامــه داد: در حــال حاضر شــهرداری ها باید 
تمهیدات لازم را انجام دهند و نظام مهندســی را 
پای کار بیاورد و سایر ارگان ها نیز پای کار بیایند 
تا صدور پروانه ســاختمانی حداکثر ظرف ۳ ماه 
صادر شــود  و اگر در ۳ ماه صادر نشد خلاف قانون 

بوده و ترَک فعل است.
ایینی یــاداوری کرد: از چهارم تیر ماه امســال به 
شــهرداری ها این قانون ابلاغ شده است، اما هنوز 
ابتدای کار اســت و داریم با شهرداری ها همراهی 
می کنیم که چگونه آن را عملیاتــی کنیم. برای 
اجرایی شــدن آن داریم با شهرداری ها همفکری 
می کنیم. اگر این اتفاق رخ دهد پروانه ساختمانی 

هر سه ماه یک روز صادر می شود.
او تصریح کــرد: متوســط زمان صــدور پروانه 
ساخحتمانی در بافت فرســوده در کشور ۸ ماه و 
در تهران ۶ ماه اســت، اما در مــوارد خاص داریم 
که طولانی تر و حدود ۳۰ ماه اســت. در برخی از 
مناطق هم بــه دو هفته و حتی یک ماه رســیده 
اســت. برنامه های تشویقی که داشــتیم بسیار 

می تواند کمک کننده باشد.

خریــدار  معــاون راهبــری تولید شــرکت 
مادرتخصصی بــرق حرارتی گفــت: ۹۰ درصد 
بــرق از نیروگاه هــای حرارتی تأمین می شــود، 
صرفه جویــی مصرف ســوخت در فصل ســرد 
سال نقش مهمی در تأمین ســوخت کافی برای 

واحدهای نیروگاهی دارد.
ناصر اســکندری معاون راهبری تولید شــرکت 
مادر تخصصــی برق حرارتی با اشــاره به اهمیت 
تأمین ســوخت کافی برای تولید برق نیروگاهی 
در فصل سرد ســال و لزوم همکاری شهروندان با 
صنعت برق، گفت: با توجه به کاهش دما در فصل 
سرد سال و افزایش مصرف گاز در بخش خانگی، 
در حوزه تأمین ســوخت گاز کافــی نیروگاهی 
محدودیت هایــی ایجاد می شــود کــه ناگزیر 
می شــویم برای جبران این محدودیت نسبت به 
مصرف سوخت مایع به عنوان سوخت جایگزین 

اقدام کنیم.
وی با بیان اینکه هرچقدر مصــرف انرژی گاز در 
بخش خانگی افزایش یابد، میزان تأمین سوخت 
نیروگاهی کاهش خواهد یافت، ادامه داد: از آنجا 
که در فصل زمستان به دلیل سرما و شرایط جوی 
نامساعد، امکان تأمین ســوخت مایع کافی و به 
موقع برای نیروگاه ها با مشــکل رو به رو می شود، 
احتمال از مدار خارج شدن واحدهای نیروگاهی 

افزایش می یابد.

اســکندری بــا تأکید بــر وابســتگی تمامی 
سیســتم های تأمین و انتقال ســوخت کشور 
به بــرق اظهــار داشــت: خــروج واحدهای 
نیروگاهــی از مــدار تولید برق کــه به دلیل 
محدودیت در تأمین ســوخت ایجاد می شود، 
می تواند تمامی سیســتم های تأمین و انتقال 
ســوخت بخش هــای مختلــف را بــه دلیل 
وابســتگی به انرژی بــرق با مشــکل مواجه 

. کند
معاون راهبری تولید شرکت مادر تخصصی برق 
حرارتی لازمه عبور بدون دغدغه و مشکل از فصل 
سرد سال را همراهی مشــترکان بخش خانگی و 
صرفه جویــی در مصــرف گاز خانگی دانســت و 
اضافه کرد: از آنجا که بیش از ۹۰ درصد برق کشور 
از طریــق نیروگاه های حرارتی تأمین می شــود، 
صرفه جویــی مردم در مصرف ســوخت در فصل 
سرد ســال نقش مؤثری در تأمین سوخت کافی 
برای واحدهای نیروگاهی و تولید حداکثری برق 

خواهد داشت.
اســکندری در همیــن رابطه افــزود: در صورت 
افزایــش مصــرف گاز در بخش خانگــی و ایجاد 
محدودیت در تأمیــن گاز نیروگاهی، وزارت نیرو 
ناگزیر برای تولید برق اقدام به مصرف ســوخت 
مایع خواهد کرد کــه جدا از مشــکلات موجود 
برای انتقال این نوع ســوخت از طریق تانکرهای 

سوخت رســان، همچنیــن هزینه هــای بخش 
تعمیرات و نگهداری به شــکل قابل ملاحظه ای 

افزایش پیدا می کند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنان خــود بــه 
برنامه ریزی وزارت نیرو بــرای ۱۱۰ هزار مگاوات 
تعمیــرات نیروگاهی و افزایش ۲ هــزار مگاواتی 
ظرفیت تولیــد از طریق رفــع محدودیت ها در 
فصل سرد سال اشاره کرد و گفت: اجرای کامل و 
دقیق این برنامه به شدت به سوخت کافی، تزریق 
نقدینگی و تأمین به موقع قطعات وابســته است 
که در تلاش هستیم بدون مشــکل این برنامه را 

اجرایی کنیم.

آب

ســخنگوی صنعت آب گفت: هر 
گونه تعرفه گــذاری برای قیمت 
آب در چارچــوب برنامــه هفتم 
هنوز بــه نتیجه نهایی نرســیده 

است.
عیســی بزرگ زاده ســخنگوی 
صنعــت آب بــا اشــاره اینکــه 
بخش هــای شایســته توجــه 
شناسایی شــده و در چهارچوب 
دســتور العمل هــای پدافنــد 
غیر عامل و مســتندات از پیش 
تعییــن شــده رفتار می شــود، 

گفــت: وزارت نیرو به 
ویــژه در بخش هــای 
ن  ســا ت ر ما خد
خــود، لــزوم حفــظ 
آمادگــی کامــل را به 
همکاران اعــلام کرده 
و درخواســت کرده تا 

آمادگی هــای لازم را ایجاد کنند 
و دســتورالعمل های پدافند غیر 
عامل را در ایــن بخش به صورت 

کامل به کار گیرند.
وی ادامه داد: اقدامی که همکاران 

مــا انجام دادنــد مرور 
میزان آمادگی در بهره 
تأسیســات  بــرداری 
آبی و همینطور امکان 
شــرایط  مدیریــت 
هــر  در  اضطــراری 
بخش و نقاطی اســت 
که می تواند محل توجه باشــد و 

حساسیت بیشتری داشته باشد.
بــزرگ زاده افــزود: بخش های 
شایســته توجه شناسایی شده و 
در چهارچوب دستور العمل های 

پدافند غیر عامل و مســتندات از 
پیش تعیین شده رفتار می شود.

ســخنگوی صنعت آب در پاسخ 
به این ســوال مهر کــه آیا تعرفه 
آب افزایش داشــته است، اضافه 
کرد: هر گونه تعرفه گذاری برای 
قیمــت آب در چهارچوب برنامه 
هفتم خواهد بــوده و هنوز هم به 
نتیجه نهایی نرســیده است. این 
افزایش قیمت ابتدا باید در دولت 
مصوب شود و مشــخص شود به 

چه میزان تغییر پیدا می کند.

سخنگوی صنعت آب:افزایش تعرفه آب به نتیجه نهایی نرسیده است
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معاون شرکت مادرتخصصی برق حرارتی:

وگاه های حرارتی تأمین می شود ۹۰ درصد برق کشور از طریق نیر


